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»Tl, KI Sl DELAL, TVOJE JE DELO ..«
P o v z e te k  g o v o ra  M a t ja ž a  K m e c la  n a  M r z l ic i

Eno poglavitnih vprašanj, ki 
nas danes tiščijo, je še zmeraj 
isto: nekakšen neizžet naciona- 
limperializem — kdo bo koga, ali 
so Slovenci alpski Hrvatje ali so 
Hrvatje posavski Slovenci, ali ni
smo vsi skupaj na jugoslovan
skem severozahodu srbska pro
vinca, ki bo svojo identičnost ta
ko ali tako izgubila najkasneje v 
50 letih, kot je trdil neki že pokoj
ni general. In podobnih slaboum
nosti nič koliko: kot da se bo kdo 
od nas po takih prepirih in mani
rah res kaj spremenil. Povrhu ve
mo, da je zmračena človeška no
rost v imenu takšnih idej, če jim 
sploh lahko še rečemo ideje, ker 
gre prej za zlo in neumnost, za
grešila največja hudodelstva. Te
pla in tepla nas je ta zlobna in sle
pa zagnanost, pa jo ženemo kar 
naprej, ker smo skozi tisočletno 
zgodovino vztrajali na svojih ob
morskih domovih; ne samo alter
nativci, vsi skupaj s slovenskim 
CK na čelu se lahko postavljamo 
od hudega nad takimi domislica
mi na glavo — pa se v resnici ne 
bo nič spremenilo. Ostal bo slo
venski narod s svojo kulturo, kot 
je znal obstati poldrugo tisočletje 
še grših in še bolj žalostnih preiz
kušenj. gjjjHj p|od yggft teh raZpr_ 
tij je torej samo slaba volja, splo
šna potrtost, kakšni ponoreli bra
dači, nedelo in kot končna posle
dica katastrofalno zaostajanje za

naglo drvečim razvojem okrog 
nas.

Za nas Slovence to ni samo 
tehnološko zaostajanje, je tudi 
skrita notranja drama. Zato mora
mo danes poskrbeti še posebej 
za dvoje. Prvič: strniti se moramo 
po zgledu nekdanje ljudske fron
te, Jurčič bi rekel, z zaupanjem in 
poštenjem, potem pa sestaviti in 
nemudma uresničiti konkretne ci
lje in namene nacionalnega pro
grama. V načelih ga imamo jasno 
izdelanega, nastajal je vsaj od 
1848, od zedinjene Slovenije na
prej, ZKS pa ga je na svoji zadnji 
konferenci, ki je bila že konferen
ca prenove, temeljito posodobila 
in aktualizirala.

Zaščititi moramo delo sloven
skega delavca. Na splošno se mi
sli, da je temu delu nevaren pred
vsem fond za hitrejši razvoj ne
razvitih. Pa ni res, nevarna sta mu 
po tradiciji zvezna birokracija in 
statistika. SR Slovenija je že ne
kaj let nazaj morala po svojem 
statistično izračunanem deležu v 
jugoslovanskem narodnem do
hodku prispevati za potrebe fe
deracije po 15—16 odstotkov, le
tos ji skuša beograjska statistika 
naprtiti 21,5 odstotka. Kot da teh 
osem odstotkov prebivalcev dela 
tako zelo noro, bolj od vseh dru
gih. Upravičeno vprašanje: Kaj pa 
potem počne tačas vseh ostalih 
92 odstotkov Jugoslovanov. Tak

birokratsko manipulativni odliv iz 
SR Slovenije bo treba skupščin
sko samozaščitno omejiti v nobe
nem primeru ne bi smel preseči 
dvakratnosti jugoslovanskega 
poprečja, že to je zelo veliko. 
Zdaj pa se približuje trikratnosti. 
SR Slovenija je po naravnih virih 
ena najrevnejših in tudi najbolj iz
črpanih republik, torej je njen do
hodek predvsem dohodek dela, 
to pa je ustavno zaščiteno ali kot 
bi rekel hlapec Jernej: »Ti, ki si 
delal — tvoje je delo: to je posta
va!»

Drugo: Na zahtevo in pobudo 
podpredsednika predsedstva 
SFRJ dr. Borisa Joviča in člana 
PCK ZKJ Srbije Trifunoviča naj bi 
se v kratkem Slovenija znašla na 
jugoslovanski zatožni klopi zaradi 
amandmajev k svoji ustavi. Ti naj 
bi imeli namreč »negativne posle
dice za funkcioniranje federacije, 
za zagotovitev enotnega jugoslo
vanskega trga in za inegriteto ter 
suverenost SFRJ».

Toda pozivi na zatožno klop v 
zvezi s temeljnimi vprašanji slo
venske in sleherne druge narod
ne suverenosti v SFRJ so vendar
le prignali to nevarno nerazsod
nost in histerijo do skrajnosti, 
kjer je razumevanju konec: gre 
za politično provokacijo nezasli
šanega in nevarnega formata. To 
ni več bučna in bolj ali manj bre- 
zobvezna ulica »desio se narod«,

to je poziv k obračunu s temelji 
sleherne smiselne federativne 
ureditve Jugoslavije. Ni napad na 
slovensko, temveč na specifično 
jugoslovansko suverenost. Če se 
posreči, naj nihče v Jugoslaviji ne 
upa, da se mu bo z današnjim po- 
tuhnjenjem izognil, niti njegovi 
nosilci ne: zgrmeli bomo v zgo
dovinski in družbeni katastrofi- 
zem najslabše in najbolj jalove vr
ste. Osnovna pravica slehernega 
posameznika in tudi naroda — 
posameznika, pa ne šele od fran
coske revolucije naprej, kot radi 
to poudarjamo, je natančno vse 
tisto, zaradi česar naj bi šli na za
tožno klop.

Poleg tega s takšno ustavo ne 
ogrožamo nikogar in ničesar, ne 
Joviča, ne Trifunoviča, ne srbske
ga, ne kateregakoli drugecja na
roda, ne jugoslovanske skupno
sti, na civiliziran — praven način 
uzakonjamo samo svoje temeljne 
pravice.

Zato od svoje ustave ne bomo 
odstopili. Ne samo zaradi sebe, 
temveč zaradi celotne Jugoslavi
je. Komur je za resnično blaginjo 
morda spet cvetoče, svobodne in 
končno celo srečne jugoslovan
ske skupnosti, si ne izmišlja tako 
zgodovinsko zdavnaj odkljukanih 
mahinacij. Ob tem se tudi brat
stvo kot fraza in prazen okrasek 
neha in se začenja resničnost 
zaupanja in poštenja ali pa levan- 
tinističnega sprenevedanja.

Ali bo Savinjski TraOnZin■ I v i  « f i  w lw f l  ■ I drugim za zgled

Upravna zgradba Savinjskega magazina je  že dobila novo preobleko

Mesto Žalec je v ožjem izboru 
za priznanje Turistične zveze Slo
venije za najbolj urejeno tranzitno 
mesto. V prvem ocenjevanju je 
komisija imela največ pripomb na 
zanemarjena pročelja nekaterih 
hiš v starem mestnem jedru. Za 
to je krajevna skupnost pozvala 
vse lastnike in upravljalce, da se 
lotijo obnove pročelij. Doslej so 
se pozivu odzvali le trije zasebni
ki in Savinjski magazin, drugim 
očitno ni veliko za lepši in urejen 
izgled mesta. Izgovori na stroške 
najbrž niso upravičljivi, saj prav 
primer Savinjskega magazina po
trjuje, da je mogoče stroške z 
uporabo dvigala precej zmanjšati. 
Torej je obnova pročelij pred
vsem odvisna od volje in odnosa 
do okolja, v katerem živimo, pa 
tudi turisti in kupci bodo raje pri
hajali v urejeno mesto. Upajmo, 
da poziv krajevne skupnosti pri 
ostalih ne bo naletel na gluha 
ušesa in da bomo prihodnjič po
hvalili še koga.
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Podpora ustavnim  

spremembam
Predsedstvo občinske konference SZDL je na zadnji seji obravna

valo poročilo samoupravnih interesnih skupnosti, podpisovanje listine 
1989, največ časa pa namenilo ustavnim spremembam. Ugotovili so, 
da zaradi zaostajanja osebnih dohodkov v primerjavi z regijo in republi
ko in ob povprečni prispevni stopnji prihaja do pomanjkanja sredstev 
še zlasti v zdravstvu in šolstvu, najemanje kreditov pa težave še pove
čuje. Tako bo najbrž potrebno povečati prispevne stopnje, če sedanje 
ne bodo zagotovile potrebnih sredstev.

V občini je Temeljno listino podpisalo preko štiri tisoč občanov, 
kar pomeni približno dvajset odstotkov, predsedstvo pa se je odločilo, 
da z akcijo nadaljuje, nadaljevala se bo namreč v celotni Sloveniji, tako 
bodo imeli možnost listino podpisati vsi, ki se za to še niso odločili. 
Člani predsedstva so izrekli kritiko odgovornim v republiški konferenci, 
saj je bila dosedanja akcija slabo pripravljena.

V razpravi o ustavnih amandmajih so člani predsedstva ugotovili, 
da je bila razprava zelo obsežna, večina pripomb pa je upoštevanih v 
dopolnilih slovenske ustave, ki so jo ta teden obravnavali zbori občin
ske in republiške skupščine. Predsedstvo je tudi ugotovilo, da občani 
podpirajo ustavna dopolnila in da so proti vmešavanju drugih republik, 
še zlasti srbske, in zveznih organov.
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Narod si bo pisal sodbo sam! 
In napisali smo si ustavo. Še ved
no ne moremo reči, da je s pred
logom ustave, o katerem bodo 
delegati slovenske skupščine 
odločali konec septembra, ugo
deno željam vseh. Nekateri so 
nezadovoljni s premalo liberalnim 
predlogom, drugi godrnjajo, ker 
je predlog že kar predrzen, tako 
je svobodomiseln.

Toda še več je tistih, ki jih ta 
politični ples na vodi ne zanima in 
se velikokrat dolgočasijo, kadar v 
gostilni nanese pogovor na brat
stvo jugoslovanskih narodov.

Ker smo državljani Slovenije, 
nam ne sme biti vseeno, da se v 
tako bratsko in socialistično de
klarirani deželi najdejo nekatere 
pametne glave in forumi, ki si 
prisvajajo naziv vedcev in tistih, ki

odločajo, kaj je prav in kaj ne. Ker 
pravzaprav ustava še ni sprejeta, 
je brezplodno iskati toženega in 
tožnika. Lahko pa s svojim gla
som ZA in priznanjem izkažemo 
podporo vsem, ki jim gre zasluga 
za prav gotovo najbolj demokrati
čno ustavo v vsej povojni zgodo
vini Jugoslavije.

To ustavo smo želeli in izobli
kovali mnogi Slovenci in ne vidim 
nikogar, ki bi bil bolj pristojen 
ugotavljati, kaj mi želimo kot mi 
sami. Prej bi lahko rekli, da so bili 
člani republiške ustavne komisije 
tista zmerna struja, ki je zaradi 
arhaizmov v zvezni ustavi očuvala 
neke preživele zadeve tudi v tej 
ustavi in tako ohranila nek nujen 
pravni red, ki pa ga izgleda v tej 
federalni skupnosti upoštevamo 
samo še nekateri.

Gregor Vovk

Čestitka Konradu Kolšku
Predsedstvo Jugoslavije je na mesto poveljnika V. vojaškega ob

močja imenovalo generalpolkovnika Konrada Kolška. Ob prevzemu vi
soke in odgovorne dolžnosti skupščina občine in družbenopolitične 
organizacije iskreno čestitajo. Konrad Kolšek namreč izhaja iz Letuša, 
rad zahaja v občino, za to smo toliko bolj ponosni ob tem dogodku, so 
zapisali v čestitki, ki se ji v imenu občanov žalske občine pridružujemo 
tudi mi.

Ozimnica na kredit
V trgovinah Savinjskega magazina in Name lahko občani z nizkimi 

prejemki dobijo ozimnico na kredit. SIS za preskrbo je namreč zagoto
vil sredstva in tako omogočil, da si občani ki imajo manj kot 4.500.000 
din mesečnih prejemkov zagotovijo potrebno ozimnico. Višina kredita 
sicer ni omejena ne sme pa presegati tretjine dohodka, trgovine bodo 
dajale kredit od treh do šestih mesecev. Glavnico kredita bodo zmanj
šali za 500.000 din kot nepovratna sredstva, ki jih bo zagotovila SIS za 
preskrbo.



osnovnim organizacijam
Prenova ZK in politični pluralizem v praksi

Večina osnovnih organiza
c ij ZK je  že opravila pro
gramsko volilne seje, občin
ska pa bo konec oktobra. 
Prenova Zveze komunistov 
in gospodarstva, pluralizem 
v političnem sistemu, nove 
metode in oblike dela pa so 
osrednja vprašanja aktivno
sti Zveze komunistov v obči
ni v tem času. Sicer pa sta 
nam več o tem povedala se
kretar predsedstva OK ZKS 
Božo Andoljšek in izvršni se
kretar V iktor Furman.

Božo Andoljšek: »Ko smo 
obravnavali oceno dela osnovnih 
organizacij, smo ugotovili, da je 
dejavnost v nekaterih precej za
mrla. Vzrokov za to je več, med 
njimi so v ospredju vsebinski pa 
seveda tudi kadrovski. Zato smo 
se odločili za novo obliko pomoči 
osnovnim organizacijam. Doslej 
smo namreč imeli skupne sestan
ke po področjih, sedaj pa obisku
jemo osnovne organizacije po te
ritorialnem principu. V gospodar
skih organizacijah obravnavamo 
predvsem ekonomska vprašanja 
in naloge komunistov, v krajevnih 
pa probleme, ki žulijo krajane. V 
razgovorih pa se poleg medse
bojnega informiranja dogovarja
mo tudi za aktivnosti komunistov, 
kajti za dogovorjena stališča se 
bomo morali enotno in zavzeto 
zavzemati vsi. Pri tem pa se bodo 
seveda naša stališča kresala s 
stališči tistih, ki na probleme gle
dajo tudi drugače. V bitki za na
predek in izhod iz težkih razmer 
bomo sodelovali kot enakovre
den člen sistema, pri čemer pa 
bodo seveda najpomembnejši ar
gumenti. Za te pa se moramo te
meljito dogovoriti v Zvezi komuni
stov.«

Viktor Furman: »Prenova
Zveze komunistov zahteva tudi 
sodobnejše, predvsem pa druga
čne metode dela, kot smo jih po
znali doslej. Zato pripravljamo 
program izobraževanja, ki bo na

menjeno usposabljanju vodstev 
in članstva osnovnih organizacij. 
Še bolj kot doslej se bomo odprli 
vsakomur, ki ga zanimajo aktual
na vprašanja naše družbe. Lote
vali se bomo predvsem tistih 
vprašanj, ki so aktualna za čimšir- 
ši krog članstva in tudi za druge. 
Tudi delo organov občinske orga
nizacije bo odvisno od aktualnih 
vprašanj. Zato ne predvidevamo 
ustanavljanja stalnih organov, 
ampak bomo imenovali projektne 
skupine za posamezna družbena

Božo Andoljšek

vprašanja, teh pa se bomo lote
vali bolj strokovno kot doslej. Ta
ko že pripravljamo projektno sku
pino, ki bo preučila razmere v 
vzgoji in izobraževanju, pripravlja
mo pa še vrsto drugih. V teh sku
pinah bodo torej sodelovali člani, 
ki to področje dobro poznajo in 
bodo delegatsko zastopani. Nji
hov mandat bo odvisen od tega, 
kako dolgo bo neko vprašanje 
aktualno. Nekateri organi, komite, 
predsedstva, statutarna in nad
zorna komisija ter tovariško raz
sodišče pa bodo tudi v bodoče 
imeli stalen sestav.«

Božo Andoljšek: »Program- 
sko-volilna seja občinske organi
zacije bo konec oktobra. Posto
pek evidentiranja je skoraj zaklju
čen, sedaj bomo morali oblikovati 
predlog. Tudi o predlogu organov 
občinske organizacije bodo raz
pravljale osnovne organizacije. 
Posebno skrb namenjamo zlasti 
vsebinskim vprašanjem program- 
sko-volilne seje. Te pa zajemajo 
prenovo Zveze komunistov in go
spodarskih razmer v občini, vpra
šanja političnega pluralizma, me-

Viktor Furman

tod in oblik dela, s katerimi bomo 
morali zastavljene cilje uresniče
vati na vseh področjih družbene
ga življenja.«

Viktor Furman: »Izstopanje 
članstva se je sedaj ustavilo. Se
daj nas čaka zahtevna naloga pri
dobivanja novih članov. Na osno
vi analize vzrokov izstopanja bo
mo zastavili aktivnosti za obnovo. 
Ker je zaradi članarine bilo precej 
pripomb, smo CK ZKS predlagali 
realno zmanjšanje, s tem pa tudi 
racionalizacijo stroškov.«
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Medobčinski svet Zveze sindi
katov Celje, Gospodarska zborni
ca in Občinska raziskovalna 
skupnost prirejajo razstavo ino
vacij v Štorah (Kulturni dom) v 
času od 17. do 21. oktobra 1989.

Iz žalske občine bodo na razstavi 
sodelovale naslednje DO: SIP 
Šempeter, KIV Vransko, KIL Libo
je, Ferralit Žalec, IGM Gradnja 
Žalec, Juteks Žalec, TN Polzela in 
Obrtno združenje Žalec. Na raz
stavi bodo prikazani dosežki zad
njih dveh let. V času razstave bo
do še spremljajoče prireditve:

torek, 17. 10. 1989, ob 9.00 uri 
— tiskovna konferenca

— ob 11.00 uri — odprtje raz
stave

— ob 12.00 uri — seja ZDIA- 
TIS

sreda, 18. 10. 1989, ob 10.00 
uri — predavanje na temo »Z 
znanjem do inovacij«

— ob 11.00 uri — posvet o 
inovativni dejavnosti

četrtek, 19. 10. 1989, ob 10.00 
uri — posvet o delu z mladimi ra
ziskovalci na osnovnih šolah

petek, 20. 10. 1989, od
10.00—13.00 ure odprt dan na 
STŠ m. Tita Celje.

Mislim, da je odziv podjetij iz 
naše občine slab, zato se tudi ne 
čudimo stagnaciji gospodarstva v 
naši občini.

Zagovorniki razvoja, novih idej 
in podjetništva pa obiščite zani
mivo razstavo.

Forto Turk

Izraba geotermalne vode

Pred kratkim smo v osrednjem slo
venskem časopisu lahko prebrali po
ziv javnosti in pristojnim organom SR 
Slovenije pod naslovom Kakšne voli
tve hočemo. Zahteve, ki so postavlje
ne v tem pozivu, gre vsekakor podpre
ti (Predsedstvo OK ZSMS Žalec je to 
storilo na svoji 5. seji 11. 9. 1989), kajti 
res je, da te zahteve predstavljajo ti
ste minimalne pogoje za to, da bi lah-

da gre za iskanje kvalitete. Kadar se 
določene aktivnosti v prostoru (druž
benem ali geografskem) opravljajo z 
dejavnostjo ljudi, potem je težko najti 
optimalno varianto procedure, ki bi 
dala najboljši rezultat. Takšne stvari se 
lahko počenjajo, kadar vzrejamo piš
čance ali načrtujemo sanacijo neke 
zablode. Hočem reči, da bolj ali manj 
demokratične volitve ne dajejo bolj ali

prihajajoče politike lahko predvsem v 
ekonomskih stikih s temi ali onimi 
subjekti prineseta dovolj veliko korist 
skupnosti. Seveda ne smemo zane
marjati sposobnosti posameznikov in 
njihove izobrazbe. Biti župan ne po
meni opravljati častne funkcije, tem
več opravljati to funkcijo častno. Me
sto župana naj zasede tudi navzven 
eminentna in vsega spoštovanja in 
ugleda deležna osebnost. In izvršni 
svet? Predvsem je pomembno razu
meti, da pomenita župan in predsed
nik izvršnega sveta team, ki dela v ko
rist skupnosti. Pronicljivost in prila
godljivost župana novim tokovom v 
politiki se mora pri izvršni oblasti v ob
čini odraziti v izkoriščanju možnosti, ki 
jih omogoča tržna naravnanost v go
spodarstvu, v odpiranju občine tujemu 
kapitalu in razvijanju modernega pod
jetništva, spodbujanju privatne pro
dukcije ter ekološki osveščenosti no
silcev oblasti. Tuji kapital in obrt ne 
onemogočata razcveta delavskega

(socializma ter da ne naštevam vseh 
drugih miselnih ideoloških zaprek), 
temveč omogočata zaposlovanje, kre
pita občinski proračun, torej razvijata 
infrastrukturo, dvigujeta standard de
lavnim ljudem, kar slej ko prej krepi 
(materialno in politično) položaj delav
skega življa. Samo sit delavec bo mi
slil tudi na izobraževanje svojih otrok. 
Samo z več kapitala lahko zahtevamo 
čistilne naprave, programe in projekte 
za sanacijo in preventivo onesnažene
ga okolja, za katere zdaj le zmigujemo 
z rameni, medtem ko nam naša nedo
taknjena narava tone v pozabo in v po
dobe iz sanj. Tako usmerjena občina 
je edina sposobna tudi stopiti v korak 
s svojim kmetom, katerega trud in plo
dove (njegovega dela) nujno potrebu
je za zagotavljanje enostavne in raz
širjene reprodukcije.

Menim, da so za takšno dinamiko 
občinskega razvoja postavljeni že ne
kateri pogoji. Tako na primer imamo v 
občini že programirano in locirano 
obrtniško cono. Vprašanje: Kaj čaka
mo? Smo ena izrfied številčno najmo
čnejših občin po številu obrtnikov. In 
rezultati?!

Dajmo pohitimo: vlak nezadržno pe
lje naprej!

Gregor Vovk

Raziskovalna študija

ko bile volitve 1990 glede na omejitve 
v zvezni ustavi vsaj relativno svobod
ne in demokratične.

Znani filozof in humanist Bertrand 
Russell je zapisal: »Fanatično verova
nje v demokracijo dela demokratične 
institucije nemogoče! »Takšen demo
kratičen kretenizem je ena izmed res
nih obolenj v politiki. Zgodovina in se
danjost nas učita in silita predvsem 
dvoje. Potrebujemo nove demokrati
čne volitve. Demokratično pomeni, da 
potrebujemo volitve (politično tekmo) 
enakovrednih političnih tekmecev, po
trebujemo volitve, za katere lahko da
jejo pobude in glasove vsi posamezni 
subjekti, kajti le tako imamo pred sa
bo javnost, ki zagotavlja demokrati
čnost volitev. Za takšen postopek je 
res malo upanja, kajti težko si je pred
stavljati, da bodo monopoli političnega 
marketinga, prioritete v postopkovnih 
odločitvah, pravila medzborovskih od
nosov v skupščinah pa preostanki glu
honeme kadrovske in politične težko 
oprijemljive ideološke tradicije v jugo
slovanski ustavi izginili sami od sebe. 
Če smo torej realni, potrebujemo, 
čimbolj situaciji in realnim možnostim 
prilagojene volitve. Kot drugo menim,

manj sposobnih kadrov, ampak dajejo 
bolj ali manj demokratično izvolitev 
nosilcev oblasti. Vendar gre za demo
kratično izbiro, ki torej ne pomeni naj
boljše izbire, pomeni pa glas ljudstva, 
ki izbranega lahko tudi degradira ter 
zamenja, če se njegove obljube (poli
tični program) izkažejo kot demagogi
ja ali prazne marnje. Demokratične vo
litve niso enodnevna zadeva, temveč 
gre za odprtje nekega procesa demo- 
nopolizacije v političnem prostoru, ki 
ga danes zahteva alternativa in oblju
blja slovenska ZK. Na naslednjih volit
vah v občini pričakujemo od kandida
tov za eminentna mesta v občinski 
upravi ljudi, ki bodo dovolj pogumni, 
da bodo stali za programi, ki jih bodo 
obljubili.
’ Nikar se ne slepimo, da lahko celo 
izbiramo med množico sijajnih kadrov. 
Od izvoljenih bomo ljudje, občani, de
lavci in institucije marsikaj zahtevali. 
Vendar vse le ni tako črnogledo kot 
nekateri črnogledo napovedujejo. V 
mladinskih vrstah menimo, da bo me
sto župana precej zahtevna naloga v 
naslednjih letih. Najprej bo od člove
ka, ki bo to dolžnost opravljal, odvisna 
demokratizacija občinske skupščine. 
Njegova fleksibilnost in odzivnost do

Se nam obetata čistejši zrak in neoporečna 
__________________ voda?__________________

V sredo, 13. septembra, je bila v sejni sobi Skupnih služb SIs ob
čine Žalec zanimiva predstavitev študije o možnosti izrabe geotermal
ne energije ali točneje termotehniške možnosti izrabe geotermalne vo
de v Žalcu. Za kaj pravzaprav gre?

Na pobudo Občinske raziskovalne skupnosti Žalec, ki je v svoj 
program dejavnosti uvrstila tudi področje ekološke problematike, je 
Razvojni center Celje izdelal študijo, s katero naj bi predstavili možno
sti za izrabo geotermalne energije. Očitno je, da te možnosti obstajajo, 
kar pa tudi pomeni, da se lahko v prihodnosti, če bo prišlo do realizaci
je, nadejamo sanacije zraka in potrebnih količin neoporečne vode. Štu
dijo je predstavil nosilec naloge dipl. ing. Franc Januš iz Razvojnega 
centra Celje. Predvidena je 900-metrska vrtina, skozi katero bi prišli do 
geotermalne vode, ki bi lahko ogrevala stanovanja in v vodovodne cevi 
pošiljala čisto vodo. S tem pa bi se sanacijski ukrepi za varstvo zraka v 
Žalcu že potrdili v praksi. Pred dnevi je bila pri ORS že seja odbora, 
kjer so študijo podprli, določili nosilca akcije in se obrnili na Geodetski 
zavod Ljubljana, ki naj bi bil izvajalec del. V občini je potrebno o tem 
zadevo doreči in podpreti, saj je potrebno misliti tudi na jutri. Ta pa je 
že zelo blizu. Sami si žagamo vejo, na kateri sedimo, in če ne bomo 
pravi čas odnehali, potem bo lahko prepozno. Študijo velja vzeti za 
svojo in si z vsemi močmi prizadevati, da bo prišlo do njene realizacije. 
Na potezi so skupščine, izvršni svet, Komunala in še kdo.

D. N.

Kljub pomanjkanju sredstev delavni
Dvajset let delovanja društva invalidov Žalec

Društvo invalidov občine Žalec 
deluje že dvajseto leto in združu
je preko dvatisoč invalidov v ob
čini. Manjše število invalidov je pa 
še kljub temu izven društva. V 
pogovoru s predsednikom Fran
cem RIBIČEM smo izvedeli, da je 
glavna dejavnost društva skrb za 
svoje članstvo v sodelovanju z 
Rdečim križem in socialnim skrb
stvom. Društvo svojim članom si
cer gmotno ne pomaga, zato pa 
skrbi za druženje in srečanja in 
na ta način lajša njihove težave. 
Sredstva, s katerim razpolaga, 
pridobiva iz članarine, prispevkov 
podpornih članov, prispevka Te- 
lesnokulturne skupnosti in social
nega skrbstva. Poverjeniki, ki so 
po krajevnih skupnostih in zasel
kih, obiskujejo svoje člane in jim 
prenašajo potrebne informacije 
ter skrbe za boljše počutje. Za 
svoje članstvo organizirajo izlete 
z obiski posameznih tovarn in in
dustrijskih prodajaln zaradi ce
nejšega nakupa. Tako so v letoš
njem letu že imeli več obiskov in 
izletov, med njimi kar tri brezpla
čne za težje invalide, žal pa izleti 
niso vedno dovolj obiskani, saj je

to odvisno od samih poverjeni
kov, tako včasih članstvo niti ne 
izve pravočasno za načrtovane 
izlete. Tako so tudi za poverjeni
ke imeli izlet s Kop na Partizanko, 
ki pa so ga s pridom iskoristili za 
nabiranje zdravilnih zelišč, saj je 
med članstvom mnogo dobrih 
poznavalcev zelišč.

Poleg tega koristijo tudi počit
niške kapacitete Zveze društev 
invalidov Slovenije v Čatežu, za 
katero društvo prispeva polovico 
cen tistim, ki jih komisija pošlje 
na okrevanje. Žal pa ne morejo 
zaradi izredno visokih cen koristi
ti počitniških kapacitet v Izoli, če
prav so v izgradnjo tega doma 
vlagali svoja sredstva.

V naslednjem letu načrtujejo 
vrsto prireditev, ko bodo proslav
ljali dvajseto obletnico delovanja 
ob mednarodnem dnevu invali
dov. Ob tej priložnosti bodo pri
pravili tudi razstavo ročnih del ter 
organizirali regijsko srečanje dru
štev invalidov, ki jih je v regiji 
osem. Organizirali pa bodo tudi 
športna tekmovanja invalidov, če
prav jih pesti že kronično po
manjkanje sredstev. |j

D e la v c i z a h te v a jo  v e č je  p la č e
Več kot dvesto delavcev Tek

stilne tovarne Prebold se je zara
di nezadovoljstva odločilo za pre
kinitev proizvodnje in sestanek z 
vodstvom nekaterih obratov, sin
dikata in delovne organizacije. 
Stavkovni odbor je namreč zahte
val odgovor zakaj je odsotnost z 
dela na delovno soboto hujša kr
šitev delovne discipline, za sto 
odstotkov večjo osnovo osebne
ga dohodka, izboljšanje delovnih 
pogojev, zmanjšanje režije in od
stop predsednika sindikata.

Na torkovi seji stavkovnega

odbora z vodstvom delovne orga
nizacije so ugotovili da zahteve 
delavcev niso v celoti sprejemlji
ve, zaradi osebnih dohodkov, ki 
so bili glavni razlog za stavko, pa 
se bodo ponovno sestali v pone
deljek.

Proizvodnja v Tekstilni tovarni 
Prebold sicer poteka nemoteno, 
nizki osebni dohodki pa delavcev 
kljub obljubi za povišanje najbrž 
še ne bodo pomirili. Jasno pa je 
tudi stališče vodstva delovne or
ganizacije, da ni mogoče deliti 
več kot je ustvarjeno.

Akcija pomoči 
tudi v naši občini

Letošnji avgust je bil za ob
močje laške in šentjurske občine 
neprizanesljiv, saj je bilo v laški 
občini v silovitem neurju popla
vljenih 71 stanovanjskih in gospo
darskih objektov. Voda je odna
šala avtomobile, orodje in opre
mo, živino in drugo. Zaradi velikih 
padavin so se sprožili številni pla
zovi, okoli 950 hektarov obdelo
valnih površin pa letos zaradi te
ga ne bo imelo pridelkov. Grobo 
ocenjena škoda znaša 
650.000.000.000 dinarjev, vred
nost celotnega družbenega pro
izvoda za leto 1988 pa je 
176.123.970.000 dinarjev.

V občini Šentjur je voda popla
vila preko 460 hektarjev površin,, 
od tega kar 340 kmetijskih. Uniči
la in odnesla je prehrambene arti
kle, ozimnico, pohištvo, kmetijska 
orodja in drugo. Sprožili so se tu
di številni zemeljski plazovi. Ško

da znaša po prvih ocenah preko 
143 novih milijard dinarjev.

V obeh občinah so se lotili ta
kojšnjega odpravljanja posledic, 
vendar, kot kaže, vsega ne bodo 
zmogli sami. Glede na veliko ško
do bo odprava posledic dolgo
trajna, bližajoča zima pa bo vse 
skupaj prehitela, zato je pomoč 
toliko bolj nujna.

V akcijo pomoči se vključuje 
tudi Rdeči križ Slovenije, kamor 
lahko tudi občani naše občine, če 
ste seveda pripravljeni pomagati, 
nakažete svoja sredstva na žiro 
račun: 50101-678-51579, s pripi
som — za pomoč v neurju priza
detim v Laškem in Šentjurju — ali 
pa kar Občinski organizaciji RK 
Laško: 50710-678-49285 in Šent
jur: 50770-678-45725.

Za izkazano pomoč se iskreno 
zahvaljujejo.

Za prizadete 
koncert in razstava

Z otvoritvijo razstave fotografij 
slovenskih fotoreporterjev bodo 
v Šempetru tudi uradno odprli tu
ristično agencijo DOBER DAN, ki 
jo vodi Zlatka Masnec. Gre za po
seben prostor, ki so ga obnovili v 

"gospodarskem poslopju župniš
ča in kjer si bodo stranke poleg 
turističnih uslug lahko ogledale 
občasne razstave naših umetni
kov. Ob tem bo v farni cerkvi tudi 
koncert New swing guarteta, ves

izkupiček pa bodo namenili za 
prizadete v letošnji povodnji v La
škem. Koncert bo ob 19. uri, raz
stava pa bo na ogled do sredine 
novembra in naj bi bila tudi pri
spevek k letošnjim Gorjupovim 
dnevom v Žalcu. Aero bo ob tem 
dogodku izdal tudi poseben pla
kat, fotoreporterji pa bodo hono
rar od objavljenih fotografij prav 
tako namenili za prizadete v La
škem.

Krvodajalske akcije
September:
POLZELA
— petek, dne 29. septembra 1989,
od 7. do 13. ure v Zdravstveni postaji Polzela 
Oktober:
GRIŽE
— dne 11. oktobra 1989
od 7. do 11. ure v Domu Svobode Griže 
VRANSKO
— dne 18. oktobra 1989
od 7. do 12. ure v Zdravstveni postaji Vransko 
DARUJMO KRI — REŠUJMO ŽIVLJENJA



znanje pogoj za razvoj in napredek

Proizvodnja filcev za iz
delavo notranjih oblog v 
avtomobilski industriji je 
ena od štirih proizvodnih 
novosti Juteksa, s katero 
uspešno uresničujejo pro
gram prestrukturiranja.

Doslej je bila namreč pro
izvodnja filca namenjena 
izkjučno za tople pode, z 
novim programom pa se je 
odvisnost plasmaja na trgu 
precej zmanjšala. Stroj in

tehnologija za proizvodnjo 
filca sta plod lastnega zna
nja, kakovost filca v celoti 
ustreza zahtevam nemške
ga partnerja. Letno bodo 
proizvedli več kot dva ti
soč ton specialnega filca 
za avtoobloge, ki ga bodo 
v celoti prodali nemškemu 
partnerju. Ker je v tej pro
izvodnji malo uvoženih su
rovin in bodo s tem pove
čali izvoz, je ta posel devi
zno zanimiv.

Program praznovanja
Jubilej bodo delavci Juteksa strnili z odprtjem obrata za 

proizvodnjo monofilov in filca, svečanost pa bo 20. oktobra.Na- 
slednji dan pa bo srečanje kolektiva in upokojencev. Sicer pa 
praznovanje oziroma obeležitev jubileja poteka že vse leto. Naj
pomembnejši del predstavlja razvojno-investicijska dejavnost.

Tako so letos prestavili in dopolnili proizvodnjo talnih oblog iz 
Žalca na Ložnico, obnovili so linijo Metalna, obratuje pa že tudi 
linija za trimetrski topli pod. S poskusno proizvodnjo notranjih 
avtomobilskih oblog pa so torej v celoti zpolnili začrtan pro
gram, v katerega je zajeta tudi industrijska prodajalna v Žalcu.

Delavci Juteksa imajo veliko razumevanja za potrebe kraje
vne skupnosti, še zlasti pri izgradnji vrtca, prevzeli so pokrovi
teljstvo nad Strelsko družino Žalec, ki je prevzela tudi njihovo 
ime. Z njihovo pomočjo se je zvrstilo več kulturnih prireditev.

V mesecu oktobru bodo pripravili večjo gasilsko vajo, so
delovale pa bodo tudi enote CZ.

Program športnih aktivnosti je bil tudi zelo pester, petde
set delavcev Juteksa pa se je pretekli mesec povzpelo na Tri
glav.

i ~ "  ■ ■

Začelo se je 
pred pol stoletja
. . Nekoliko bližje Celja, v trgu Žalec, se je razvila v okviru hmeljarske za

druge . . .  industrija Juteks. Povod za to je bila potreba po juti in embalaži, ki jo je 
hmeljarska zadruga potrebovala pri izvozu hmelja v zamejstvo. Do tega časa je 
zadruga nabavljala potrebno embalažo iz hrvaških tovarn jute. Posebno težke 
nove tkalske in ostale stroje, nabavljene v tujini, so postavili v kletne in druge 
prostore nekdanje žalske pivovarne. Podjetje je spočetka nabavilo približno tri
deset do štirideset statev in ves ostali strojni park ter se izpopolnilo, da je lahko 
izdelovalo skoraj vso potrebno količino jutine in bombažne embalaže za lastne 
potrebe Potrebni material je bil nabavljen v Hrvatski (Odjaci. Osijek), in sicer juti- 
no predivo. Pozneje je podjetje izdelovalo tudi druge artikle iz bombažnega pre-

Stroj za proizvodnjo filca

diva, konoplje itd., toda njen osnovni proizvod je ostal neizpremenjen. Tehnično 
osebje (mojstri) so bili sudetski Nemci. Delovno silo je imelo podjetje na razpola
go v lastnem trgu in bližnji okolici. Potrebno energijo pa je črpalo iz lastnih parnih 
naprav in električnega omrežja. Podjetje se je lepo razvijalo, ker je vse proizvode 
potrebovala zadruga za lastne potrebe.

Jutino industrijo Vilko Senica CO Žalec je sestavljalo deset komandistov. 
Začetna osnovna glavnica je znašala 1.200.000 din. Zaposlenih je bilo 50 delav
cev, ki je delalo na štiridesetih tkalnih strojih. Leta 1940 so proizvedli 0,2 milijona 
metrov tkanin. Z nemško okupacijo je podjetje prišlo pod upravo komisariata. Za 
komisarja je bil postavljen dr. Oskar Warsberg, 31. 10. 1942 pa ga je nasledil Ru
dolf Schneider, ki je po vojni pobegnil v Avstrijo.

Takoj po osvoboditvi je podjetje Juteks Senica & Albert k. d., Žalec prešlo 
pod začasno upravo ministrstva za industrijo in rudarstvo Narodne vlade Sloveni
je, ki je z dekretom dne 30. 6. 1945 za delegata podjetja imenovalo Alojza Ašiča. 
Ze leta 1945 pa je podjetje prešlo delno v last države. 22 avgusta 1945 je namreč 
Vojaško sodišče mariborskega vojnega področja — Senat v Celju obsodilo Al
berta Antuna nazaplembo premoženja (Sod. 989/45). S tem je bil zaplenjen tudi 
delež, ki ga je Albert vložil v podjetje Juteks in ki je, kot smo videli, znašal 
600.000 din oziroma 22 % skupne vrednosti. Delež, ki ga je v podjetje vložil Vilko 
Senica, in ki je znašal toliko kot delež Alberta, pa je Vilko Senica sam prepustil 
državi, in sicer z darilno pogodbo, ki je bila sklenjena 4 marca 1946. Deleži osta
lih članov komanditne družbe pa so bili nacionalizirani z zakonom o nacionalizaci
ji zasebnih gospodarskih podjetij z dne 5. 12. 1946. Vsem družabnikom je bila 
skladno z navedenim zakonom izplačana ustrezna odškodnina. 22. oktobra 1946 
je vlada LRS na predlog ministrstva za industrijo in rudarstvo izdala odločbo o 
ustanovitvi državnega industrijskega podjetja JUTEKS TKALNICA JUTE. Žalec ali 
skrajšano: JUTEKS Žalec.

Odločba je določala, da je predmet poslovanja podjetja: »izdelovanje tkanin 
iz jute in konoplje na industrijski način«. Ob ustanovitvi je podjetje razpolagalo z 
osnovnimi sredstvi v vrednosti 2,782.921,68 din. Podjetje je bilo vpisano v regi
ster državnih gospodarskih podjetij pri ministrstvu za finance LRS. Sklad z dolo
čili ustanovitvene odločbe je podjetje JUTEKS spadalo pod operativno-uprravno 
vodstvo ministrstva za industrijo in rudarstvo LRS, uprava tekstilne industrije, ki 
je med drugim izdalo pravila podjetja, sestavljala proizvodni in finančni načrt pod
jetja, dajala predloge za nastavitev ravnatelja in drugih uslužbencev podjetja in 
drugo. Podjetje je svoja prva pravila dobilo 15. 1. 1947. Z odločbo vlade LRS z 
dne 29. 9. 1947 je podjetje JUTEKS prenehalo biti podjetje republiškega značaja 
in je prešlo pod upravo OLO Celje — okolica, toda že 16. 7. 1948 je z ukazom 
prezidija Ljudske skupščine LRS znova postalo podjetje republiškega pomena in 
je prešlo pod upravo glavne direkcije za tekstilno industrijo.

Po vojni je bilo več Juteksovih mejnikov, med katerimi naj omenimo izgrad
njo predilnice za proizvodnjo jute leta 1961, leta 1973 so pričeli s proizvodnjo to
plih podov in jutinin filcev. Z izgradnjo objektov na Ložnici pa se je začelo novo 
obdobje razvoja Juteksa, ki bo z novimi programi zaokroženo v jubilejnem letu.

Kakovostno pohištvo za vsakega kupca
S sodobno tehnologijo čistejše okolje

Za to ker so se v Garanti: 
zavedali, da je  obstoj na do
mačem in prodor na tuja tr 
žišča možen le s kakovost
nim pohištvom, so se lo tili 
posodobitve tehnološkega 
procesa za površinsko obde
lavo lesa. Najsodobnejša 
tehnologija bo zagotavljala 
predvsem konkurenčnost na 
vedno bolj zahtevnem trž iš
ču, boljše delovne pogoje in 
precej manj obremenjevala 
okolje. Proizvodnja v novi li
n iji, k i so jo  postavili natan

čno v predvidenem roku, je  
tore j že stekla in bo najpo
membnejši prispevek k b liž
njemu prazniku delovne or
ganizacije Garant Polzela. Je 
pa tudi predvsem izvozno 
usmerjena. Vrednost celotne 
investicije je  milijon osemsto 
tisoč zahodno nemških 
mark, skoraj polovico inve
stic ije  predstavlja domača 
oprema.

Za zahtevno investicijo so se 
delavci Garanta odločili pred-

Kolektiv Garanta si je  s to investicijo zagotovil tudi pogoje za 
uspešnejše poslovanje v naslednjih letih.

vsem zaradi dotrajanosti in zasta
relosti dosedanje tehnološke 
opreme za površinsko obdelavo 
lesa. Nova, sodobna oprema bo 
zagotavljala kakovost pohištva 
(nov izgled in visok sijaj ter so
dobnejša oblika, kar je zahteva 
tujega tržišča), za dvajset odsto
tkov večjo produktivnost ob 
31-odstotni manjši porabi energi
je, zmanjševanje proizvodnih 
stroškov in nevarnosti eksplozije,

zmanjšanje onesnaževanja oko
lja. To so torej najpomembnejše 
prednosti sicer zahtevne investi
cije, ki je tudi zaradi izvozne na
ravnanosti dobila podporo tujega 
kapitala, mednarodne banke za 
razvoj in slovenskega izvršnega 
sveta. Del sredstev je prispevala 
tudi zavarovalnica Triglav. Prav 
zaradi tega, ker je investicija izvo
zno usmerjena, se je Garant ob
vezal vsako leto povečati izvoz, ki 
že sedaj presega dvajset odsto
tkov celotnega prihodka. Tako 
bodo v naslednjem letu prodali 
na tujih tržiščih za več kot tri mili
jone dolarjev pohištva, in sicer na 
Kitajsko, Saudsko Arabijo in dr
žave zahodne Evrope.
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Praznik v znamenju športa
V spom in na 3. septem ber 1950, 

ko so s im bolično p revze li k ljuče  
tovarne in  s tem  stop ili na pot de
lavskega sam oupravljanja, praz
nu je jo  preboldski, te ks tilc i svoj 
tova rn išk i praznik. Tudi le tos so 
svečano, čeprav m anj razkošno 
ko t p re jšn ja  leta, obe lež ili ta  ju 
b ile j in 147-letnico obstoja tova r
ne.

Že ves teden pred slavnostnim  
zborom  ko lektiva , so potekala 
na jraz lične jša  športna tekm ova
nja, v soboto pa so se med sabo 
pom erile  gasilske desetine 
TOZD-ov in  d is loc iranih  obratov. 
S icer pa tekm ovalnega duha ni 
m anjka lo  n iti popoldan po slav
nostnem  zboru, ko so bila na vr
sti na jraz lične jša  razvedrilna 
tekm ovanja v s tilu  ig e r brez me
ja . Slavnostni govorn ik — pred
sednik delavskega sveta DO 
Franc Škrube j je  o risa l razvojno 
pot delovne organ izacije  in tre 
nutne razm ere, k i n iso rožnate 
za teks tilno  industrijo , čeravno 
so po lle tn i rezu lta ti doka j ugodni. 
Ob te j p riložnosti pa so podelili

tud i priznan ja  in  nagrade za 
uspešno in nesebično delo, za iz 
redna prizadevanja in družbeno
po litično  delo. Statuo »Črno m ač
ko in denarno nagrado v v iš in i 
enomesečnega povprečnega 
osebnega dohodka v TTP so tako 
p re je li Anton Siše, Rudi Habjan, 
Marija Ž liča r, Em a.Tratnik, Fani
ka C izej, Jožica C ijan, Sonja 
Zm rzlak, Jože Zupan, Rudi Her
man in M ilka M ršič. V tekm ova
n ju  gasilsk ih  desetin so p ri mo
ških in ženskah osvo jili p rvo m e
sto gasilke  in gasilc i TOZD-a Tka
nine in tako p re je li prehodna po
kala. Pri športn ih  tekm ovanjih  pa 
so največ točk dosegli špo rtn ik i 
DSSS pred Pletenicam i in Tkani
nami. V ig rah »brez meja« pa so 
s lavili de lavc i in delavke TOZD-a 
Tkanin.

Letošnje praznovanje ko le k ti
va, k i se je  začelo s srečanjem  
tova rn išk ih  upokojencev dan po
p re j, je  potekalo v znam enju 
športa in  rekreac ije , zabe lili pa 
so ga č lan i ansambla AD HOC iz 
Celja. D. Naraglav

Ivan Satler je  prejel plaketo delovne organizacije

Kompletiranje
proizvodnega

»V preteklih letih smo dosegali 
v naši panogi nadpovprečne go
spodarske rezultate. Ker pa se 
vedno več gradbenih organizacij 
zaradi krize v gradbeništvu 
usmerja v proizvodnjo gradbenih 
materialov in elementov, moramo 
računati na vedno večjo konku
renco na trgu. Nnaša prednost je 
v tradiciji, ki pa brez kakovostnih 
izdelkov in poslovnosti nima bo
dočnosti. Tudi prerekanje s kon
kurenti nam ni v prid. Dolgoročno 
morajo biti naša prizadevanja

i

programa
usmerjena v iskanje novih pro
gramov inkompletiranje sedanje
ga programa, zlasti dimnikov,« je 
med drugim dejal na svečanosti 
ob prazniku delovne organizacije 
IGM Gradnja Veno Satler. Na sve
čanosti so podelili plakete, ki so 
jih prejeli Hilda Dobnik, Ivan Mi- 
kulaj in Ivan Satler, priznanja pa 
so dobili Nedžo in Stanko Gore
nja, Vilma Jeromel, Milorad Kola
rič in Franc Zajc. Za delavca leta 
so proglasili Jožeta Jordana.
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Dobri rezultati »Polzele«
9. septembra praznuje svoj 

praznik Tovarna nogavic na Pol
zeli. Letošnji praznik je bil prav na 
dan podjetja, slovesnost pa je bi
la v tovarniški jedilnici. Zbrali so 
se jubilanti, ki so prejeli nagrade 
in priznanja, za posebne zasluge 
in dosežke pa so nekateri prejeli 
zlate, srebrne in bronaste plakete 
delovne organizacije.

Najprej je bil krajši kulturno- 
umetniški program, ki so ga pri
pravili učenci OŠ Vere Šlander 
Polzela in oktet Lastovka, potem 
je spregovoril direktor DO dipl. 
ing. Alojz Došler in poudaril: 
»Kljub težki gospodarski situaciji 
lahko delavci Tovarne nogavic tu
di letos s ponosom praznujemo 
svoj praznik. Ponosni smo lahko, 
ker vsemu navkljuv po osmih me
secih letošnjega leta dosegamo 
še dokaj normalne poslovne re
zultate. Bistveni cilj — povečati 
strokovnost in poslovnost na do
mačem in tujem trgu zozi dobrim 
izborom programa proizvodnje 
ter povečati izvoz — nam je do
slej uspelo doseči. Na domačem 
trgu nam je uspelo prodati 10 od

stotkov več, kot smo proizvedli, 
kar pomeni, da delamo praktično 
brez zalog gotovih proizvodov, iz
voz je fizično povečan za pet od
stotkov, vrednostno pa za 15 od
stotkov, povedati pa je treba, da 
je udeležba izvoza v proizvodnji 
kar 45-odstotna. Trenutno zaklju
čujemo investicijo v obeh pletilni- 
cah in šivalnicah v vrednosti 2 mi
lijona DEM. Še ta mesec bomo 
instalirali nov računalnik z deset
krat večjo zmogljivostjo od dose
danjega, tečejo pa priprave za iz
gradnjo tri tisoč kvadratnih me
trov proizvodnih površin in vlaga
nja v nadaljnjo tehnološko poso
dobitev .. .«

Ob koncu so podelili jubilejne 
nagrade za 10, 20 in 30 let delo
vne dobe. Zlati plaketi DO sta 
prejeli Anica Koler in Marija Pod
bregar, srebrne Marija Cizej, Ida 
Borišek, Marjan Galjot, Eva Ko
run, Vera Kunstek, Herta Lubej, 
Zvonka Rednak in Slavko Vaši; 
bronaste pa Marija Bednjanič, 
Edvard Dolar, Marija Majhen in 
Marija Bršek.

T. TAVČAR

Predsednik delavskega sveta Franc Jelen med podeljeva
njem jubile jnih nagrad.

Foto: T. T.

m i l s
MODNA KONFEKCIJA PREBOLD 

Popravek!
V avgustovski številki, bi v razpisu prostih del in na
log

KONFEKCIONAR — ŠIVILJA

morali pravilno zapisati:

Delovno razm erje sklenemo za nedoločen 
čas s polnim delovnim časom in 3-m ese- 
čnim poskusnim delom.

Za pomoto se opravičujemo!



Tabor ljudske fronte Mrzlica '89

Letos bistveno drugače
M o t o  p r i r e d i t v e :  R a z g ib a jm o  ž i v l j e n j e

Mrzlica — kraj, kamor že 
dolga desetletja radi zahaja
jo  ljud je  iz Savinjske doline 
in revirjev, kraj, k je r sta se 
srečevala zasavski »knap« in 
savinjski proletarec, kraj, 
k je r je  pognalo močne kore
nine ljudskofrontno gibanje, 
in kraj, k je r so našli svoje

domovanje borci obeh dolin, 
je  v nedeljo, 17. septembra, 
ponovno bila del tega zgodo
vinskega dogajanja. Že de
vetič po letu 1980, odkar je  
prišlo do oživitve nekdanje
ga ljudskofrontnega gibanja, 
je  Mrzlica bila nedeljski c ilj 
mnogih družin, borcev in

mladine iz obeh strani dolin. 
Za razliko od prejšnjih le t pa 
je  letošnji tabor potekal v 
znamenju telesnokuRume 
akcije Razgibajmo življenje, 
za kar so poleg udeležencev 
poskrbeli še taborniki, pla
ninci, jam arji in radioamater
ji,  k i so predstavili svoje delo

in dejavnost v besedi, sliki, 
na video film ih in s praktični
mi prikazi.

Lepo nedeljsko vreme je zvabi
lo na Mrzlico veliko ljudi iz revir
jev in Savinjske doline. Že v 
zgodnjih jutranjih urah so se proti 
kraju prireditve odpravile skupine 
planincev in drugih občanov, da

pravočasno prispejo na vrh in so
delujejo na proslavi. Tisti bolj po
zni pa so se pripeljali do Podmeje 
in jo od tam mahnili proti Mrzlici. 
Ob 11. uri se je tako zbralo pred 
kočo preko 1000 udeležencev, ki 
so z zanimanjem prisluhnili slav
nostnemu govorniku dr. Matjažu 
Kmeclju, ki je v lepi in kritični be
sedi spomnil na zgodovinski po
men ljudskofrontnega gibanja, na 
vprašanja, ki nas danes tiščijo in 
globoko prizadevajo. Vse to pa 
lepo ponazarja citat , iz Cankarje
vega Hlapca Jerneja: »Ne bom 
prosil postelje, ki sem jo sam 
postlal, ne bom beračil kruha, ki 
sem ga sam pridelal in umesil. 
Legel bom v posteljo in ne bom 
nič vprašal, posegel bom po kru
hu, nič ne bom prosil! To je po
stava in pravica!« »V tem pa je tu
di smisel in jedro sleherne ljud
ske fronte: združitev okrog av
tentičnih in obenem pravičnih in
teresov, ne okrog političnega 
šunda; okrog dobrega in korist
nega, okrog ustvarjalnega dela in 
družbene pravičnosti, zaupanja in 
razumevanja. Toda tudi zoper 
vse tisto, kar to ni. Naj pač kričijo 
in žugajo okrog nas, razkazujejo 
svoje manire in svoj pomislek, ki 
preko prvega vogala ne seže, mi 
pa trdno pojdimo po svoji poti, 
kot smo jo spoznali za pravo; ne 
menimo se za zdrahe, porabimo 
čas svojega življenja in svoje mo
či za svojo prihodnost. Mogoče 
nam res napovedujejo hude ča
se, mogoče nam jih lahko tudi 
storijo. Toda če smo smeli tisoč 
in več let vztrajati pri svoji kulturi 
in doslej pri demokraciji, bomo 
preboleli tudi to najnovejšo »brat
sko« skrb!,« je ob koncu svojega 
govora povedal dr. Matjaž Kme- 
cel.

Politični prizvok letošnjega ta
bora pa je bil z izjemo »zelenih«, 
ki so priložnostno predstavili svo
je poglede, želje in načrte, tako 
končan. Besedo, so dobila dru
štva in organizacije, ki so pred
stavila svojo dejavnost in s tem 
prispevala svoj delež k letošnje
mu taboru. Ob kultunem progra
mu, za katerega sta poskrbela 
Jožica Ocvirk in Henrik Kranjc, li- 
bojska godba na pihala in nekate
ri posamezniki, pa ni manjkalo za
bave in razvedrila. Preboldski ja
marji so ob svoji 20-letnici delo
vanja vrteli video filme iz doseda
njih ekspedicij, prodajali propa
gandne izdelke in koledarje, imeli 
prikaz vrvne tehnike ter srečolov, 
ža katerega so prispevali dobitke 
številni obrniki,.delovne organiza
cije in posamezniki. Taborniki so 
postavili šotore, prikazali razne 
veščine in svoje kuharsko znanje. 
Podobno pa so to storili še pla
ninci, radioamaterji.. . Manjkalo 
pa ni niti tekmovalnega duha, ki 
je dodobro razvnel tekmovalce in 
gledalce. Najbolj atraktivno pa je 
bilo vlečenje vrvi, kjer so se po
merili med sabo Savinjčani in Re- 
virčani. Rezultat je bil 2:1 za Re- 
virčane, vendar so si nagrade raz
delili. Zanimivo je bilo še tekmo
vanje s hoduljami, pa tekmovanje 
v hoji z vrečami itd. Skratka zaba
ve in razvedrila resnično ni manj
kalo in vsi, ki so bili ta dan na Mr
zlici, so lahko prišli na svoj račun. 
Gotovo jim ni žal.

D. Naragiav

Mrzlica —  
spomenik

Na Mrzlico smo se zgrnili zopet ob 
Taboru ljudske fronte. Nanjo smo od
šli pod geslom razgibajmo življenje, 
ob katerem se lahko kaj hitro vpraša
mo, kakšno bo naše življenje, če ne 
bomo ohranili narave in njene naravne 
dediščine. Res je, da smo ob poti še 
srečevali različno cvetje, da smo vnu
ke lahko seznanjali s tavžentrožo, ma
terino dušico, da smo ob poti še ugle
dali kozolec, ob vsem tem pa smo ču
tili tudi propad narave.

Verjetno je le malokdo pomislil, da 
je Mrzlica eden najbolj znanih krajin
skih parkov, ki ni poznan le po prele
pih razgledih, po znani narodnobudi
teljski in revolucionarno-delavski zgo
dovini, temveč tudi po redkih cvetli
cah. Tu je še, vendar propada, znana 
botanična naravna dediščina. Tu je 
areal, območje, površina, rastišče, 
kjer raste zlati koren ali krlajevo kopje 
(asphodelus albus), rastišče opojne 
zlatice (ranunculus trhora). Opojna 
zlatica, ki je endemično ogrožena, ra
ste le na določenih, redkih območjih 
Zasavja (Lisca, Mrzlica). Po nekaterih 
virih raste tod tudi tržaški svišč (gen- 
tiana tergestina).

Strokovne službe opozarjajo pred 
nevarnostjo nesmotrnih gradenj (vi
kendi) in zemljiških del na tem območ
ju. O teh rastiščih rastlin je pisal že 
Fran Kocbek, ki je I. 1893 ustanovil Sa
vinjsko podružnico Slovenskega pla
ninskega društva že leta 1903 v knjigi 
Po gorah in dolinah v Savinjskih plani
nah.

Kocbek je Mrzlico imenoval Savinj
ski Triglav. V knjigi je pisal dostop iz

naravni
Žalca do vrha. Zapisal je, da nas na 
Mrzlico vodijo »rdeče pike«. Danes se 
nanj povzpnemo po markiranih poteh. 
Pozabljamo pa, kaj so te »rdeče pike« 
pomenile ob prelomu stoletja, bile so 
slovenske markacije, ki so ohranile 
slovenske planine slovenske. Vse pre
več pozabljamo na zavedne Slovence, 
ki so prvi markirali poti, med njimi na 
dr. M. Hrašovca, ki je I. 1913 zmarkiral 
pot Žalec—Griže—Mrzlica-—Šempa- 
vel pri Preboldu.

Savinjska podružnica Slovenskega 
planinskega društva je takoj po usta
novitvi začela markirati pota tudi na 
Mrzlico in na Goro Oljko in postavljati 
planinske postojanke — trdnjave slo
venskih gora. Tako je bila že v prejš
njem stoletju postavljena koča na Mr
zlici in tedaj so se tu zbrali najbolj za
vedni Slovenci. Med njimi je bil tudi 
graški profesor in velik ljubitelj Sloven
cev dr Frischauf, ki je Slovencem na 
Mrzlici čestital za novo nacionalno 
zmago. Prav on pa je leta 1879 dal po
budo za prvo markirano pot na Triglav. 
To je naš štajerski Kugy z razliko, da 
so pravemu Kugyju postavili spome
nik, na Frischaufa in njegove knjige pa 
pozabljamo

Ob odprtju koče na Mrzlici so slav
nostni govorniki poudarili borbe za 
pravice slovenskega naroda in govor
nik dr Matjaž Kmecl, ki je po devetde
setih letih spregovoril na istem kraju, 
je prav tako spregovoril o pravicah 
slovenskega naroda po samoohranitvi 
in samostojnosti Naključje ali zgolj 
žalostna zgodovina?

Na Mrzlici smo se lahko ustavili ob

stojnici ZELENIH in pomislili, kako 
prav je, da tu v krajinskem parku opo
zarjajo na naravno katastrofo, ki nam 
grozi. Lahko smo polistali po njihovem 
glasilu Provinca ne spi. In kako resno 
je tu v krajinskem parku izzvenel napis 
-SOS ZA NARAVO IN ČLOVEKA«. 
Nemo ostanemo pred podatki o tem, 
kako se uničujemo, kako uničujemo 
naravo in z njo Savinjsko dolino. Prav 
bi bilo, da bi tu na Mrzlici podprli poziv
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Senek — narodni
Učenci osnovne šole Vere Šlander 

so pod mentorstvom prof. Marinke 
Marovt izdelali raziskovalno nalogo z 
naslovom »Znamenita drevesa v parku 
Senek«. Namen te naloge je bil posne
ti dejansko stanje parka, pripraviti 
predloge za izboljšanje stanja in opo
zoriti na skrite in pozabljene dragulje, 
ki ostajajo osamljeni, namesto da bi 
bili nanje ponosni in tudi drugim dovo
lili, da uživajo v njihovi lepoti. Med dru
gim opozarjajo na park, ki žal že kaže 
znake sodobne civilizacije. Sprašujejo 
se. ali ne bi bilo prav, da se po parku 
speljejo stezice, da bi lahko v miru 
opazovali drevesa, se hladili v njihovi 
senci, poslušali petje ptic? In potem 
ne bi bilo tako kot danes, ko so si mo
toristi prav v parku poiskali dirkalne 
steze. Predstavljajo zgodovino Sene
ka in njegove stavbe, ki je bila s po
močjo Doma upokojencev nedavno 
obnovljena.

»Kompleks dvorca oblikuje skupek 
stavb, pozidanih s treh strani okoli 
pravokotnega dvorišča, medtem ko je 
na četrti, vzhodni strani, zazidana ar
kadna ograja. Južno od kompleksa je 
samostojna kapela, postavljena nas
proti glavnega trakta, k njej pa je pri
peta dninarska hiša. Glavni trakt, ki je

Občinske konference ZSMS Žalec 
»Prenehajmo z nasiljem nad naravo.
Pozivamo vse ljudi Savinjske doline in 
širšega območja, naj se priključijo 
borbi za čisto okolje. Storimo to zase, 
za svoje otroke in otroke otrok.«

Tu ne gre le za okolje, borba se bije 
tudi za naravno dediščino, da se ne 
bodo uresničile grenke misli, ko svo
jim otrokom, vnukom kažemo stare

park
obrnjen proti jugu, je dvonadstropen, 
kot tudi stavba z mansardno streho, ki 
ima elemente baroka. Portal, ki je po
stavljen v osi, je novobaročen, novo- 
baročne so tudi fasade drugih dveh 
traktov. Avtorji opisujejo ostala dva 
trakta in notranjščino, ki je večidel ne
zanimiva. Najzanimivejša je velika dvo
rana v pritličju zahodnega trakta, ki 
ima bogato štukiran strop in lep mar
mornat neobaročen kamin.

Osrednji del naloge pa je posvečen 
parku. Avtorjem naloge je pri delu po
magal dipl. ing. vrtnar Mihael Ogorevc, 
ki jim je natančneje opisal in razložil 
vrednost parka.

Po besedah Mihaela Ogorevca je 
park vreden pozornosti z več plati. Je 
predmet spomeniškega varstva, se
stoji iz majhnega formalnega ali figura
tivnega parka. Figurativni park je park, 
ki je imel figure. Sprva iz peska, kas
neje pa so arhitekti odkrili rastline, ki 
so prenašale obrezovanje. Park je po
stal statičen, nič se ni spremenilo, za 
kolikor so rastline zrasle, so jih pore
zali. Ta park je povezan z naravnim de
lom parka, prav tako pa tudi s Titovim 
parkom. Šeneški park lahko razdelimo 
v tri kategorije: formalni ali figuralni 
park, naravni park in na novo zasejan

kmečke hiše, mogočne kozolce, to
piarie in jim razlagamo: »Poglej, danes 
je tu še hiša, kozolec. Mogoče ga jutri 
ne bo več. Nanju bo spominjal le še 
božji les, ki raste ob hiši in izvir vode, 
ki si jo je kmet pripeljal k hiši «

Zato zborovanje na Mrzlici ni bilo 
zgolj politična manifestacija, temveč 
tudi zborovanje z zahtevo po ohranitvi 
naravne in kulturne dediščine.

F. Ježovnik

Titov park. V parku so načrtovane 
sprehajalne steze, počivališča s klop
mi in mizami itd. V nalogi so predsta
vljena tudi znamenita drevesa, kot je 
platana (platanus occidentalis), ki pri
haja iz Amerike. Tu je tudi bakrena 
rdeča bukev, ki ima bakreno rdeče li
ste. Uspeva tudi grivasta smreka, sre
čamo pa tudi viseči ali poševni gaber, 
orjaški klek, ciprese ali lavzonije, črni 
borovec, viseči gaber, kanadsko ču- 
9°

Druga publikacija, ki opozarja na ta 
park, je »Inventar najpomembnejše 
naravne dediščine Slovenije « Tu je 
park zajet kot naravna dediščina, ki 
ima poseben varstveni režim, ki ima 
namen, da se ohranijo lastnosti in ce
lovitosti naravne dediščine. V parku je 
prepovedan vsak gradbeni poseg, 
prepovedano je postavljanje reklam
nih in drugih tabel, znamenj ali svet
lobnih napisov, prepovedano je zakri
vanje ali kvarjenje značilnih razgledov 
na naravno dediščino, prepovedana je 
športna dejavnost. Ko avtorji govorijo 
o vrednotenju parka, pišejo: Čeprav je 
celovitost zasnove že močno okrnje
na, park predstavlja primer ureditve v 
19. stoletju, ki je združevala sestavine

JOŽE ARNČNIK, Prebold:
»Ko sem bil mlajši, sem bil pogo
sto na Mrzlici, sedaj pa pridem 
vsaj enkrat na leto, ko je ta tabor. 
Spomnim se, da je bilo v začetku 
teh taborov precej več ljudi, ven
dar pa mislim, da je današnji či
sto nekaj posebnega. Zabave in 
razvedrila ne manjka, prav tega 
pa v preteklosti ni bilo toliko. Mi
slim, da bi veljalo v tem smislu 
nadaljevati tudi v bodoče. Sicer 
pa bo lepo vreme, gostinska po
nudba in družabnost naredili več, 
kot si lahko želimo.«

MILENA HRIBŠEK, Trbo
v lje : »Sem planinka z dušo in sr
cem. Slovenski hribi so moj drugi 
dom. Mrzlica pa mi je najbliže in 
zato sem pogosto tukaj. Današ
nje vzdušje je resnično prijetno in 
na ravni dobrega medsebojnega 
prijateljstva obeh dolin, ki sta 
zgodovinsko vezana na predvojni 
čas. Tabor v tej preobleki je dal 
nove vrednote in zato mislim, da 
ga je treba ohranjati in še poso
dabljati. Zamisli so dobre in v 
okviru akcije Razgibajmo življenje 
se da še marsikaj storiti...«

MIRAN ROŠER, Prebold:
»Že več let prihajam na tabor 
ljudske fronte, ki pomeni živo vez 
preteklosti s sedanjostjo. Današ
nje vreme je čudovito in kot na
lašč, da ga človek preživi v naravi. 
Vsem, ki se niso odločili, da gre
do danes na Mrzlico, je lahko žal, 
saj bi lahko preživeli prijetne uri
ce na svežem zraku, ob glasbi, 
družabnostih in še v čem. Bilo je 
resnično prijetno, zato bom prišel 
z družino tudi prihodnjič. Prav pa 
je, da pohvalimo tudi organizato- 
je, gasilce, milico in vse tiste, ki 
so skrbeli za varnost in dobro po
čutje.«

D. N.

francoskega geometrijskega sloga in 
svobodnega krajinskega sloga...«

Učenci v svoji nalogi zahtevajo sa
nacijo obstoječega stanja z opustivijo 
neprimernih rab ter obnovitev parka. S 
problemom parka se ukvarja tudi knji
ga »Inventar«, katere avtor postavlja 
enake zahteve kot učenci.

Mi se pa na koncu lahko vprašamo, 
če smo sposobni vse to uresničiti. 
Verjetno ne moremo še tega prevaliti 
na ramena Doma upokojencev Polze
la, ki nam je rešil že graščino, zdaj pa 
naj bi uredil še kapelico in park? Pre
pričani pa smo. da se v domu zaveda
jo tega zaklada, saj so tudi nalogo 
podprli. Toda — bodo samo -domovi« 
reševali naravno in kulturo dediščino?

Franc Ježovnik



A ker za turizem v žalski občini živi le nekaj zagnancev, ni nič 
čudnega, če je turistična ponudba na psu.

Pred nekaj leti je bil v hotelu 
Prebold organiziran pogovor o 
nadaljnjem razvoju turizma v žal
ski občini. Takrat pripravljeni pro
gram so z vsemi štirimi podprli v 
občinskih forumih, od programa 
so si veliko obetali v Hmezado
vem gostinstvu, pa tudi predstav
niki društev so bili pripravljeni 
zgrabiti za delo. Napovedi in obe
ti razvoja turizma so bili silno 
obetavni.

Tako je bilo pred nekaj leti. Da
nes je od vseh optimističnih na
povedi nastalo stanje, ki ljudem v 
tej občini nikakor ne more biti v 
čast in ponos. Razen redkih iz
jem, ki so sloves doline ponesle 
preko občinskih meja, pa gre tu 
še v glavnem za zasebnike, žal
ska občina praktično ne zna po
nuditi ničesar tistim, ki potujejo 
mimo Žalca in drugih krajev v tej 
dolini, kaj šele, da bi pot koga na
merno zvabila v našo dolino. Pa 
bi imeli ljudje kaj videti. A samo 
naravne danosti niso dovolj, tre
ba je ljudi, ki bodo znali zgrabiti 
bika za roge. Ponašamo se s ho
teli, ki životarijo in razprodajajo 
svoje imetje, organiziramo prire
ditve, ki se kitijo z laskavimi nazi
vi, ostajajo pa zgolj veselice; kul
turne, zgodovinske znamenitosti 
so skrite ljudem, ker jih pač ne 
znamo pokazati.

Kako pomakniti turistični voz 
naprej, smo želeli slišati na pogo
voru, kamor so bili vabljeni pred
stavniki turističnih društev, komi
teja za planiranje pri skupščini 
občine, Hmezadovega gostin

stva, zasebni gostinci in pred
stavniki turističnih agencij. Za
mišljeni pogovr je bil v bistvu po
govor gluhih, kajti tistih, ki bi znali 
in morali odgovarjati na vpraša
nja, ni bilo na spregled. Ni bilo 
predstavnika komiteja, ni bilo 
predstavnika Hmezadovega go
stinstva, skratka tistih, ki razpola
gajo z bistvenimi informacijami. 
Prišli pa so tokrat tisti, ki za raz
voj turizma že tako in tako žrtvu
jejo svoj prosti čas, pa tudi turi
stičnim agencijam tokrat ne mo
remo ničesar očitati. Pogovora so 
se udeležili; Franc Štorman iz tu
rističnega društva Šempeter, Sre
čo Meh iz žalskega društva, Ivan 
Jurhar, predstavnik planincev, pa 
Ksenija Žgank, Izletnikova turisti
čna agencija, ter Dubravko Ce- 
rovski, predstavnik Kompasa. Ta
kole so razmišljali o turizmu v žal
ski občini.

Srečko Meh: »Načrtovali smo 
veliko, kar smo storili, pa je bolj 
pičlo. Za letos nismo načrtovali 
žalske noči, toda prireditev nam 
je bila vsiljena. Gostinci, ki so so
delovali, niso poravnali svojih ob
veznosti, sicer pa imamo slabe iz
kušnje že iz preteklih let. Zlasti 
so slabe izkušnje z Hmezadom. 
Če nimaš denarja in če ljudje niso 
pripravljeni delati, potem priredi
tev ne more uspeti. Ne moreš je 
spraviti pod streho v tednu dni. 
Sicer pa smo v društvu želeli še 
marsikaj: urediti okolico doma, 
urediti Titov park. Toda samo par 
zagnancev je premalo, ljudje ne 
živijo s turizmom, predvsem pa

manjka dogovarjanja s tistimi, ki 
krojijo razvoj turizma v naši obči
ni.«

»Koliko zanimanja opažate v 
turističnih agencijah za obiskova

nje te doline, njenih zanimivosti in 
znamenitosti?«

Dubravko Cerovski: »Zani
manje je precejšnje, vendar se 
pojavlja problem v tem, da ljudem 
ne moreš pokazati nobenega 
propagandnega gradiva. V Savinj
ski dolini je narejeno gradivo za 
jamo Pekel in antični park, pa se 
pri tem že kar konča. Gostom, ki 
jih zanimajo namestitve, lahko 
ponudimo le hotel, precej je zani
manja za privatne sobe, teh pa 
praktično tukaj ne moremo ponu
diti.«

Ksenija Žgank: »V tem delu 
Slovenije je po naših izkušnjah 
največ zanimanja za Logarsko 
dolino, v žalski občini za Šempe
ter, vse več je zanimanja tudi za 
kmečki turizem. Tu naletimo na 
problem zaradi tega, ker v občini 
ni izdelanega seznama turističnih 
kmetij, kar ima npr. zelo dobro 
urejena mozirska občina. Res je 
tudi to, kar je omenil predstavnik 
Kompasa. Primanjkuje propa
gandnega materiala, celo raz
glednic krajev, ki bi bili zanimivi in 
ki bi jih lahko priporočali, ni.«

»V žalski občini je bila ustano
vljena zveza društev, ki pa v prak
si ni zaživela. Bi zveza lahko po

tegnila turistični voz naprej?«
Srečko Meh: »Zveza je bila 

ustanovljena na pobudo sociali
stične zveze, vendar se je zatak
nilo pri kadrih. Zamišljena je bila 
dobro, toda če ni ljudi, potem ne 
gre. Že tako ljudje delajo zastonj, 
tisti, ki so plačani za razvoj turiz
ma, pa ne ukrenejo ničesar.«

Franc Štorman: »Ljudje so 
polni besed o razvoju turizma, to
da nobena občinska resolucija ne 
govori o razvoju. Omenjen je z 
besedo ali dvema, pa nič več, kot 
da to odgovorne prav nič ne bri
ga. V Šempetru skrbimo za tri

večje objekte. To so antični park, 
jama Pekel in gozdna geološka 
pot. Letos smo kar zadovoljni s 
sezono. Antični park je do julija 
obiskalo 8521 domačih turistov in 
preko tisoč tujcev, jamo Pekel do 
julija 18.603 domačih obiskoval
cev in 737 tujcev. Jamo obišče 
predvsem manj šolarjev, ker so 
avtobusi predragi. Imamo pa kup 
težav, kjer nam nihče od občin
skih mož ne priskoči na pomoč. 
Tako je npr. Cestno podjetje od
stranilo reklamne table, čeprav 
smo imeli dovoljenje. Tudi glede 
križišča, zaradi katerega se jezijo 
zlasti šoferji avtobusov, se ne 
ukrene ničesar. Da o škodi, ki jo v

jami povzročajo neurja in popla
ve, sploh ne govorim. Dejansko 
smo prepuščeni sami sebi. Tudi 
zveza ne more narediti čudežev.«

»Je Savinjska dolina območje, 
kjer turizem velja razvijati ali bi to 
pomenilo neko umetno posiljeva
nje, skratka, je bolje, da se turiz
mu odpovemo, ker žalska občina 
za to pač nima pogojev?«

Srečko Meh: »Nikakor ne. 
Treba se je le bolj dogovarjati, 
društva in delo članov bi morali 
upoštevati tisti, ki so odgovorni 
za razvoj turizma. Ne spomnim 
se, kdaj so nas npr. v Hmezadu

povabili k sodelovanju ali k raz
pravi o njihovih načrtih razvoja tu
rizma. Tudi več propagande bo 
treba, več sodelovanja s šolo. Pa 
tudi podpore ljudi, kajti zdi se mi, 
da Žalčani ravno ne cenijo skup
nih pridobitev.«

Ivan Jurhar: »Prepričan sem, 
da so ljudje pripravljeni delati. Tu
di planinci v vseh naših osmih 
društvih, za katere lahko rečem, 
da smo dosegli nekaj uspehov. V 
občini prevečkrat pozabimo na 
določene stvari, tako npr. gre mi
mo nas 70-letnica organiziranega 
planinstva, 90-letnica prve planin
ske postojanke na našem ob
močju. Tudi ni prav, da tako malo

ljudi pozna hmeljarski muzej, pri
pravlja se stalna razstava Doreta 
Klemenčiča in še nekaterih naših 
umetnikov. Vse to bi lahko ponu
dili obiskovalcem. Pa prireditve, 
ki vse bolj zamirajo, npr. kmečki 
praznik, tombola na Vranskem, 
preboldska noč, žalska noč in še 
bi našteval. Vse gre nazaj, motor 
in gibalo razvoja pa bi morala biti 
občina. Tudi davčna politika bi 
morala spodbujati razvoj turizma. 
Bo moralo res vse preiti v zaseb
ne roke, da bomo lahko govorili o 
razvoju turizma v žalski občini?«

IB

Franc Štorman, Dubravko Cerovski, Ksenija Žgank, Ivan Jurhar, Srečko Meh Foto: L. Korber

Diskont v Cankarjevi
V Cankarjevi ulici v Žalcu je Savinjski magazin v obstoječi samopostrežni trgovini uredil tudi diskontno 

prodajo, kjer je seveda kupcem na voljo cenejše blago. Posebna zanimivost pa je odpiralni čas, saj je trgovi
na odprta tudi v nedeljo dopoldne, že dosedanji obisk pa potrjuje potrebo krajanov in pravo ponudbo Savinj
skega magazina. Popestrili so tudi ponudbo in olepšali zunanji izgled trgovine. jk

V Žalcu tudi diskont Name
Kot se veča število zasebnih prodajaln, je vse več tudi diskontov. Trgovskim hišam, ki imajo diskonte, 

se je v Žalcu prejšnji mesec pridružila tudi Nama. Na vrtu gostišča Hmeljar je kupcem ponudila diskontno 
prodajo živil a'koholnih in brezalkoholnih pijač, čistil, kozmetičnih potrebščin, testenin.

Načrtujejo tudi prodajo mlečnih izdelkov s popustom. V Nami torej stremijo za tem, da bi celoten pro
stor maksimalno izkoristili in ponudili sicer manj artiklov, vendar pa le-te po občutno nižji ceni.

Petra Dezmkar

U s p e š n i  t u d i  v  t u j i n i
Na minulem celovškem sejmu sta se pod okriljem obrtnega združenja in centra za sejemsko in ekonomsko propagand

no dejavnost Slovenije predstavila tudi obrtnika žalskega obrtnega združenja. S še dvanajstimi slovenskimi obrtniki s pod
ročja tekstila, obutve, pletilstva in nakita sta predstavila svom vrhunsko oblikovano kolekcijo Martin Skubic z jeans progra
mom in G oca Zavšek z ročno izdelanimi pleteninami, oba iz Žalca. Da pa je predstavitev bila tako uspešna in je prejela vrsto 
pohval, pa je nedvomno zasluga Zorke Kos, prav tako obrtnice iz Žalca, ki je znala s svojim prefinjenim okusom za lepoto in 
kakovost izbrati res najboljše S to predstavitvijo je dokazala, da se lahko modni izdelki obrtnikov konkurenčno vključijo v 
evropsko modno ponudbo.

L Korber

Za pomoč 
v naravnih 
nesrečah

Imamo -  pa ne znamo predstaviti
Poročali smo že, da je  Geodetska uprava skupšči

ne občine Žalec izdala karto občine Žalec, ki med dru
gim zelo nazorno opozarja na različne turistične objek
te v naši občini. Karta je  doživela lep odmev v različnih 
glasilih in revijah, med drugim tudi v tu rističn i reviji Li
pov list.

Zanimalo nas je, kje  jo  je  moč kupiti. V Mladinski 
knjigi jo  sicer imajo, vendar jo  je med knjigami le težko 
najti. V hotelu Golding in v Preboldu je  nimajo, vpraša
nje pa je , če sploh-vedo zanjo. Sprašujemo se, zakaj 
tako? Ali ni turistična karta tista, ki opozarja na tu ris ti
čne zanimivosti v občini, zato bi goste prav gotovo za
nimala.

Razveseljivo je, da Geodetska uprava ne m iruje, 
saj je  v izdelavi že povečana karta 1,70 x 1,60 m, v nje j 
pa bodo vrisane še meje krajevnih skupnosti in katastr
skih občin. Zanjo prevladuje zanimanje šol, dobile pa 
jo bodo tudi krajevne skupnosti. Primerno izobešena 
pa bo lahko opozarjala tudi goste v hotelih, planinskih 
postojankah, turističnih objektih . . .

Žal, imamo zelo malo materiala, ki bi opozarjal na 
turistične znamenitosti Savinjske doline, pa še tega ne 
znamo na primeren način predstaviti obiskovalcem do
line, potem pa tožimo, da se v n je j ne more prav razviti 
turizem. Kdo je  tore j kriv za to? -fj

Gasilski društvi Šešče in 
Velika Pirešica sta v sodelo
vanju z občinsko zvezo in ob
činskim štabom civilne zašči
te pripravili zanimivo vajo, v 
kateri so preizkusili uporab
nost številnih pripomočkov v 
primeru večjega požara ali 
druge naravne nesreče na 
obrobju občine pa tudi v doli
ni. Tako so preverili uporab
nost prikolic kreina, Ferralito- 
ve traktorske črpalke, motor
ne brizgalne tomos, pa agro- 
mat, ki je namenjen pred
vsem za namakanje hmeljskih 
površin. Teh in še nekaterih 
drugih pripomočkov za pre
prečevanje naravnih nesreč 
imajo precej tudi druga gasil
na društva, namen vaje pa je 
bil predvsem preveriti upo
rabnost in usposobljenost na

prav in gasilskih društev v pri
meru požara ali onesnaženo
sti pitne vode. In ker nas vse 
bolj ogroža onesnaženost 
podtalnice, pitna voda pa je 
vse bolj oporečna, je takšna

vaja še kako pomembna. Vaja 
pa je tudi pokazala, da med 
odgovornimi zanjo ni pravega 
zanimanja, kar je potrdil tudi 
obisk vaje.

R. Kopušar

Zazimitev čebeljih družin
Bliža se mesec oktober in če

belje družine naj bodo že preskr
bljene z zimsko zalogo hrane, da 
si bodo v oktobru še mirno uredi
le zimsko gnezdo svoje družine. 
Nikakor jih ni dopustno v oktobru 
še siliti s pokladanjem sladkorne 
razstopine v hladnih nočnih urah 
za predelavo zimske hrane. Žal 
se prenekateri čebelar ne drži že 
ostaljenega izreka starih čebelar
jev očancev in je gluh za ta navo
dila ter tako izčrpava zimske če
bele s iztrošenjem njihovih zim
skih zalog beljakovin in tolšč iz 
organizma. Izguba beljakovin, 
tolšč in hormonov zmanjša zim
ski čebeli odpornost proti raznim 
boleznim v zimskih mesecih, ki 
prežijo nanjo. Obliko zimskega 
gnezda si mora pravočasno izo
blikovati ter določiti na pogoje 
zaloge hrane, obliko in število če
bel za prezimitev, na katero ne 
more več kaj bistveno vplivati če- 
belars poznim pokladanjem slad
korne raztopine. Za pravilno pre
zimitev čebelje družine potrebuje 
čebelja družina v 9-satnem AŽ 
panju 3,75—4,60 praznega satov
ja in 4—5 satov zaloge hrane, za 
10-satni AŽ panj 4,60—5,50 praz

nega satovja in 5—6 satov zaloge 
hrane. Takšno razmerje satovja 
potrebuje, da lahko v prvem pri
meru mirno prezimi 11.000 čebel 
in v drugem primeru 13.000 če
bel, če upoštevamo, da zavzema 
ena čebela 0,375 cm3 prostornine 
za nemoten zgodnji spomladan
ski razvoj v naslednjem letu. Se
veda je ves potek zimskega in 
zgodnjega spomladanskega raz
voja čebelje družine odvisen od 
naše skrbi prejšnega leta, od ne
ge v poznem poletju in od zatira
nja varroe v juliju, nato v drugi 
polovici avgusta ter v jeseni okto
bra oziroma novembra. Kdor ne 
ravna tako, se mu lahko zgodi, da 
bo v septembru ali novembru 
ostal brez čebel zaradi razmnoži- 
tve virusov akutne in kronične pa
ralize po varrai v čebelji zalegi in 
na čebelah. Kljub varljivem videzu 
živahnosti čebelje družine je bo
lezen že dosegla popoln razmah 
in je v takšni situaciji vsaka reši
tev prepozna, v začetku julija je 
največji naval varroe na čebeljo 
zalego, da si zagotovi svoj zimski 
obstoj in je razvojni faktor v tem 
času varroe kar 5-kratni. Masovni 
vdor varroe prinese s sabo še vi

ruse akutne in kronične paralize 
poleg hude gnilobe, virusa vreča
ste zalege in poapnelosti. Vsi ti 
paraziti potrebujejo raznašalca za 
svoj nadaljnji razvoj, sicer propa
dejo zaradi imunih žlez čebele, 
da s pomočjo zadelavine (propo- 
lisa) preprečijo njihov nadaljnji 
razvoj. Prvi znaki obolenja za ka
terimkoli teh virosov in bacilov so 
na čebelji zalegi in na pohabljenih 
čebelah okrnjena krila in zadki. 
Nezadržan razvoj virusov akutne 
in kronične paralize doseže svoj 
vrhunec že v septembru, ko nam 
naenkrat zginejo masovno čebe
lje družine iz čebelnjaka, drug tak 
interval je v novembru. Kdor ne bi 
ničesar, ukrenil pri zatiranju var
roe že v juliju, bo v jeseni naen
krat ob čebelje družine, čeprav 
jih bo zdravil kasneje. Takrat bo 
ves trud zaman. Zato se vedno 
velja spomniti, da je preprečeva
nje še vedno bolj zdravo od ga
šenja požara. Anton Rozman 
Popravek:

V prejšnji številki smo pomoto
ma zapisali, da je izguba 350.000 
milijonov čebel, pravilno pa je za
350.000 milijonov dolarjev čebel, 
za kar se avtorju opravičujemo.



Število prosilcev za delno na
domestitev stanarin je iz meseca 
v mesec večje. V aprilski številki 
smo pisali o tem, kdo in kako lah
ko zaprosi za subvencijo, zdaj pa 
smo se odločili za pogovor s Tat
jano Urlep, ki dela na tem po
dročju. Povedala je, da imamo 
kljub izredno strogim kriterijim 
(objavljeni so bili v IV. številki), ki 
so potrebni za pridobitev subven
cije, trenutno v žalski občini 488 
občanov, ki dobivajo tovrstno po
moč. Vsa sredstva, namenjena 
subvencijam, pa so v prejšnjem 
mesecu' znašala 147.679.640 din. 
Seveda pa se z naraščanjem sub
vencij zmanjšuje fond sredstev, 
namenjenih za izgradnjo novih 
stanovanj. Tabelo z zneski sub
vencij uskljajujejo vsak mesec, 
vzporedno s povišanjem stanarin, 
kar pa ie posledica močne inflaci
je. Najvišji znesek za delno nado
mestitev stanarin je trenutno še- 
stotridesettisoč din za trisobno 
stanovanje, kar je seveda že kar 
visok znesek. Poudariti je treba 
tudi to, da mora vsak upraviče
nec, ne glede na kriterij iz tabele, 
plačati 20 % stanarine, tudi če mu 
po kriterijih še tega ne bilo treba. 
In kdaj lahko zaprosite za sub
vencijo?

Večina prošenj prispe v mese
cu marcu (predvsem prošnje sta
rih upravičencev), če pa se odlo

čite. da boste tudi vi oddali proš
njo, mecec ni pomemben. Kupiti 
morate le obrazec SPN-1, ki mo
ra biti ustrezno izpolnjen in potr
jen. Prikazan mora biti dohodek 
vseh družinskih članov, ki so za
posleni, če je kdo od članov upo
kojenec, mora biti priloženo potr
dilo o pokojnini. Prav tako mora 
prosilec obrazložiti, zakaj prosi 
za pomoč, to pa mora potrditi de
lovna organizacija, v kateri je za
poslen. Prav tu prihaja velikokrat 
do nesporazumov, ker nekateri 
delavci odklanjajo nadurno delo, 
delo v popoldanski in nočni izme
ni in imajo zaradi tega tako nizke 
dohodke, da so upravičeni do po
moči.

Svoje mnenje mora napisati tu
di predsednik hišnega sveta, ki 
prosilca dobro pozna. Velikokrat 
pa zaradi tega, da ne bi bilo za
mere, svoje izjave ne napiše po
vsem objektivno in potem prihaja 
do neprijetnosti. Komisija zahte
va tudi potdilo o skupnem gospo
dinjstvu in premoženjskem sta
nju. Mnenje pa mora napisati tudi 
krajevna skupnost. Čeprav si ne
katere bolj, druge manj prizade
vajo dati povsem resnično sliko 
prosilca, je to zanje kar težka na
loga, saj ne poznajo vseh ljudi v 
kraju. Torej če mislite, da izpol
njujete vse pogoje za pridobitev 
delne nadomestitve stanarin, vlo
žite prošnjo in odgovor boste do

bili prav kmalu. Ob ugodni rešitvi 
boste že naslednji mesec »laže 
dihali«.

Pa še to: največ šubvencioni- 
rancev v občini je delavcev Tek
stilne tovarne Prebold. V druži
nah, kjer sta mož in žena zapo

slena kot delavca v tovarni, dobi
vajo pomoč vsi. In potem se lah
ko vprašamo, kako s svojimi niz
kimi pokojninami »krmarijo« skozi 
cel mesec upokojenci?

Petra Dežnikar

------------------------------------------------------------------------------------

Rešitev:
zamenjava stanovanja

Žal pa veliko takšnih ljudi, ki ne morejo sami plačevati ce
lotnega zneska stanarin stanuje v stanovanju z veliko kvadratu
ro. Tako živi v štirisobnem stanovanju en človek, medtem ko se 
v eni ali dveh sobah stiskajo štirje. Tatjana Urlep je povedala, da 
ljudje sicer zaprosijo za možnost zamenjave stanovanja, vendar 
pa celoten postopek traja kar nekaj časa. Veliko manj časa pa 
je potrebno, če zamenjava s stanovanji poteka v okviru solidar
nostnega fonda, kot pa tam, kjer so prosilci v stanovanjih delo
vne organizacije. V tem primeru je v celoten postopek vključena 
še delovna organizacija in če le-ta v krajšem času ne najde 
ustrezne zamenjave mora prosilec na Stanovanjsko skupnost 
prinesti posebno potrdilo. S tem potrdilom so na strokovni služ
bi seznanjeni s tem, da je občan zainteresiran za zamenjavo in 
je upravičen do subvencije v obdobju, ko čaka na manjše sta
novanje. Število prosilcev, ki želijo iz večjih stanovanj v manjša 
pa raste vzporedno s stanarinami.

Ob tem pa se vsi tisti, kjer sta v stanovanju ena ali dve ose
bi mirne duše lahko vprašate, če morda res ne razpolagate s 
preveliko kvadraturo. In v isti sapi: so vaše pripombe na račun 
previsokih cen stanarin in elektrike potemtakem še sploh upra
vičene?

V __________________________________________________J

Skrb za lepšo jesen življenja i
■
i e  s i

; ^

I
■

<
«» r e č e n . . .

Karel Antloga

Delo in pesem vedri duha
O človeku, ki ga ljudje daleč 

naokoli dobro poznajo je težko 
napisati še kaj novega in zani
mivega. Življenjska knjiga Dra
ga Antloge je popisana z zani
mivo, polno senčnih in sončnih 
strani zgodbe, ki še kljub sed
mim desetletjem gotovo ni izpi
sana. Najprej delo in ustvarja
nje, je njegovo življenjsko vodi
lo, potem pa pesem in razvedri
lo, ki sta mu ohranila vedrino.

Po sedemdesetih letih se 
vsak dan vrača v rodne Goto- 
vlje. Le kadar ga kdo spomni 
obuja spomine na mladost, ki ni 
bila postlana z rožicami. Še kot 
kratkohlačnik je moral s trebu
hom za kruhom. Pri Lorberju v 
Žalcu se je izučil za strugarja, v 
vojaški suknji ga je v Kruševcu 
zajela vojna vihra. Beg domov 
mu je uspel, Marjan Rot pa ga 
je kmalu vključil v delo na tere
nu, Edi Golc-Švigelj pa v'IV. bri
gado VDV. Nazadnje je bil do
deljen v štab lil. relejnega sek
torja. Kurirske poti mu niso pre
križale življenja in svobodo je 
dočakal na Pohorju. Milana Api
ha, učitelja na domači šoli, se 
vedno rad spominja, po vojni pa 
sta postala sodelavca v Ljublja
ni. Srce pa je Draga vleklo nazaj 
v Savinjsko dolino in ko se mu 
je ponudila priložnost se je za
poslil v Ferralitu. Z znanjem in 
delovnimi sposobnostmi je pri
šel od delavca do direktorja. 
Kar dve desetletji uspešnega 
dela v Ferralitu sta povezani z 
njegovim imenom. »Ni mi vse
eno, da danes na tako težkem 
delu delavci slabo živijo«, pravi 
Drago in dodaja da bi morali de
lavcem dajati boljši zaslužek.

V

»Napredek se ne sme ustaviti, v 
sedanji družbi je preveč razprtij 
in brezpotrebnih nasprotij. Za 
to se borci nismo borili, preveč 
brezglavo zapravljamo pridobi
tve, ki so že bile v naših rokah. 
Samo delo nas lahko bogati,« 
pravi Drago Antloga, ki še ved
no sodeluje v ustvarjanju na
predka. »Precej časa mi vzame 
vodenje borčevske organizacije 
in odbora relejnih kurirjev za 
Štajersko. Ni mi žal časa, saj je 
med nami tovarištvo kakršnega 
smo gojili v najtežjih časih. Po
magati prijatelju, sosedu in ne
znancu Dragu nikoli ni bila pre
težka naloga. In kadar zaide v 
druščino najraje povzdigne kak
šno lepo slovensko pesem. 
»Pesem vedri duha in v življenju 
vzpodbuja, za to zanjo moramo 
imeti čas, čeprav tako neusmi
ljeno hiti,« pravi Drago in ko bo
4. oktobra naložil sedmi križ, ne 
bo manjkalo pesmi in dobrih že
lja v krogu njegovih prijateljev. 
Se na mnoga leta tudi v našem 
imenu. jk
__________________ y

Karel Podvršnik-Živko

Obrobje povezal z dolinoV naši občini deluje dvanajst 
društev upokojencev. Kako dela
jo ta društva, so nam povedali nji
hovi predsedniki ob našem obi
sku. Pogovarjali smo se v glav
nem s tremi od društev, ki so 
nam svoje misli strnili v nekaj 
stavkih.

Predsednik Društva upokojen
cev Žalec nam je o njihovem delu 
povedal:

»Naše društvo združuje okrog 
800 članov in pokriva krajevne 
skupnosti Žalec, Galicija, Poni
kva, Gotovlje in Vrbje. Po takš
nem krajevnem principu delujejo 
tudi sekcije, čeprav ponavadi 
sekcije drugod delajo po interes
nih dejavnostih. V našem društvu 
deluje le športna sekcija, ki je 
imela že več uspešnih srečanj 
doma in z zamejskimi društvi. Ta
ko smo nedavno gostovali pri na
ših rojakih v Avstriji in Italiji, kjer 
smo dosegli zavidanja vredne re
zultate.

V gospodarski dejavnosti ima
mo društven bife, ki je tudi edini 
vir dohodka. Iz teh sredstev se fi
nancira delovanje društva, iz do
hodka pa nudimo tudi materialno 
pomoč svojemu članstvu. Materi
alne pomoči so deležni tisti člani, 
katerih pokojnina ne dosega naj
nižje pokojnine, takšnih pa je v 
našem društvu preko 20 %. Iz teh 
sredstev smo tudi financirali ne- 
uavno srečanje upokojenskih 
pevskih zborov celjske, šaleške 
in zasavske regije, ki je bilo pri 
nas v Žalcu. Te dni pa bomo tudi 
poslali nekaj svojih članov s člani 
drugih društev na srečanje upo
kojencev na Roglo. Zaradi izred
no dragih prevozov ne bo mnogo 
izletov, planiramo pa v letošnjem 
letu štiri izlete. Naši člani koristijo 
dopust v Domu upokojencev v 
Izoli in tem bivanje tudi regresira
mo.

Velike težave predstavlja vzdr
ževanje društvenih prostorov, saj 
članarina niti ne pokriva višine na
jemnine, zato nam je dobrodošel 
dohodek iz gospodarske dejav
nosti. Od tod financirajo tudi pra
vno pomoč svojemu članstvu pri 
uveljavljanju pravic iz invalidsko 
pokojninskega zavarovanja « V

V Preboldu smo se pogovarjali 
s tamkajšnim predsednikom Fe
liksom REBERŠKOM. Povedal 
nam je, da njihovo društvo zdru
žuje okrog 800 članov, predvsem 
upokojenih delavcev Tekstilne to
varne Prebold in MIK-a Prebold. 
S svojim delovanjem pokriva KS 
Prebold, Šešče, Gomilsko in Tr
navo. V svojem sestavu ima kole

sarsko, balinarsko, planinsko, ke
gljaško in gobarsko sekcijo. Svo
je delovanje pa povezuje z akti
vno komisijo za šport in rekreaci
jo v Preboldu.

S posebno gospodarsko de
javnostjo se ne ukvarja, zato je 
toliko bolj odvisna od pomoči go
spodarskih organizacij v kraju. 
Tako so ob obisku bolnim in ne
gibnim izročili darila, ki jih je pri
speval MIK Prebold. Posebej akti

Rudi Praznik

vni pa so v izletniški dejavnosti, 
saj mesečno prirejajo izlete s ko
lesi ali v planine. Tudi z avtobusi 
so letos obredli dobršen del Slo-' 
venije, kjer jim je znatno pomaga
la Tekstilna tovarna Prebold. Ta
ko so imeli letos že osmi izlet, 
dan pred našim pogovorom. Čla
ni koristijo počitniške kapacitete 
domače Tekstilne tovarne ali 
MIK-a. ki jim tudi nudi znaten po
pust. To je pa dobrodošlo, saj ta
ko rekoč nimajo sredstev za naj
nujnejše. Prizadevali so si, da bi 
pridobili ustrezen lokal, vendar je 
bilo doslej vse zaman. To se tudi 
pozna pri njihovi hišici, ki jim jo je 
odstopilo Turistično društvo in so 
si jo uredili sami. pa so jim naen
krat poškodovali sanitarije, vodo 
in elektriko, sedaj pa se za uredi
tev nihče ne zmeni, čeprav so se 
pogosto obrnili na krajevne de
javnike, pa je bilo vse zaman.

V Grižah, kjer združujejo nekaj 
okrog 500 članov, smo se pogo
varjali z njihovim predsednikom, 
prisostvoval pa je tudi predsednik 
Zveze društev upokojencev obči
ne. Rado Vodeb in Marjan Rojnik 
sta dala vedeti, da je to najbolj 
razgibano in delovno društvo. 
Delujejo v petih sekcijah. Niso se 
mogli opredeliti, katera je naja
ktivnejša, a kljub temu lahko re

čemo, da je to pevska, saj je nji
hov pevski zbor nepogrešljiv v 
kraju in okolici. V lastnem domu 
gostijo še tamkajšno godbo na 
pihala in planinsko društvo. Za ta
ko razvejano dejavnost jim služi 
dobro vpeljan bife z družbeno 
prehrano. Imajo pa tudi lepo dvo
rano, v kateri gostujejo pogosto 
zaključene družbe in društva s 
svojimi prireditvami. Tudi posmr- 
tninska samopomoč je vzorno 
urejena in tako nudijo izdatno po-

Feliks Reberšek

moč svojemu članstvu v najtežjih 
trenutkih. Obnemogle in obolele 
člane obiščejo in obdarijo ob no
vem letu, posebej ugodno pa lah
ko članstvo letuje v lastnem poči
tniškem domu v Fiesi. V svoji 
aktivnosti pa ne zaostajata niti 
gobarska in planinska sekcija, saj 
so ravno v planinskem društvu 
gonilna sila. Zaradi visokih cen so 
zmanjšali izletništvo in lansko le
to so priredili le šest izletov, štirje 
pa so odpadli zaradi premajhne
ga števila prijav. Tudi stalno dvi
govanje cen jih tepe, saj morajo 
zaradi tega stalno poviševati ce
ne svojih storitev in pogosto pri
dejo s storitvami »komaj skozi«, 
kot so sami povedali. Njihovo de
lo je predvsem ljubiteljsko, saj 
skoraj vsi člani delajo brezplačno 
in s tem prihranijo mnogo sred
stev za druge dejavnosti. To je 
tudi čutiti, saj so med pogovorom 
v društveno pisarno stalno priha
jali člani, ki tako poskrbe za aktiv
nost. Tako smo izvedeli, kako de
lujejo posamezna društva upoko
jencev v naši občini. Pri vsakem 
je čutiti skrb za svoje članstvo, 
koliko pa jim to uspeva, pa je naj
več odvisno od vodstva in materi
alnih sredstev.

L J.

Niti z minuto zamude se ni pri
čelo sindikalno zborovanje delav
cev osnovne šole Peter Srajc-Jur 
v Žalcu. Kako hitro je bil zapol
njen prostor velike jedilnice. Vsak 
navzoč se bo še dolgo spominjal 
1. septembra 1989. Kakršna je bi
la toplina že skoraj jesenskega 
sonca, prav toliko topline je bilo 
tudi ob skromni zakuski v jedilni
ci.

Malo je nekatere udeležence 
skrbelo, da se bo srečanje kon
čalo s pridigarstvom o stanju se
danjega trenutka. Pa nič takega, 
bodo že ob kakšni drugi priliki 
poiskali čas za take žgoče stvari.

Predsednica sindikata in direk
torica šole sta bili kratki, jedrnati, 
samo mimogrede sta povedali o 
stanju šole. Obe sta poudarili tudi 
o svetlejšem jutri, ki seveda ne 
bo tako hitro na durih, hkrati pa 
sta se zahvalili tovarišicam, ki so 
z novim šolskim letom upokoje
ne. Z dolgoletnimi izkušnjami so 
pomagale k delu in kakovosti šol
skega in izvenšolskega dela. Va
bljeni so bili tudi upokojenci — 
pri moških je prav gotovo staro
sta Edmund Božiček, pri ženskah 
pa uspešna pesnica Meta Rainer. 
Skratka skromno, tovariško, pri
jateljsko. Ves čas so mi cvrčale v 
glavi misli in eno spoznanje mi je 
rodilo popotovanje skozi kar dol
go dobo življenja, to namreč: člo
vekovo življenje in človeštva 
sploh je tako skrivnostno zaple
teno in skrotovičeno, da ga nobe
na učenost ne bo razvozlala.

Hura, nekaj desetin, zdaj pa 
spet eno leto veselo na delo!

Drago Kumer st., 
Gotovlje

Srečanje
rezervnih starešin

V soboto 9. septembra, je kra
jevna organizacija ZRVS Žalec or
ganizirala že tradicionalno sreča
nje rezervnih starešin na lovskem 
domu Rinka nad Gotovljami. Po
merili so se v streljanju z vojaško 
pištolo M-57, nakar je sledilo to
variško srečanje. Srečanje so s 
svojimi prispevki omogočile DO 
celjske regije: Pivovarna Laško. 
Merx-Savinjski magazin. Mesni
ne, Slovin in druge. Srečanje je 
dobro uspelo, kar potrjuje števil
na udeležba rezervnih starešin in 
lovcev, ki so se udeležili srečanja.

U

Če bi povezali vse gorske ceste in 
vodovode, ki jih je v svoji dolgoletni 
aktivnosti zgradil, bi dobili nedvomno 
zelo dolgo cesto ali vodovod, ki bi ga 
upravičeno imenovali Živkov vodovod 
ali cesta, saj je vsako vgradil veliko 
truda in ljubezni. Karel Površnik-Živko 
iz Pongraca pri Grižah, ki te dni slavi 
svoj sedemdeseti rojstni dan, je bil 
vedno znan po tem, da je z vso vnemo 
sodeloval pri vsaki akciji v najbolj od
daljenih zaselkih ali najnedostopnejših 
domačijah kjer so jih povezovali z doli
no. Mogoče ga je spodbujalo to, da je 
odraščal v odmaknjenem Zavrhu pri 
Galiciji ali pa številne kurirske poti iz 
Zgornje Savinjske doline na Kozjanko, 
Zasavje, Pohorje ali Dolenjsko po naj
bolj skritih stezah. Skratka hribovje, 
oddaljene domačije, nedostopni za
selki, kjer so mu med vojno nudili za
točišče, delili z njim poslednji košček 
kruha, je povezoval z dolino, da bi se s 
tem zahvalil za vse, kar so nudili parti
zanom med NOB. Te kraje je vzljubil 
med revolucijo kot kurir, komandir ku- 
riske čete ali pa kot komandir okrožne 
zaščite, ki ji je poveljeval. Tudi danes 
so mu ti ljudje in kraji najbolj pri srcu 
zaradi svoje neposrednosti, pošteno
sti in skromnosti, kakršen je Živko 
sam.

Živko, kot ga pozna celotno celjsko 
območje in še širše, izvira iz številne 
delavske družine. Četrtega oktobra bo 
dopolnil sedem desetletij plodnega 
življenja, in kot sam pravi, ga admini
stracija hoče pomladiti za en dan, kar 
jim ne more oprostiti. Življenjska želja 
mu je bila, da bi postal avtomehanik, 
toda oče mu tega ni dovolil. Odločil se 
je za zidarki poklic, ki se mu je predal 
s vso vnemo, saj je že po enoletnem 
uku začel delati samsotojno. Takrat se 
je spustil v dolino — v Prebold, kjer je 
pri stricu preživljal svojo mladost, do
kler ga niso vtaknili v vojaško suknjo. 
Vojna ga je zatekla v Subotici, kjer je 
prišel v vojno ujetništvo, od koder se 
je vrnil leta 1942, Namesto v Graz, ka
mor bi moral, se je po ukazu odpora 
zaposlil v rudniku Zabukovica, kjer je 
že isto leto sodeloval pri sabotažni ak
ciji. Kmalu pa je postal sumljiv, zato se 
je konec leta umaknil v partizane, da 
ne bi padel v roke gestapu, ki je za 
njim že razpisal tiralico. Postal je po
znan na celotnem celjskem območju 
kot hraber in neustrašen borec in or
ganizator. Zaradi svoje neposrednosti 
je postal priljubljen povsod, zato so 
mu tudi radi nudili zatočišče.

Po vojni je opravljal odgovorne 
dolžnosti, čeprav so ga skoraj silili na 
razna direktorska mesta, toda Živko jè 
ostal zvest svojemu poreklu in pokli
cu. Vodil je številna odgovorna in zah
tevna gradbišča od Celja pa tja do Lju
bljane. Ko bi moral v Novi Beograd je

tudi to odklonil. Odločil se je zopet za 
rudnik Zabukovico, kjer je dolgo vodil 
gradbeno operativo. Sledile so nato 
zaposlitve pri Vodovodu in Cevomon- 
taži Žalec ter Komunalnemu podjetju 
Žalec, kjer se je tudi upokojil. Ob za
poslitvi pa Živko ni miroval. Aktivno je 
delal v okrajnem komiteju ZK in okraj
nem LO, pri okrajnih organih OF. Bil je 
tudi dolgoletni predsednik KLO Griže. 
Po združitvi občin pa je bil dolga leta

Karel Podvršnik-Ž ivko

odbornik in delegat v občinski skup
ščini, dokler mu to ni preprečila bole
zen. Živko je sodeloval v nekaj sto re
žijskih odborih za izgradnjo cest in vo
dovodov v najodročnejših predelih 
celjskega in širšega območja. Živo in 
s ponosom se še vedno spominja teh 
akcij v Zgornji in Spodnji Savinjskih 
dolini, na Kozjanskem, Zasavju in Po
horju. Kjer je izgledalo še tako nemo
goče, so ga klicali na pomoč in rezul
tati niso izostali.

Za svoje nesebično delo je dobil 
številna priznanja, odlikovanja in na
grade, ki jih je iz svoje skromnsoti od
klanjal. Sodil je to za dolg krajem, ki 
so bili siromašni in odročni. Denarne 
nagrade, ki jih je dobil, je pogosto od
stopil krajevni skupnosti ali celo pla
nincem. Najbolj srečen je bil, ko je ak
cija uspela in so ljudje bili zadovoljni. 
To je bilo zanj največje priznanje in 
najbogatejše plačilo. Ob najinem sre
čanju je povedal, da je vedno rad po
magal tistim, ki so bili pomoči potreb
ni, ker ga je v življenju vodilo načelo, 
da je pošten in pomaga vsakomur, tu
di če je bil drugače misleč. To mu je 
doslej v veliki meri tudi uspevalo.

Ob njegovem življenjskem jubileju 
mu iskreno čestitamo ter mu želimo 
obilo zdravja in osebnega zadovolj
stva ter se mu za njegovo nesebično 
družbeno delo iskreno zahvaljujemo. 
ŽIVKO, NA MNOGA LETA! I. J-



Prebold

S pohodom kra janov v  M. Reko 
se je  končalo le tošn je  praznova
n je  praznika KS Prebold, k i ga je  
le tos p rip rav ila  vaška skupnost 
M arija  Reka. P raznovanje se je  
začelo že teden popre j, ko  je  bila 
svečana seja skupščine  kra jevne 
skupnosti. S ledila je  vrsta na jra 
z lične jš ih  športn ih  in  rek re a tiv 
nih p rired itev , k i so obogatile 
praznovanje in  mu dale p rije tn e j
šo vsebino.

Svečana seja skupščine KS. ki je bi
la v planinskem domu pod Raško pia-

Praznovanje krajevnega praznika
na pihala in po seji Reški trio. Zado
voljstva pa niso mogli skriti dobitniki 
priznanja, saj so jim bila vročena v ča
su. ko moralne vrednote izpodriva 
vsakdanje pehanje za denarjem in do
brinami. Tri dobitnike smo povabili na 
pogovor in zabeležili njihove vtise, ki 
zagotovo odražajo mnenje vseh. 
Franc Potočnik iz Kaplje vasi je le
tos dopolnil 70-letnico življenja. Pode
ljena mu je bil srebrna plaketa KS. Ob 
tem je povedal: »Vesel sem tega pri
znanja. saj mi je na nek način priznano 
delo. ki sem ga opravljal v svojem ži

ko sem kot poštna uslužbenka odšla v 
pokoj, sem pogrešala ta vsakodnevni 
stik z ljudmi Se posebno rada pa sim 
imela ljudi iz teh hribovskih doma
čij ...«  Ob dobitnikih priznanj pa bi 
težko zaobšli Jožeta Krašovca oz. Pe- 
pija Stergarja, človeka, ki je že neke 
vrste legenda v tem koncu doline. Bil 
je vseskozi krajevni aktivist, odbornik, 
tudi puntar, ko kaj ni bilo prav. in še bi 
lahko naštevali Za dobljeno priznanje, 
srebrni znak KS — pa pravi: »Časi se 
spreminjajo in človek z njimi. Že dolgo 
je od tega. ko smo se borili za elektri-

Franc Potočnik Am alija  Erdeli Jože Krašovec

nino, je potekala v znamenju letošnjih 
pridobitev, dobitnikov priznanj in kul
turnega programa, ki je na pristen, li
teraren in kronološki način predstavil 
delo in življenje tukajšnjega življa. V 
njem je bila zajeta pesnikova črnogle
dost. nostalgija, hrepenenje, bol. real
nost. propad, življenje, vračanje, trdo
živost in odločnost ljudi iz marijare- 
ških hribov, da vztrajajo na svoji zem
lji. Prijetno, domače, sproščeno se je 
vsakdo počutil tu gori in doživljal pri
jetno nedeljsko praznovanje, ki so mu 
dali svoj predznak že pred sejo reški 
mladinci z odprtjem brunarice, godba

vljenju. Več kot 20 let sem vodil porav
nalni svet v KS, bil na raznih drugih 
dolžnostih, a vedno sem se zavzemal 
za dobro kmeta in njegovo vlogo v na
ši družbi Rad sem delal in rad bom tu
di v prihodnje .. .« In kaj pravi na vse 
to Am alija  E rde li, dobitnica zlatega 
znaka sveta KS: »Življenje je kot reka, 
to priznanje pa kot potrdilo nečesa, 
kar je bilo kot sopotnik skozi življenje. 
Vesela in srečna sem, da moje delo ni 
ostalo neopazno. Polnih 30 let sem za
pisana organizaciji Rdečega križa, 
SZDL-ju in drugim organizacijam. 
Imam rada ljudi, rada jim pomagam in

fikacijo naše Reke, že precej let je, ko 
smo dobili cestne povezave z dolino, 
malo manj, ko so posamezne kmetije 
dobile telefon in tako je tudi prav. Na
predek mora biti in vesel sem, da sem 
tudi sam prispeval nekaj k temu. Pri
znanje, ki sem ga dobil danes, pa mi 
daje potrdilo, da še niso pozabili na 
t o . ..«

Tako naši sogovorniki, mi pa še do
dajamo, da je potrebno misliti še ko
rak dalj in se spomniti na te ljudi še v 
času, ko ustvarjalno kreirajo krajevno 
življenje.

D. Naraglav

90 let prosvetnega društvaPolzela

Praznik krajevne skupnosti 
Polzela — 2. oktober praznujejo 
Polzelani letos v znamenju delov
nih zmag. To sta vodovod Založe- 
Andraž, ki so ga že predali name
nu za dan vstaje slovenskega na
roda 22. julija, in proslavljanje vi
sokega jubileja — 90-letnice de
lovanja prosvetnega društva.

Seveda je najpomembnejša 
pridobitev vodovod Založe-An- 
draž. To je prva zaključena prido
bitev v KS iz sredstev samopri
spevka, ki je bil v lanskem letu iz
glasovan. Seveda pa za uresniči
tev tega zahtevnega projekta ni
so zadostovala samo sredstva 
samoprispevka. Gradnja, ki je bila 
načrtovana za štiri leta, je bila za
ključena v dobrih dveh letih. Pri 
tem imajo velike zasluge vaščani 
Založ, ki so izkopali jarek in polo
žili primarni in sekundami vod ter

ga zasuli z udarniškim delom. Pri 
gradnji črpališča in dveh rezervo
arjev pa so z dodatnimi finančni
mi sredstvi pomagali Polzela to
varna nogavic, Garant, Samou
pravna interesna skupnost za ko
munalo in ceste ter Hmezad TZO 
Polzela. Vsa strokovna dela pa je 
v dogovorjenih rokih izvedla Ko
munala Žalec.

Sicer je na Polzeli sodelovanje 
med krajevno skupnostjo in de
lovnimi organizacijami že dolgo
letna praksa. Vodstva delovnih 
organizacij so bila vedno pripra
vljena prisluhniti željam in potre
bam krajanov — njihovih delav
cev. S takim načinom sodelova
nja so na Polzeli zgradili že marsi
kaj. To tudi v bodoče pričakujejo, 
saj imajo v programih posodobi
tev ceste Ločica—Breg in pa iz
gradnjo pločnika od cerkve do

križišča v Tovarno nogavic. Tako 
želijo zagotoviti večjo varnost de
lavcem in otrokom na poti v šolo.

Visok jubilej prosvetnega dru
štva prav gotovo sodi v sklop 

raznovanja krajevnega praznika, 
e ob ustanovitvi — 1899. leta — 

so zapisali, da se bo društvo zav
zemalo za slovenstvo, da bo goji
lo slovensko besedo ter sloven
ske ljudske in umetne pesmi. Za
to bo v programu prireditev, ki 
bodo potekale od 30. septembra 
do 15. okrtobra, več kulturnih pri
reditev. Več prireditev pa pripra
vljajo tudi športniki. Na slavnostni 
seji bodo zaslužnim krajanom po
delili priznanja, gojiteljem cvetja 
se bo oddolžilo hortikulturno dru
štvo. Praznovanje pa bodo za
ključili 15. oktobra z blagoslovitvi
jo novih orgel v novi cerkvi na 
Polzeli. T. TAVČAR

Pelo je 20 družinAndraž

Marljivi kulturni delavci iz An
draža so tudi letos pripravili tradi
cionalno prireditev Družina poje 
— peli so jih mati moja. Na letoš
nji, po vrsti že šesti prireditvi, je 
nastopilo 20 družin iz raznih kra
jev Slovenije in avtrijske Koroške. 
Lepo nedeljsko popoldne je pri
vabilo na športno igrišče v An
draž več kot 1500 obiskovalcev, 
ki so prišli poslušati družine, ka
ko pojejo. Zbrane je najprej po
zdravil predsednik organizacij
skega odbora prireditve Konrad 
Brunšek, ki je poudaril, da ta pri
reditev ni nastop organiziranih

pevskih sestavov šolanih pevcev, 
pač pa srečanje družin, ki ljubijo 
in ohranjajo tradicijo družinskega 
petja. To je srečanje ljudi, ki še 
po vsakodnevnem delu na polju 
ali v hlevu, v tovarni ali kje drugje, 
najdejo voljo in čas, da zapojejo v 
družini in s tem ohranijo delček 
pevske kulture naših prednikov.

Letos so nastopile naslednje 
družine: Plaskan iz Andraža,
Obreza iz T. Velenja, Zdovčeva iz 
Koprivna, Gregorc iz Topolšice, 
Alojza in Slavke Pižorn iz Andra
ža, Rihar iz Pristave pri Polhovem 
Gradcu, Čremožnik iz Lokovice

pri Šoštanju, Kvartič iz T. Velenja, 
Podjavoršek iz Kozjaka, Lipuš iz 
Šmihela na Koroškem, Kortnik iz 
Lokovice pri Šoštanju, Lošperger 
iz Spodnjega Doliča. Božank iz 
Dovje vasi na Koroškem, Breznik 
iz Pameč pri Slovenj Gradcu, 
Tane iz Zavodnje, sestre Krukove 
z Raven na Koroškem in sestre in 
brat Potočnik iz Tavč nad Laškim.

Ob koncu prireditve je sprego
voril Ciril Zlobec in izrazil organi
zatorjem vse priznanje, iz Inštitu
ta za glasbeno in narodopisje iz 
Ljubljane pa je spregovorila dr. 
Zmaga Kumer TONE TAVČAR

Parfume čutimo z ljubeznijo
N o v a  p a r fu v n e r ija -d ro g e r ija  S a g h a r  v  s re d iš č u  Ž a lc a

Če je že danes slišati toliko be
sed o približevanju naše države k 
Evropi, potem za parfumerijo 
Saghar Viljane Brinovec lahko tr
dim, da se lahko kosa tako z itali
janskimi kot nemškimi trgovinica
mi. Arhitekt, ki je z veliko mero 
strokovnosti opremil prostor in 
njegovo zunanjo ureditev, je to
krat zadel v polno. Kombinacija 
bele in rožnate barve daje pro
storu toplino, prijaznost, ki sprej
meta vsakega kupca.

In kaj Saghar ponuja na poli
cah? Najprej bi omenila čistila, ki 
jih boste vedno lahko kupovali po 
nižjih cenah kot drugje. Na voljo 
je tudi pestra ponudba kozmeti
čno — toaletnih proizvodov, po 
katerih lahko sežejo moški, žen
ske in otroci. Za slednje je lastni
ca parfumerije pripravila še po
sebno lepo urejeno polico, kjer

dobite vse potrebno, da bo tudi 
vaš malček primemo negovan. Vi- 
Ijana Brinovec je pripravila tudi iz
bor artiklov za zelo zahtevne go
ste, ki imajo prefinjen okus in že
lijo imeti kaj čisto posebnega. V 
ta namen je nabavila nekaj dražjih 
kozmetičnih proizvodov, med ka
terimi velja omeniti zlasti dišeče 
proizvode Diorja. Vsi parfumi pa 
so kolekcija Saponije Osijek, s 
katero Saghar že sedaj dobro so
deluje. Ob posebnih priložnostih 
kot so novo leto, 8. marec pa bo
do ponudili tudi kaj posebnega. 
Tako bodo imeli posebno izbiro 
finega perila ekstravagantnega 
nakita. . .

Viljana Brinovec pripravlja tudi 
občasne nasvete kozmetičark, ki 
bodo strankam prezplačno sveto
vale, kakšne kreme naj uporablja
jo, katera vrsta dekorativne koz
metike je najprimernejša za njiho

vo kožo, če pa bo katera želela, 
jo bo kozmetičarka tudi naličila. 
Saghar bo gostil kozmetičarke iz 
različnih okolij, prišla bo pred
stavnica Zlatoroga, pa tudi tiste, 
ki imajo kozmetični salon v za
sebni lasti. . .  Vsekakor zelo zani
mivo in še ena priložnost, da si 
vzamete čas za takšne ugodne in 
zanimive ponudbe ter združite 
prijetno s koristnim . . .

Če sem že na začetku hvalila 
urejenost parfumerije, pa žal ne 
morem to trditi za nekatere osta
le prodajalne v Žalcu. Se bodo 
morda ob novi konkurentki le 
prebudili in vsaj nekaj sredstev 
namenili urejenosti lokala?

Še to: če parfume čutimo z Iju- 
beznojo, potem bodo tisti iz Sag- 
harja, pravgotovo tudi z ljubezni
jo in okusom podarjeni. ..

Petra Dežnikar

Ježovnikovi ostajajo zvesti »šporhertom«

Kaj sta povedala oče in sin o ključavničarski obrti?

(Foto: J. K.)

Ljudje imajo toliko želja, toliko 
je stvari, ki bi jih radi naredili v ži
vljenju, a redki so, ki jim to uspe. 
Miha Ježovnik si je vedno želel 
imeti svojo ključavničarsko delav
nico. In ko je dobil prostor v Žal
cu, ni okleval. Sprejel je izziv in 
leta 1939 začel z obrtno dejav
nostjo na prostoru, kjer ima da
nes Juteks svojo kotlarno. Zdaj, 
ko je za njim že 65 let dela v de
lavnici, še vedno vztraja. Ob sinu 
in vnuku, ki sta prevzela večino 
dela, pozablja, da že slabo vidi, 
da zdravje peša . . .  In prav je ta
ko. Kaj bi sicer Žalčani, ki še ved
no nosijo k njemu popravljat sta
re ključavnice?

Ko sem Miha Ježovnika prvič 
prosila za pogovor, mi je odgovo
ril, naj se oglasim takrat, ko bo 
sin doma. Tako ni preostalo dru
gega. Tokrat je bil v delavnici tudi 
sin Anton, ki je sedaj nosilec obr
ti. Čeprav se ne spoznam kaj do
sti na ključavničarstvo, je bil po
govor zanimiv. Začeli smo z ob
dobjem, ko je bila njihova obrt še 
v povojih. Takrat so delali pravza
prav vse: od ograje, ključev, po
pravljanja ključavnic in podobno, 
osnovna dejavnost pa je bila vse
skozi izdelava štedilnikov na trda 
goriva. Do leta 1972, ko je bil Mi
ha invalidsko upokojen, se je pri 
njem izučilo 15 ključavničarjev, 
bilo pa bi jih še več, če nekateri 
ne bi vrgli puške v koruzo in 
prekmalu odnehali.

V delavnici in ob hrupu pa je 
odraščal tudi sin Anton, ki pa je 
imel v življenju povsem drugačne 
ambicije kot vodenje ključavni
čarske obrti. Tako se je najprej 
vpisal na Srednjo tehniško šolo. 
nato pa je štiri leta delal na ladji 
kot mornar. Potem ko je končal 
prvo stopnjo strojništva, se je za
poslil. Ko pa je videl, da si oče ta
ko močno želi, da bi prevzel klju
čavničarstvo, je obrt res prevzel 
po očetu. Kljub temu da si jè 
ustvaril družino v Mozirju, se na 
delo vozi vsak dan v Žalec.

In kaj izdelujejo Ježovnikovi 
danes? So med redkimi v Slove
niji, ki še vedno delajo stare 
»šporherte« na trda goriva. Dela
jo jih po naročilu. Preden pa se

Tri generacije Ježovnikov

lotijo izdelave, se oglasi šef de
lavnice pri naročniku, da vzame 
mere, saj pravi, da se sam nase 
najbolj zanese. Posel je začel 
cveteti z energetsko krjzo in tre
nutno se jim še ni bati, da bi jim v 
bližnji prihodnosti zmanjkalo de
la. Štedilnike kupujejo različni lju
dje; od kmetov, do tistih najbolje 
situiranih, ki naročajo takšne šte
dilnike za počitniške hišice. V 
enega je vloženih celo od sto do 
stodvajset ur dela. Velik problem 
predstavlja material, ki ga je po
leg tega, da je drag, tudi težko 
dobiti. Sedaj ko imajo obrtno do
voljenje za uvoz, pa ga nabavljajo 
kar v tujini. Seveda je od vseh 
stroškov odvisna tudi cena, ki se 
lahko primerja s ceno peči za 
centralno ogrevanje, čeprav sta

po estetskem videzu neprimerlji
va, pa tudi izkoriščenost je mak
simalna.

Ježovnikova pravita, da je tre
ba v njihovi obrti, kjer se vse dela 
ročno, presneto trdo delati, da ob 
koncu meseca kaj ostane. Verja
mem. Verjamem pa tudi, da svo
jega ključavničarstva ne bodo 
spustili kar tako iz rok. Konec 
koncev delajo sedaj v delavnici 
že predstavniki treh generacij, 
imajo pa že četrtega, ki se jim bo 
morda prav kmalu pridružil.

Preden smo se poslovili, sta 
dejala«: »Če ima človek voljo do 
dela in če je zdrav — potem ima 
vse.« Zaželimo jima torej, da bi 
imela v prihodnje dovolj obojega.

P. Dežnikar 
----------- !—— »

Bukovica

odprta ob nedeljah
Člani Planinskega društva Žalec zaključujejo izgradnjo planin
skega doma na Bukovici. Odprli ga bodo konec novembra. Si
cer pa imajo dom odprt vsako nedeljo, za to vabijo obiskovalce 
na to priljubljeno planinsko postojanko.



Natanko 6. septembra 1868 so 
se v Žalcu zbrali na II. taboru 
predstavniki takratne slovenske 
inteligence in ostali narodnjaki in 
zahtevali program Zedinjene Slo
venije. V spomin na pomembni 
dogodek smo tudi letos pripravili 
v Žalcu tradicionalne TABORSKE 
KULTURNE DNEVE. Potekali so 
od 15. do 23. septembra, zvrstila 
pa se je vrsta kvalitetnih priredi
tev.

Že v petek, 15. septembra je 
bila v Savinovem razstavnem sa
lonu odprta razstava grafik ak. sl. 
Bogdana Borčiča iz Slovenj 
Gradca. Ob odprtju je umetniški 
program izvajal trobilni kvintet iz 
Žalca, uvodno besedo o razsta- 
vljaleu pa je imela um. zg. Marlen 
Premšak iz Celja. Naslednji dan 
se je v Osnovni šoli Peter Šprajc- 
Jur pričel 4. bienale slovenske 
pionirske grafike, katerega po

krovitelj je bil prav tako slikar 
Bogdan Borčič. Najmlajšim naj bi 
bil namenjen 18. september. 
Učenci razredne stopnje podruž
ničnih osnovnih šol so si ogledali 
v Žalcu film MAJA IN VESOLJ
ČEK, popoldanska lutkovna pred
stava pa je zaradi bolezni v an
samblu Lutkovnega gledališča iz 
Ljubljane žal odpadla. Torek je 
potekal v filmskem vzdušju, ko 
smo si lahko ogledali uspešnico 
ameriške filmske industrije RAIN 
MAN. V prostorih Glasbene šole 
Žalec je v četrtek, 21. septembra, 
koncertirala pianistka Magda Na
vodnik, Občinska matična knjižni
ca pa je v petek, 22. sept., pripra
vila večer ZARADI INVENTURE 
MIKELNOVIH DEL ODPRTO 
Gost večera je bil seveda znani in 
priljubljeni slovenski satirik, hu
morist, pisatelj . . . Miloš Mikeln. 
V soboto, 23. sept., pa so na ra

čun prišli ljubitelji gledališča ob 
predstavi trnoveljske Zarje 
KRALJ MALHUS, avtorja Ervina 
Fritza in v režiji Štefana Žvižeja.

Ob zaključku redakcije bi lahko 
zapisali, da program pravzaprav 
še teče, zato bo natančnejša 
ocena prireditev objavljena v na
slednji številki. Zapišemo lahko 
le, da je program prireditev dovolj 
domač in vabljiv, da so se organi
zatorji (Občinska kulturna skup
nost, Zveza kulturnih organizacij, 
KUD Svoboda Žalec in OMK Ža
lec) vzorno potrudili pri izboru 
ponudbe in v organizacijskem ter 
propagandnem smislu. Seveda 
pa je želja po ogledu ali posluša
nju ponujenega vedno bila in bo 
stvar posameznika, čeprav že 
lahko trdimo, da je letošnji obisk 
posameznih prireditev boljši od 
prejšnjih let.

JoCk

V okviru septembrskih praznovanj na območju 
občine Žalec je bilo tudi na OŠ PŠJ Žalec precej 
živahno. Odprli smo namreč 4. bienale pionirske 
grafike. Kot vsakokrat doslej je tudi med učenci 
vladalo veliko zanimanje za to prireditev, kar se je 
seveda odrazilo v velikem številu prijavljenih del z 
mnogo OŠ, seveda pa bi ob boljši popularizaciji 
te dejavnosti lahko pričakovali še znatno več pri
javljenih in predlaganih del. Srečanje je odprl ča
stni predsednik bienala akademski slikar Bogdan 
Borčič. V svojem pozdravnem govoru je nagovoril 
vse prisotne z izrazi zadovoljstva o vzdrževanju 
te kulturne manifestacije, ki je v središču Savinj
ske doline našla svojo domovinsko pravico, in 
poudaril veliko veselje ob pogledih na predložena 
dela, ki izstopajo iz sivega povprečja vsakdanjosti

in pomenijo nov korak k ustvarjanju mladih in per
spektivnih likovnikov.

Podobnega mnenja so bili tudi predstavniki in 
mentorji mladih ustvarjalcev ter ljubitelji tovrstne 
umetnosti, ki so se pozneje o tem pogovorili za 
okroglo mizo.

Predstavljena dela 4. grafičnega bienala bodo 
razstavljena v prostorih OŠ PŠJ Žalec do nasled
njega — 5. grafičnega bienala v letu 1991, zato 
vabimo vse ljubitelje tovrstnega ustvarjanja mla
dih umetnikov k ogledu njihovih del in istočasnem 
spodbujanju, da bi lahko čez 2 leti predstavili še 
uspešnejši in bogatejši 5. bienale pionirske grafi
ke.

Tina Ulaga

Volja in veselje

še ne rojevata 
! kakovosti

Že udeležba na sestanku pred
sednikov krajevnih in mentorjev 
šolskih kulturnih društev, ki ga je 
Zveza kulturnih organizacij Žalec 
sklicala v sredo, 13. septembra, 
je govorila o_ potrditvi naslovnih 
ugotovitev. Že nekajkrat doslej 
smo bili v pogledu odnosa trenut
ne družbenš in gospodarske si
tuacije do ljubiteljske kulture iz
redno zaskrbljeni. Vse težave je 
vedno nadvladal optimizem, da 
imamo kulturniki še eno skrivno 
orožje: voljo in veselje do dela. 
Vendar pa programov, ki znova in 
znova govore o napredku in nuj
nosti izboljševanja kulturniške

ponudbe, ne moremo uresniče
vati zgolj z voljo in veseljem. 
Ključ do uspehov se začne iskati 
v nenehnem izobraževanju, vzgoji 
strokovnih kadrov oz. načrtnem 
strokovnem delu. Vse to pa je 
treba plačati ali strokovnjake celo 
»uvoziti«. Potem je treba uresni
čevati tudi motiv, ki je vodil skupi
no pri njenem delu: čimveč na
stopov in gostovanj! In že se po
javi smrtna obsodba v obliki oz. 
ceni prevoza. KAKO DALJE — 
kulturniki odgovora niso našli in 
ga še lep čas ne bodo.

Torej jim res ostajata le volja in 
veselje pa tudi vprašanje: KOLI
KO ČASA ŠE? Bomo pač stali in 
cepetali na mestu, kamor smo se 
dokopali v preteklih sezonah. 
Resnici na ljubo pa to mesto le ni 
čisto v pritličju. Spomnimo se ne
katerih uspehov v prvi polovici le
tošnjega leta in prireditev, ki smo 
si jih ogledali: REVIJA ODRASLIH 
PEVSKIH ZBOROV (Polzela, An
draž), SREČANJE DOMAČIH AN
SAMBLOV (Liboje, Vinska gora, 
Andraž), SREČANJE HARMONI
KARJEV (Matke), VEČER S TAM
BURICO (Liboje), POLETNE 
KULTURNE PRIREDITVE (Griže), 
(Miš-Maš, Pojo naj ljudje, Sreča
nje slovenskih citrarjev), DRUŽI
NA POJE (Andraž), SREČANJE 
GLEDALIŠKIH SKUPIN (Griže), 
REVIJA NAŠA BESEDA (Griže), 
SREČANJE PEVSKIH ZBOROV 
OSNOVNIH ŠOL (Griže, Vran
sko), SREČANJE MLADIH LITE
RATOV (Šempeter), RAZSTAVA 
DEL UČENCEV 7. in 8. razr. (Ža
lec), PROGRAM KULTURNEGA

DOMA V ŽALCU (38 različnih kul
turnih prireditev, 182 kinopred- 
stav).

Na občinskih srečanjih in revi
jah so nastopajoči dosegli solid
ne strokovne ocene, nekateri pa 
so bili izbrani za nastope na me
dobčinskih srečanjih, republiških 
in zveznih tekmovanjih — ME
DOBČINSKA REVIJA PEVSKIH 
ZBOROV: Moški PZ DPD Svobo
de Polzela, Prebold, Braslovče, 
Mešani PZ Kulturnega društva 
Gomilsko in Ženski PZ DPD Svo
bode Griže, MEDOBČINSKA RE
VIJA GLEDALIŠKIH SKUPIN: Gle
dališče ŽAREK Žalec, Gledališka 
skupina DPD Svobode Polzela, 
REPUBLIŠKO TEKMOVANJE PI
HALNIH ORKESTROV: Pihalni or
kester Tekstilne tovarne Prebold 
(bronasto odličje) Godba rudar- 
jev-keramikov Svobode Liboje 
(srebrno odličje). ZVEZNO TEK
MOVANJE ML PZ CELJE: Mladin
ski PZ Osnovne šole Peter 
Šprajc-Jur Žalec (priznanje). Se
veda je tu še vrsta uspehov posa
meznikov in skupin, ki so inter- 
nejšega, a zato nič manj vredne
ga značaja.

Občinska srečanja so vse bolj 
skromna, marsičemu smo se mo
rali celo odreči. Če pa bi skušali 
finančno ovrednotiti tudi vaje in 
priprave na nastope, lahko z 
upravičenostjo vztrajamo pri ugo
tovitvi o »skrivnem orožju« kultur
nikov. Saj ni, da bi samo tarnali, le 
žal nam je, da se mora entuzia- 
zem umikati teži finančnih in te
mu podobnih srhljivk.

JoCk

Gledališki abonma Žalec
Ostajamo zvesti svoji publiki

Ostajamo zvesti svoji dragi, 
dosedanji publiki, toda borimo se 
tudi za novo! Gojimo svojo gleda
liško tradicijo že v peti sezoni in 
se spuščamo tudi v nove avantu
re! V prihodnji sezoni vam želimo 
prikazati nekaj dobrih predstav, 
zato si vzemite minuto časa in 
poglejte naš

PROGRAM ZA SEZONO 
1989/90:

VIDA VIDIM, drama -  SLG Ce
lje, avtor Zdenko Kodrič, režija 
Franci Križaj; SUMLJIVA OSEBA, 
komedija — Gledališče Tone Ču
far Jesenice, avtor Branislav Nu- 
šič, režija Vera Smukavec; VOL
PONE, komedija — SLG Celje,

avtor Stefan Zweig, režija Franci 
Križaj; PESNIKOVA ŽENA PRI
HAJA, komedija — MGL Ljublja
na, avtor Tone Partljič, režija Mile 
Korun; DESETI BRAT, igra — 
Gledališče Žarek Žalec, avtor Jur- 
čič-lnkret, režija Iztok Valič; MA
RIJA STUART, tragedija — sng 
Drama Ljubljana, avtor Friedrich 
Schiller, režija Dušan Mlakar; Va
bimo vas, da boste tudi v novi, 
peti sezoni gledališkega abonma
ja v Žalcu ostali (in postali) naši 
redni ali občasni obiskovalci.

VABILO K VPISU: v pisarni 
ZKO Žalec — Dom II. slov. tabora 
Žalec, vsak dan (razen sobote in 
nedelje) od 10. — 13. ure, ob sre
dah tudi od 15. — 17. ure. Infor
macije lahko dobite po telefonu,

številka 712-226. Vpisovanje bo 
možno do 15. oktobra.

PRVA PREDSTAVA BO NA 
PROGRAMU 23. OKTOBRA, zato 
pohitite z vpisom.

POGOJI PLAČILA: takoj ob 
vpisu z gotovino ali čekom, tudi 
obročno — polovico zneska pla
čate ob vpisu, polovico pa do de
cembra 1989 revalorizirano glede 
na stopnjo inflacije.

Sindikati lahko vstopnice naro
čijo z naročilnico.

UPOKOJENCEM, ŠTUDEN
TOM in ČLANOM GLEDALIŠKIH 
SKUPIN NUDIMO 10 % POPU
STA!

JoCk

!  ̂
Mikelnova inventura

Veder večer so obljubljali v Občinski matični knjižnici in so 
besedo držali. Res je bilo vedro, inventurna komisija v sestavi 
Jožice, Alje, Anke, Henrika in Thea je temeljito opravila inventu
ro Mikelnovega življenja in dela. Za kontrolo svojega dela pa so 
zaprosili satirika, njihovega gosta Miloša Mikelna.

Marjanin uvodni song o inventuri posebne vrste (besedilo 
Miloš Mikeln) je poslušalce popeljal v žlahtni humor in satiro Mi- 
kelnovih del. Posamezni odlomki iz del, nastalih v zadnjih deset
letjih, toda še vedno aktualnih, so razgibali občinstvo, transpa
renti s karikaturo Miloša Mikelna, Frakla in slovenskih politikov 
pa pričarali »miting«, saj so skozi Mikelnove tekste spregovorili 
ljudje: mali, preprosti in intelektualci, ki sestavijo skupino za mi
niranje države, saj ugotove, da žive v policijski državi. Večer je 
svojim zvestim obiskovalcem predstavil predvsem satire in ve
dre tekste. Bogato Mikelnovo literarno bero pa sestavljajo tudi 
publicistična dela, potopis, dramatizacije, prevodi iz angleščine, 
nemščine in srbohrvaščine. Tako je Petrovčan Miloš Mikeln, 
znan slovenski kulturnik in pisatelj, vse presenetil s pestrostjo 
literarnih zvrsti. Pustite se presenetiti tudi vi in ga spoznajte, 
branje njegovih del vam bo popestrilo marsikateri dan.

Anka Krčmar
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Razstava o hmeljarstvu
V Laškem dvorcu je že dalj časa odprla razstava o pivovarstvu in delno tudi 

o hmeljarstvu. Laščani so postavili razstavo, mimo katere nikakor ne moremo in 
ne smemo prebivalci Savinjske doline. Želimo si, da bi jo, morebiti malo razširje
no s hmeljarstvom, predstavili tudi v Žalcu. Na razstavi ni prikazano samo pivo
varstvo. Mimogrede je predstavljena tudi Delniška družba in Kukec, ki sta imela v 
Žalcu pivovarno. Kukec, ki je s pivovarstvom pričel v Žalcu in kasneje nadaljeval v 
Laškem, je lepo predstavljen, žal pa se je pozabilo na Franca Žuža, ki je imel 
manjšo pivovarno že leta 1842 v Žalcu.

Posebna pozornost je namenjena Bilgerju, ki je prinesel hmelj v Savinjsko 
dolino, če pa bi prenesli razstavo v Žalec, ne bi smeli prezreti H^jsenbichlerja in 
drugih hmeljarjev.

Novinar, ki je predstavil razstavo v Novem tedniku, je zapisal, da je na raz
stavi opazil, da so se savinjski kmetje šele po letu 1865 pretežno ukvarjali s hme
ljem. Od kod ta podatek?

Saj je poznano .iz življenjepisa Josipa Lorberja, lastnika tovarne v Žalcu (se
daj Ferralit), da sta s Hausenblicherjem šele leta 1879 zasadila večji nasad hmelja 
(5.000 sadik). Škoda tudi, da nista predstavljeni fotografiji iz knjige »Pozdrav iz 
Slovenije«, ki prikazujeta skladišče hernija iz I. 1915 in delniško pivovarno iz 
1916/1917. Franc Ježovnik
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Večer sam ospevov
V dvorani glasbene šole v 

Žalcu je  potekal večer pesmi 
japonskih skladateljev (K. 
Vamada, K. Hirat, H. Kobay- 
ashi) te r pesmi J. Brahmsa m 
R. Straussa. Nastopila sta 
sopranistka Mishiko Kobay- 
ashi in pianist Bruno Petrisc- 
hek. Gospa Kobayashi živi in 
poučuje solopetje v Tokiu, 
k je r je  poleg Dunaja in Salz» 
burga tudi študirala. Magi
ster glasbe Bruno Petrisc- 
hek, katerega družina izhaja 
iz Zaica, pa je  študiral v Gra- 
zu in na Dunaju, k je r je  tudi 
profesor teorije, glasbenega 
stavka, izobrazbe glasu m 
korepetitor.

Pevka je  z izredno prefi
njenostjo pri oblikovanju fraz

in lepim zvočnim, kulturno 
oblikovanim glasom uspela 
pričarati občutje nežnih pe
smi v prvem delu koncerta. 
Subtilnost glasbe se je  spoji
la s premišljeno dinamiko 
(od najtišjega pp do zadrža
nega fj, pH čemer pa ni trpe
la dikcija, k i je  kljub prefinje
nosti ostala jasna. Prav tako 
muzikalno je  odpela drugi, 
del koncerta, k i zahteva dru-r 
gačen pristop (uporaba pol
nejših registrov, večjega gla
su te r večjih razlik v dinami
ki}. Vse to j i  je  uspelo. Oba 
stilno različna dela večera 
sta bila profesionalna. Njen 
nastop je  b il skoncentriran, 
miren in predan glasbi — 
predan poustvarjalni misli 
posameznih pesmi.

Pianist Bruno Petrischek je  
izvrsten glasbenik, poznava
lec petja (in z njim  vezanih 
problemov), kar smo pri nje
govi spremljavi lahko videli. 
Spremljal je  z izrednim ob
čutkom, mirno in točno. So
lis tk i je  pustil, da pride do iz
raza in tekočega petja. Svoje 
redke solistične dele pesmi 
je  zaigral s pianističnim za
mahom. Skratka odličen 
glasbeni kolega, k i bi si ga 
vsakdo želel.

Prijeten, spontan in uspe
šen nastop je  bil nagrajen s 
prisrčnim i aplavzi, za katere 
sta se umetnika oddolžila z 
dodatkom.

Franci Rizmal

55 let godbe rudarjev-keramikov
Libojska godba na pihala, ki je 

ena izmed najprizadevnejših v 
žalski občini, slavi letos 55-letni- 
co obstoja. Obletnico bo prosla
vljala v nedeljo, 1. oktobra, ko bo 
v libojski dvorani tudi občinska 
revija godb na pihala. Nastopile 
bodo vse štiri domače godbe (Li
boje, Zabukovica, Prebold, Ža
lec), v goste pa so povabili tudi 
prijateljsko godbo iz Graza. Ob 
tej priložnosti bodo godbenikom 
podeljena tudi Gallusova odličja.

ZLATO GALLUSOVO ZNAČKO 
bodo prejeli: Marko Lednik; SRE
BRNA GALLUSOVA ZNAČKA: Iz
tok Baloh, Dušan Čater, Dušan 
Čretnik, Martin Marko, Tomislav 
Rus, Branko Sladič in Bogdan 
Železnik; BRONASTA GALLUSO
VA ZNAČKA: Franjo Baloh, ml., 
Zoran Goršek, Boris Grm, Igor 
Grm, Matjaž Krk, Jože Jančič, 
ml., Vasja Jančič, Aleksander

Menčak, Oskar Selčan in Damjan 
Srebot.

Umetniški vodje godb so bili: 
od leta 1959—1980 Franc KO
VAČ, od 1980—1987 Anton 
Uplaznik, od leta 1987 pa vodi 
godbo prof. Jano Rasiewiecz. 
Predsednik pa je že 20 let Jože 
Jančič. Pri obstoju godbe največ 
pomagajo delavci Keramične in
dustrije Liboje, Lika, Sadjarstva 
Mirosan in nekateri delavci Ingra- 
da-Kamnoloma Liboje. To pomoč 
skušajo godbeniki upravičiti z na
stopi in koncerti. Prepričani pa 
so, da je osvojitev srebrne plake
te na letošnjem tekmovanju pihal
nih orkestrov Slovenije v II. težav
nostni stopnji kar precejšnji do
kaz prizadevnosti.
PROGRAM PRAZNOVANJA -  
nedelja, 1. okt. 1989:
— ob 11. uri
— koncert godbe EGGENBERG 

iz Graza pred hotelom GOL
DING v Žalcu,

— ob 16. uri
— revija godb v dvorani doma 

DPD SVOBODA Liboje, kjer 
sodelujejo Godba Zabukovi
ca, Pihalni orkester Tekstilne 
tovarne Prebold, Mladinski pi
halni orkester Glasbene šoje 
Žalec, domača godba in gost
je iz Avstrije.

Prireditev so omogočili: KIL Li
boje, LIKO Liboje, Sadjarstvo Mi
rosan, Zveza kulturnih organizacij 
Žalec, Občinska kulturna skup
nost Žalec, Svoboda Liboje, Kra
jevna skupnost Liboje, Nama Ža
lec, Gostišče Štorman Šempeter, 
Gostilna Zeleni gaj — Simončič 
Žalec.

Nasvidenje torej v nedeljo, 1. 
oktobra, v Žalcu in Libojah!

JJČ

V dvorani glasbene šole se je v 
okviru taborskih kulturnih dni 
predstavila pianistka Magdalena 
Navodnik s klavirskim recitalom. 
Magdalena Navodnik je glasbeno 
pot pričela v glasbeni šoli v Žalcu, 
pravkar pa zaključuje študij kla
virja na Akademiji za glasbo v 
Ljubljani pri prof. Dubravki Tom- 
šič-Srebotnjakovi. Več let uspe
šno sodeluje na republiških in 
zveznih tekmovanjih ter javnih 
prireditvah. Njena prizadevnost, 
temperament in izreden glasbeni 
talent napovedujejo uspešen pro
dor mlade pianistke iz Letuša na 
sicer zahtevno glasbeno sceno.



O otrokovi igri in igračah je bilo 
izrečenih veliko besed, saj ni ni
koli dovolj poudarjeno, kako zelo 
je igra pomembna za razvoj otro
kove osebnosti in njegovega 
ustvarjalnega odnosa do življenja 
in okolja.

Otroci, predvsem predšolski, 
vidijo svet takšen, kot ga oni do
življajo in zato je svet odraslih v 
njihovih predstavah drugačen. Ta 
njihov drugačen svet pride naj
bolj naravno do izraza v svobodni 
igri. V igri razvijajo sposobnosti, 
zadostijo notranji potrebi po de
javnosti, se čustveno sprostijo, 
krmarijo svojo domišljijo, kot jim 
ustreza.

Odrasli moramo imeti pravo ra
zumevanje za otroško igro in jo 
ustrezno spodbujati, zlasti otro
kovo ustvarjalnost v teh igrah. 
Otrokovo igralno dejavnost jem
ljemo resno, jo pohvalimo in se 
tako z otrokom tudi čustveno 
zbližajmo. Na ta način lahko tudi 
vzgojno bolj uspešno delujemo 
na otroka. Ko otroka pri igri 
spodbujamo, mu s tem razvijamo 
tudi njegov celotni motivacijski si
stem, kar je zelo pomembno za 
nadaljnje obdobje, saj je takšen 
otrok kasneje bolj motiviran za 
učenje in drugo delo.

Osnovo otrokove igre predsta
vljajo igrače, ki dajejo igri idejo in 
vsebino. So otrokov zvesti spre- 
meljevalec, njegov prijatelj in prvi 
soigralec v igri. Zato moramo 
igrače pa tudi različnih stvari, ki 
jih v igri otrok spremeni v igračo, 
skrbno izbirati.

Iz vseh spoznanj o pomembno
sti igre za otrokov razvoj izhaja 
prizadevanje družbe za otrokovo 
svobodno, sproščeno in ustvar
jalno igro z dobro igračo. Od tod 
tudi akcija »dobra igrača«, ki 
označuje kvaliteto igrače.

Kakšna je dobra igrača?
Merila zanjo so zahtevna in 

številna — gre za psihopedago- 
ške zahteve po ustreznosti igrač 
z vzgojnega vidika in možnosti 
načinov igranja, nadalje so tu 
zahteve o tehnološki in higienski 
neoporečnosti materiala, o kon
strukciji igrače, likovni izvedbi in 
skladnosti glede estetskih meril 
ter zahteva o pravilnem razmèrju 
med vrednostjo igrače in njeno 
ceno.

Verjetno prav pri nakupu igrač 
starši storimo največ napak. Pre
malo premislimo, hočemo kupiti 
kar na hitro, odločamo se za pi
sane igrače in v današnjih časih 
tudi dajemo prednost nižjim ce
nam igrač.

Tako se nabere v otroških so
bah na kupe igrač, s katerimi se 
otrok le začasno pozabava, nato 
pa jih odloži na stranski tir. Igrača 
mora ustrezati starosti otroka, pri 
ceni pa bodimo pozorni na to, ka
ko dolgo se bo otrok z igračo 
igral, kaj mu bo pomenila in kolik
šne igralne možnosti mu bo po
nudila. Za igračo z omejenimi 
igralnimi možnostmi je visok zne
sek prevelik, za igračo, ki bo leta 
rasla z otrokom, pa bi bil to do
bro naložen denar.

Bodimo pozorni tudi na estet
sko podobo igrače. Kako se bo 
znala naša najstnica primerno 
obleči, če se je estetike učila ob 
vijoličnih opicah s travnato zeleni
mi ušesi in oranžnim repom? Ob 
trdni in nepokvarljivi igrači se kre
pi otrokovo zaupanje v stvari pa 
tudi v odraslega, ki mu je to igra
čo kupil. Gotovo je bolje, da ima 
otrok igrač manj, da so pa te do
bro izbrane.

Najpomembnejše pa je, da se 
za otrokovo igro zanimate, preži
vite z otrokom več časa, saj bo
ste tako lažje in pravilno razumeli 
igro svojega otroka in mu znali 
ustvariti srečno otroštvo.

Tea Finžgar-Plavčak

Mladi pomagali prizadetim v neurju
Da mladim ni težko prijeti za kramp in lopato, kadar gre za resnično solidarnostno pomoč, dokazuje tu

di delovna akcija vseh občinskih konferenc mladinskih organizacij na prizaqj^tih območjih v Laškem in Šent
jurju. Akcije so se udeležili kajpak tudi žalski mladinci in še največ jih je bilo, za kar gre posebna zasluga 
mladim iz Gornje vasi. Del njih je odstranjeval zemljo, ki je do polovice zasula hišo Krajnčevih v Brezah (na 
sliki).

VZ

Mladi iz Andraža
V Andražu živ i p rece j m ladih, 

k i so vk ljučen i v eno n a ja k tivn e j
š ih  osnovnih o rgan izac ij ZSMS v 
naši občin i. K o t vsi m ladi se radi 
vesele in so raz igran i, predvsem  
pa so delavni, sa j ni p rire d itve  ali 
akc ije , pri ka te ri ne b i sodelovali. 
Tudi sami večkra t p rip ra v ijo  kak
šno p rired itev , med drug im  sre
čan je  narodnozabavnih ansam 
blov, m ladinske p lese in  podob
no. Sodelu je jo na razn ih  akc ijah  
“  k ra ju , p rip rav lja jo  razne teča 
je :  plesne, kuharske in  š iv iljske , 
ne pozabijo  pa tu d i na obu janje  
s ta rih  km ečkih  običa jev.

Probleme in načrte  rešu je jo  na 
sestankih, k je r  se jih  ob iča jno 
zbere  oko li š tir idese t, ka r pa po
m eni, da je  aktivno m lad insko  je 

dro  organ izacije  v tem  k ra ju  trd 
na opora dejavnem u ž iv ljen ju  
m ladih. Nekaj več o n jihovem  de
lu je  povedal LUDVIK MEKLAV, 
predsedn ik m ladinske organiza
c ije , k i je  za svoje delo v m ladin
sk ih  vrstah p re je l le tošn je  p ri
znan je  Občinske konference 
ZSMS Žalec.

— »Glede na to , da je  Andraž 
km etijsko  usm erjen, saj skozi 
vse le to  b rn ijo  tod s ilokom bajn i 
in  kos iln ice , imamo m ladi tuka j 
rad i km ečka opravila , zato vsako 
le to  tu d i priprav im o tekm ovanje  
v košn ji, g rab ljen ju  in drugih 
km ečkih  opravilih . Jesen i pa se 
zabavamo ob ličkan ju  koruze, na 
p redvečer sv. F lorjana se zbere
mo fan tje , se odpravim o od hiše

do hiše, da pogasimo rdečega 
petelina, zavetnika ognja, veselo 
zapojem o in vzamemo bera, k i jo  
p rip rav ita  gospodar in  gospodi
n ja . Omenim pa naj naše p rosto r
ske problem e, saj de lu jem o v 
utesnjenem  prostoru , k i ga de li
mo z  osta lim i družbenopo litičn i
m i o rgan izacijam i. Glede na to , 
da se je  krajevna skupnost odlo
č ila  skupa j z  D PO in  d ruštv i v  k ra 
ju  brez občinske pom oči reš iti 
p rosto rske  s tiske  s p reu red itv ijo  
zadružnega doma, tud i m i m ladi 
računam o, da bomo dob ili pro
s to r, k i nam bo omogočal laž je  
delovanje.«

Kako je  z obveščenostjo , sa j je  
ak tivnost v ve lik i m eri odvisna tu 
d i od n je , je  RENATA LIPIČNIK 
de ja la : »Vas Andraž je  ve lika  in 
razstresena po b ližn jih  zaselk ih
(Dobrič, Lovče, H o tu n je__ , ka r
osem jih  je ), za vsakega pa je  za
dolžen po en m ladinec, k i poskr
bi, da pride pošta do vseh. Precej 
časa in poti je  potrebno za to , za
rad i česa r jim  gre  vsa pohvala.«

Mladi v Andražu pa se redno 
ude ležuje jo  tud i a kc ij občinske 
konference ZSMS Žalec, na kate
rih  dosegajo lepe uspehe. Tako 
so na m ladinskih  poletnih ig rah 
p re tek li m esec v Matkah močno 
prem agali osta le ekipe. MARKO 
SATLER je  o športnem  udejstvo
van ju  povedal tako le : »Največjo 
pozornost posvečamo prav ob
č insk im  m ladinskim  športn im  
igram , sodelu jem o pa tu d i na tu r 
n ir jih  v k ra jevn i skupnosti in  š i
rom  po občin i, ko t tud i tr im  akc i
jam , o rien ta c iji, p lan inskim  po
hodom, sm učanju in podobnemu. 
Čeprav dosegamo dobre rezu lta 
te , t i  niso najpom em bnejši, za 
nas je  poglavitno, da na takšn ih  
srečan jih  navežemo čim več p ri
ja te ljs k ih  stikov, izm enjam o 
m nenja o težavah m ladih in po
dobno.«

M ladim  iz  Andraža že lim o še 
ve liko  uspešnih akc ij in  dobrih  
rezu lta tov v  bodoče. j .  p. p.

Proti nasilju 
nad naravo

XX. stoletje je vek, ki bo v zgodovini človeštva zaznamovan kot 
največje onečaščanje narave in največji zločin nad človekovim oko
ljem. Ta zločin bo imel neizmerne posledice, ki jih bodo čutili naši otro
ci in naših otrok otroci.

Boj za porušeno ekološko ravnotežje mora postati naša prva in 
najpomembnejša naloga. Ali je res bolj pomembno, v kakšnem siste
mu bomo živeli, ko pa se lahko zgodi, da ne bomo imeli več čiste vode, 
zraka, gozdov.

Zato vsi, ki vam ni vseeno, v kakšnem okolju živite, stopite z nami, 
prisluhnite in sodelujte. V PETEK, 13. OKTOBRA 1989, PRIREJATA 
OBČINSKA KONFERENCA ZSMS IN OBČINSKI KOMITE ZKS ŽALEC 
REGIJSKO POSVETOVANJE O EKOLOGIJI, ki bo v dvorani Gasilskega 
doma v Žalcu ob 16.00 uri.

Vabili bomo prizadete ljudi in tiste, ki so odgovorni za onesnaže
vanje, vabili bomo tudi predstavnike različnih društev, gibanj in politi
čnih organizacij ter vse, ki jih ta problematika zanima. Pridite, končaj
mo skupaj neumno neobčutljivost in lahkomiselnost do našega okolja!

OK ZSMS ŽALEC 
OK ZKS ŽALEC

Otroški dispanzer deluje v 
sklopu Zdravstvenega doma Ža
lec že od vsega začetka, ko je za
čel delovati kot posebna enota 
ob zavesti, da je otrok svet zase, 
bitje kot prvi pomladni cvet, ki za 
svoj razvoj potrebuje dosti son
ca, ljubezni, saj bo le tako postal 
dišeča in velika roža, veliko mo
čno drevo, ki ga nobena nevihta, 
ki jo prinaša življenje, ne bo mo
gla uničiti. Postal bo človek.

V sklopu dispanzerja ambu
lantno zdravimo predšolske in 
šolske otroke, kot posvetovalna 
služba pa pregledujemo tudi 
zdrave otroke. Trenutno na di
spanzerju _ delamo tri zdravnice, 
ena pa je na specializaciji.

Prvi otrokov stik z nami je po
svetovalnica, kamor ga starši pri
peljejo pri starosti enega mese
ca, da jim damo navodilo o negi 
in prehrani. V prvem letu starosti 
ima otrok pet pregledov. Takrat 
otroka tudi cepimo, da ga obva
rujemo pred nalezljivimi bolezni
mi, ki na žalost še vedno obstaja
jo. Staršem damo koledar obvez
nih cepljenj (ta so po zakonu ob
vezna) in navodila, kako po ce
pljenju ravnati z otrokom. Takrat 
staršem skušamo dopovedati, 
kakšni naj bi bili : mehki kot voda, 
neulovljivi kot senca in zmeraj 
navzoči kot svetloba.

V tretjem letu ima otrok zopet 
kompleten pregled. Pregledajo 
ga: otroški zdravnik, psiholog in 
zobozdravnik. Preventivni pregle
di pa so nato pred vpisom v prvi 
razred, v prvem, tretjem, petem

in sedmem razredu osnovne šo
le, vzporedno z njimi pa poteka 
tudi obvezno cepljenje.

Vsa ta obdobja so nekakšni 
mejniki v otrokovem življenju, in 
kakor dojenček potrebuje skrbno 
roko staršev, tako jo potrebuje 
tudi nadobudnik v šestem, sed
mem razredu, ko prihajajo čudo
vita leta pubertete, čas, ko starši 
mislijo, da so otroci že odrasli, a 
so še vedno veliki otroci. To je 
čas, ko otrok misli, da vse ve in 
vse zna, a je še zelo občutljiv. To 
je čas izbire poklica in iskanja no
vih poti v življenju.

Otroke pregledamo tudi pred 
vstopom v vrtec pa tudi pred od
hodom v kolonijo ali na taborje
nje.

Na zdravstvenih postajah (ta 
so v sklopu Zdravstvenega doma 
Žalec) skrbe za otroke zdravniki 
splošne prakse. Od 1. oktobra 
1988 pa enkrat mesečno otroški 
zdravnik pregleduje otroke v po
svetovalnici in triletne otroke.

Dispanzer dela vsak dan od 7. 
do 19. ure. Zavedamo se, da je 
danes čas, ko vsi lovimo minute, 
zato imajo na žalost tudi starši 
vse manj časa za svoje nadebud
neže, vendar pa se moramo vsi 
skupaj zavedati, da si otroci ne 
izbirajo staršev.

Dragi starši, babice in dedki, 
vedite, da na dispanzerju delamo 
ljudje, ki imamo otroke radi in jim 
želimo pomagati. Vemo, da se 
včasih tudi jezimo, a jezni smo, 
ker želimo otrokom dobro. Več 
kot ostali vemo o otrocih, saj so

Dr. Eva 
Dolničar

za nami leta študija in prakse, in 
jezi nas, če rastejo otroci samo
niklo in se jih pogosto zaveste 
šele takrat, ko potrebujete stalež 
ali kakšno drugo ugodnost. Dr. 
Anton Trstenjak je v svoji knjigi 
zapisal: »Zavedati se moramo, da 
smo smisel svojega življenja iz
polnili že zgolj s tem, da smo bili 
vsaj kdaj komu vir veselja. In to ni 
težko. »Ž našim delom ne želimo 
biti (le) vir veselja, temveč tisti 
gib dleta, ki bo pomagal, da bo 
kip človeka lep — da bo otrok 
duhovno in fizično postal človek.

Ta rubrika naj bi bila most med 
vami — starši in nami — ljudmi v 
belem. Želimo si čimveč stikov, 
zato sprašujte, predlagajte, po
vejte, o katerih stvareh želite kaj 
več izvedeti. Odgovarjala bom tu
di na zastavljena vprašanja otrok. 
Pomagala vam bom po svojih naj
boljših močeh ali pa vas bom na
potila k tistim, ki vam bodo znali 
odgovoriti.

Ne sramujte se zastavljati vpra
šanj, kajti nobeno vprašanje, ki 
se tiče otroka, ni smešno.

Vaša pediatrinja

Pripis uredništva: Tokrat zače
njamo z rubriko, v kateri bo na 
vaša vprašanja odgovarjala pedi
atrinja dr. Dolničarjeva. Vprašanja 
pošljite kar na uredništvo Savinj
ski občan, in sicer do 5. v teko
čem mesecu. Če želite ostati 
anonimni, nam to zaupajte, odgo
vor pa bomo objavili s šifro, ki si 
jo boste pač izbrali.

Javno
vprašanje

Koliko žrtev 
bo še potrebnih

Zgodilo se je  nekaj 
dni pred pričetkom pou
ka. Prav v dneh, ko smo 
se pripravlja li na vsako
letno akcijo Vama pot v 
šolo. Na cesti med Žal
cem in Grižami se je  po
novno zgodila huda pro
metna nezgoda, ki je  
terjala mlado življenje 
13-letnega Boštjana, 
učenca sedmega razre
da osnovne šole iz Griž. 
Njegov sedež v razredu 
je  prvi šolski dan same
val, saj je  bilo prav ta 
dan slovo od njega. Bil 

• je  priden učenec, dober 
športnik, med sošolci in 
učite lji priljubljen. Slovo 
je  bilo težko in boleče.

Po vesteh je  nezgodi 
botroval alkohol nepre
vidnega in nepremišlje
nega voznika avtomobi
la. Odsek med Žalcem in 
griškim mostom čez Sa
vinjo pa je  že iz leta v le
to v slabšem stanju, na 
kar smo pogosto opo
zarjali zlasti odgovorne 
v občinski SIS za komu
nalo in ceste. Vrsto le t 
je  že znana pobuda in 
celo zahteva, da se na. 
bas i bivše rudniške že
leznice uredi pešpot. V 
pismih in skupščinskih 
razpravah smo opozar
ja li na gost promet in na 
to, da so vse pogostejši 
pešci in kolesarji zaradi 
dotrajanosti in ozkega 
cestišča v vse večji ne
varnosti. Za ureditev pe
špoti za pešce in .ko le 
sarje so bili mnogi p ri
pravljeni prispevati 
sredstva, usluge in pro
stovoljno delo, vendar 
se je  vse skupaj neod
govorno odlašalo.
«Tako danes javno 

vprašujemo odgovorne 
na SIS za konunalo in 
ceste, KS Žalec in Griže 
te r na občinski upravi, 
koliko žrtev bo še po
trebnih, da bodo končno 
pričeli urejati to cesto, 
k i je  v občini ttenutno v 
najslabšem stanju in je  
najnevarnejša?

AH so res vzroki le v po
manjkanju sredstev in v ne
rednem poravnavanju finan
čnih obveznosti delovnih or
ganizacij? J- M.

Teden otroka
2. do 9. oktober

Vsako leto prvi ponedeljek v oktobru zaznamujemo svetovni dan 
otroka, to je dan, ki sta ga Mednarodna unija za zaščito otrok in Unicef 
ustanovila za to, da bi vse narode sveta spomnili na njihovo odgovor
nost do otrok, in sicer na spodbudo deklaracije o pravicah otrok, ki jo 
je sprejela generalna skupščina Združenih narodov pred 30-imi leti — 
20. novembra 1959. Njeno osnovno sporočilo je, da mora dati člove
štvo otroku najboljše, kar premore.

V Jugoslaviji namenjamo temu dnevu posebno pozornost, saj 
smo dejavnosti, povezane z njim, prenesli na ves oktober. Letos bo te
den otroka potekal od 2. do 9. oktobra, njegova letošnja tema pa je 
PRAVICE OTROK V SFRJ — DANES IN JUTRI.

Občinska zveza DPM Žalec v sodelovanju z OK ZSMS, OMK in 
WZ pripravlja sklop aktivnosti in prireditev ob Tednu otroka, želimo pa 
si, da bi skrb za otroka in družino postala sestavni del naše vsakdanjo
sti.

PROGRAM PRIREDITEV OB TEDNU OTROKA
V ponedeljek, dne 2. oktobra, bo v Občinski matični knjižnici 

ob 10. uri odprtje razstave igrač, dobrih slikanic in knjig ter prodaja di
daktičnih igrač in izbranih knjig, igrače in knjige bodo starši lahko ku
povali vse dni v tednu. Ob 10.30 pa bo pripovedoval glasbeno pravljico 
in prepeval z otroki Janez Bitenc.

V torek, dne 3. oktobra, bo v Občinski matični knjižnici ob 17. 
uri pogovor s starši na temo: Otrok in njegovi interesi, ki ga bo vodila 
dipl. psihologinja Centra za socialno delo Žalec Živa Zidanšek.

V sredo, dne 4. oktobra, bo v igralnici WZ Janko Herman Žalec 
ob 16. uri glasbeni vrtec, kjer bodo otroci spoznali različna glasbila in 
preživljali popoldne ob glasbi In plesu.
, Med 9. in 14. oktobrom pa bo na igrišču WZ Janko Herman jesen
ski sejem za otroke, vendar bo točen datum sporočen naknadno.

O M K  za lastnike kasetofonov
Občinska matična knjižnica Žalec poleg knjig, revij in časopisov 

sedaj ponuja tudi sredstvo za duhovno sprostitev, ki si ga lahko privo
ščite z zaprtimi očmi. Tako si lahko ob drobni knjižici ptic pevk s foto
grafijami sposodite tudi zvočno kaseto z v srce segajočim ščebeta- 
njem.

Otroci pa bodo prav gotovo navdušeni nad pravljicami, ki jih pripo
vedujejo mojstri igralci. Med šestdesetimi bo gotovo kakšna, ki bo za
nimala vašega otroka. Če si žele pesmic, lahko dobe Mačka Murija, Ču
ka na palici, pesmice iz mačje preje, pa pesmi o zimi in dedku Mrazu, 
pesmi v angleščini. . .

Oglasite se v knjižnici, kjer imajo več kot 140 zvočnih kaset. Poso
dili vam jih bodo za borih tritisoč din in tri dni jo boste lahko po mili vo
lji poslušali. Knjižnica je odprta od ponedeljka do srede od 7. do 18. 
ure, ob četrtkih in petkih od 7. do 14. ure in ob sobotah od 8. do 12. 
ure. Vabljeni!

Slab odnos do strank v videoteki Puma
Prav in dobro je, da se v zadnjih letih pri nas odpira vse več videotek. Lju

dem, ki imajo videorekorderje, je tako omogočeno, da vidijo veliko več filmov z 
videokaset.

Toda medtem, ko se morajo v večini videotek s prijaznostjo in ustrežljivostjo 
boriti za vsakega izposojevalca, je povsem drugače v videoteki Puma v Šempe
tru.

Ko sem pred dnevi nujno potreboval kaseto, ker sem si moral zaradi službe
nih zadolžitev ogledati določen film, mi ga kljub nekajminutnemu prigovarjanju ni
so hoteli posoditi. Uslužbenec je dejal, da lahko kaseto dobijo le tisti, ki so člani 
videoteke. Rekel sem, da bi tudi sam postal član, vendar sem dobil odgovor, da 
se mi proti koncu leta ne izplača včlaniti. Kot da bi članarino plačal on namesto 
mene. Brez članstva pa kljub temu, da sem ponudil večje plačilo, kasete nisem 
mogel dobiti.

Kasneje sem še izvedel, da so v Pumi le malokdaj prijazni do ljudi, ki si pri 
njih redno izposojajo kasete, čeprav imajo pač od njih največje finančne koristi. 
Močno dvomim, da je takšna poslovnost prava, zato priporočam ljudem, naj si iz
posojajo kasete tam, kjer so do ljudi mnogo bolj prijazni.

VOJKO ZUPANC 
Migojnice



Tudi Monika Seleš je  začela kot tile  nadebudni tenisači Foto: L. Korber

Žalec:

Tenis med najbolj priljubljenimi športi
Če večkrat hodite mimo šport

nega centra, potem zagotovo ve
ste, kako radi mlajši in starejši 
Žalčani igrajo tenis. Tukajšni klub 
je eden najbolj množičnih špor
tnih klubov v občini, ki ima trenut
no 153 članov. Razpolaga s šesti
mi igrišči, ob katerih so tudi klub
ski prostori. Zanimivo pa je, da se 
klub financira popolnoma sam, 
saj ne dobiva nobenih dotacij. 
Večino sredstev zberejo s člana
rino, z reklamno dejavnostjo, veli
ko pa prispevajo tudi delovne or-

tanizacije. Po besedah Andreja 
porina, predsednika kluba, je 

zelo pestra tudi njihova dejav
nost, saj so v letošnji sezoni or
ganizirali pet tečajev, na katerih 
so se začetniki spoznali s teniški
mi veščinami. Prav tako pa na nji
hovih igriščih in pod njihovim 
okriljem potekajo tekmovanja na 
klubski in republiški ravni. Veliko 
pozornosti namenjajo pionirski 
sekciji, v kateri so predvsem per

spektivni mladi igralci. Veliko za
slug zato, da so igrišča in ostali 
objekti ob njih tako zgledno ure
jeni, pa ima Tone>Pipan. On je ti
sti, ki je z nogometaši, ki prav ta
ko sami skrbijo za svoj del šport
nega centra, prispeval največji 
delež pri ohranjanju celotnega 
kompleksa pred propadom. V le
tošnjem letu pa so se v vodstvu 
kluba odločili za nakup nove vod
ne črpalke, tako, da sedaj niso 
več odvisni od mestnega vodovo
da. Sodelujejo tudi z drugimi teni
škimi klubi v Sloveniji, lani so se 
srečali s Trboveljčani, sedaj pa 
načrtujejo teniški dvoboj s kakš
nim od sosednjih klubov. Da pa 
bi svojo dejavnost še izboljšali, jo 
popestrili, si zelo prizadevajo na
vezati stike s teniškimi klubi Slo
vencev v zamejstvu. Tovrstno so
delovanje bi namreč prineslo veli
ko pozitivnega v vseh pogledih. V 
tem času potekajo tudi pogovori 
s predstavniki Goldinga o tem, da

bi bila uporaba teniških igrišč v 
dopoldanskem času vključena v 
njihovo ponudbo. Tako bi bili turi
sti še zadovoljnejši, saj bi igranje 
tenisa popestrilo njihov dopust v 
Savinjski dolini. Omeniti je treba 
tudi novost, ki so jo v klubu uved
li letos. Gre za sistem nalepk, s 
katerimi si člani lahko rezervirajo 
igrišča tako, da ne prihaja do ne
prijetnosti. Če pa tudi vas mika 
igranje tenisa, pa nimate opreme, 
potem se zglasite v prostorih ob 
igriščih, saj lahko vse potrebno 
naročite preko kluba po nižjih ce
nah.

Ljubitelji tenisa v Žalcu imajo 
toliko ambicij, toliko bi še radi na
redili, da ne bi bilo nič čudnega, 
če bi v prihodnosti tudi iz njihove
ga kluba prišel kdo, ki bi se bil 
sposoben meriti z najboljšimi ju
goslovanskimi igralci.

Petra Dežnikar

ve o d b o jkarjev  Š em p etra  in B raslovč
Letošnje tekm ovan je  v I. s lo 

venski lig i se bo p riče lo  13. okto 
bra. Iz naše občine bosta to k ra t 
nastop ili dve ek ip i, in  s ice r od
b o jka rji TVD Partizana Šem peter, 
k i že več le t nastopa, in odbo j
k a rji TVD Partizana Braslovč, k i 
so se le tos po desetih  le tih  zopet 
u v rs tili v I. s lovensko ligo.

Obiskali smo oba tren e rja  in  ta 
ko le  sta nam o pripravah poveda
la. Stanko Prislan, tre n e r Šempe

tra , p rav i: »Letos smo se za p r
venstvene točke  p riče li p rip ra 
v lja ti p rece j zgodaj. F izične p r i
prave smo im e li na L isci, ta  me
sec pa tren iram o vsak dan po 
dve u ri, za nastop pa se p rip ra 
v lja  I I  ig ra lcev. Do p riče tka  lige 
tekm ovanja  bomo od ig ra li več 
p rija te ljs k ih  tekem , že lja  pa je  
to k ra t zgo rn ji de l lestv ice .

O dbojkarji Braslovč pa so os
v o jili p rvo m esto v II. s lovenski l i 

g i — cen te r in bodo sedaj nasto
p ili v I. s lovenski lig i. Trener Mar
jan Kum er je  de ja l, da so kond i
c ijs k i tren ing i neka j dn i poteka li 
na Dobrovljah, sedaj pa š tir ik ra t 
tedensko tren ira jo  v te lovadnic i. 
Na razpolago ima š tir in a js t ig ra l
cev, predvsem  m ladih. Želja je  
obstanek v lig i. Na s lik i: Odboj
k a rji Partizana Šempeter.

TONE TAVČAR

Šport ob 
prazniku Griž

Da priznan je  Partizana Slove
n ije  za športno aktivnost v  k ra je 
vn i skupnosti ni n ak ljuč je , doka
zu je jo  tud i številne  športne  in  re 
k reac ijske  p rired itve , k i so jih  
p rire d ili športn i o rgan iza to rji ob 
le tošn jem  prazn iku krajevne 
skupnosti Griže.
R ezu lta ti:

Rokom et: 1. RK Slovenj Gra
dec, 2. Partizan Griže, 3. RK Šo
štan j.

Šah: I .  M itja U risek, 2. Franc 
Turk, 2. Branko Pipai.

Nam izni te n is : 1. Tone Fonda, 
2. D om inik Petre, 3. Ervin Bori- 
šek.

Tenis: 1. Malis, 2. K rušn ik m ., 3. 
K ra jnc.

Ob zak ljučku  tekm ovan j pa so 
na jbo ljš im  podelili pokale in  p r i
znanja. L. K orber

Karate seminar —  
Koper '89

Tudi le tos je  kara te  sekc ija  Partizana Petrovče o rgan iz ira la  m  

pole tn i ka ra te  sem inar stila  SHITO-RYO, in s ice r pod vodstvom  
evropsko priznanega m ojstra  kara te ja  iz A ng lije  TOMIYAMA, 6. 
DAN SHITO-RYO in 6. DAN GOJU-RYO in ob pomoči KENA JOHN
SONA, 4. DAN iz Norveške in ANTONA MARUŠE, 4. DAN iz  Pe
trovč . Sem inarja  so se ude lež ili p redstavn ik i iz  A ng lije , Norve
ške in  Jugoslav ije , na n jem  pa so p rede la li vse šo lske kate z 
BUNKAI-em (samoobrambo) in borbene tehn ike, k i so pog lav it
no o rož je  tega izvirnega stila  kara te ja  z Okinawe. Udeleženci 
sem inarja  so b ili ze lo navdušeni nad prikazan im  m ojstrstvom  
Tomiyama in  nad tem , da bo tov rs tn i sem inar naslednje le to, tu 
d i v  Portorožu, vodil p rav on.

Č lani ka ra te  sekc ije  Petrovče bodo pridob ljeno  znanje s 
pridom  uporab ili na svo jih  tren ing ih , vse za in teresirane pa va
b ijo , na j se p r ija v ijo  na zače tn išk i teča j SHITO-RYO kara te ja , ki 
bo po teka l v m ali te lovadn ic i osnovne šole Petrovče. Vpis bo 
možen na redn ih  tren ing ih  vsak ponedeljek, sredo in petek od 
17.30 do 19. ure.

“ ati I Praznovanje 20-letnice
V času, ko s lovenski jam arji 

p raznu je jo  100-letnico organ iz i
ranega jam arstva na Sloven
skem, tud i Preboldčani slavijo 
svoj 20-letni ju b ile j. Za n jim i je  
plodno in aktivno delovanje, k i se 
je  z ve lik im i črkam i zapisalo v 
kn jigo  raziskav našega krasa.

Jam arski k lub Črni ga leb Pre
bold nedvomno sodi med naju
spešnejše družbene o rgan izacije  
oz. društva, ne le v občin i, ampak 
tud i v repub lik i. Paleta njihovega 
delovanja je  pestra, o čem er p r i
ča jo  številne  akc ije  jam arsko-ra- 
ziskovalnega pomena, raznovr
stne m anifestacije  in razstave, 
o rien tac ijska  tekm ovanja in  dru 
g i pohodi, športno-rekreativna 
udejstvovanja in srečanja, izda
ja te ljska  dejavnost z vsakoletno 
izdajo stenskih ko ledarjev, foto- 
k ino  dejavnost, in predavanja in 
ne nazadnje organ izacijska in 
odpravarska naravnanost, k i jih  
postavlja na čelo slovenskih in 
jugoslovanskih jam arjev. Ob 
vsem naštetem  pa je  še vrsta 
aktivnosti, k i jih  uvršča jo  med 
pomembne k rea to rje  družbene
ga ž iv ljen ja .

Z ustanovitv ijo  jam arskega 
kluba pred 20-leti se začenja o r
ganizirano in  s istem atično raz i
skovanje osamelega krasa Sa
v in jske do line. V svojem  20-let- 
nem delu so na teh obm očjih  ra 
z iska li in dokum entira li p reko  300 
jam skih  ob jektov, k i da je jo  po
po lne jšo s liko  k rašk ih  razm er 
osamelega in alpskega krasa te 
ga dela Š ta jerske. Bogato bero 
teh  raziskav pa zadnje desetle tje  
dopo ln ju je jo  razu lta ti, doseženi 
na odpravah v d rug ih  republikah 
in  izven m eja Jugoslavije . Za od
pravama v Ekvador in  na otočje 
Galapagos, k i sta pom enili po
memben korak v jugoslovan
skem  odpravarstvu in  a firm ac iji 
našega jam arstva izven naših 
m eja, je  s led ila  odprava v Kolum 
b ijo  in  na otok San Andres v Ka
ribskem  m orju. Dosežki te  od
prave pa so b ili še b istveno večji 
in  pom em bnejši. V lanskem  letu 
pa so svojo odpravarsko narav

nanost krona li še z odravo na 
sredozem ski o tok Kreta. Z n jo  pa 
so tud i na na jbo lj odmeven način 
obe lež ili svoj in  skupni jam arsk i 
ju b ile j.

Preboldski ja m a rji so se vedno 
izkaza li ko t dobri o rgan iza to rji in 
tako  so vse om enjene odprave 
rezu lta t n jihovih  prizadevanj, k i 
so ponesli v  svet im e jugoslovan
skega jam arstva in dali pomem 
ben prispevek k  n jegovi uve ljav i
tv i v m ednarodnih speleoloških 
krog ih . N jihovo de lo  na jam ar- 
sko-raziskova lnem  področju  pa 
se vidno kaže tu d i v občin i skozi 
vsakoletno raziskova lno nalogo, 
k i je  dokaz n jihovega uspešnega 
dela na tem  področju .

Vseskozi pa se zavedajo, da je  
za uspešno delo nu jno potrebna 
dobra kadrovska po litika . Ena od 
teh je  vidna v  o rgan izac iji jam ar
skega krožka na OŠ Prebold. Iz 
teh v rs t napajajo svo je  v rs te  in 
vnašajo m ladostn i po le t v  k lub 
sko ž iv ljen je , k je r  se p rep le ta jo  
generac ije  od osnovnošolcev do 
upokojencev. Poleg krožkov pa 
so poznani p rebo ldski ja m a rji po 
o rgan izac iji pohodov po k  raškem  
svetu in  pohodov z obu janjem  
tra d ic ij NOB. Ne m anjka razno
vrs tn ih  poučnih eksku rz ij, k i zao
kroža jo  ce lo ten spekter tovrs tn ih  
aktivnosti.

Svoje znan je  in  izkušn je , z lasti 
znanje p lezaln ih veščin, pa so ja 
m arji v  Preboldu p rispeva li tu d i k  
drug im  ko ris tn im  in  ž iv ljen jsko  
pom em bnim  aktivnostim . Tako 
so na področju  SLO in DS prisotn i 
že od vsega začetka, še posebno 
pa sedaj, ko tvo rijo  p ri obč. štabu 
CZ posebno enoto za reševanje 
iz v isok ih  zgradb, ž ičn ic  in drugih 
v isokih  ob jektov. P recej raz iska
nih ob jek tov pa je  pomem bnih tu 
di za področje  LO. Nadvse viden 
je  tu d i n jihov prispevek p ri skup
nih prizadevanjih  za varstvo in č i
stočo narave, še posebno pa 
podzem eljskega sveta. Ve liko  te 
ga so p redstav ili š irš i javnosti na 
svo jih  s tenskih  ko leda rjih , k i 
im a jo  vedno sporočilno, in form a

tivno  in  izobraževalno vrednost. 
Prodaja le -teh pa je  tud i v ir  finan 
c iran ja  za njihove podvige in 
aktivnosti. Precej sredstev za 
svoje de lovanje  pa si p ris luž ijo  
še z opravljan jem  raznih v iš in 
skih del. Tako so več a li m anj f i 
nančno neodvisni, kar je  v teh 
k rizn ih  časih  še kako pomemb
no. S icer pa v klubu razpolagajo 
z lastn im i p rosto ri, im ajo svoje 
k lubsko  vozilo , bogato in dobro 
oprem o, ob jek te  za tren iran je  
plezaln ih veščin in druga po treb
na sredstva. Stene in v itr ine  pa 
so polne na jraz lične jš ih  priznan j, 
pokalov in drugih pričevan j o n ji
hovih aktivnosti. Med pokali 
p redn jač ijo  t is ti, k i so jih  osvo jili 
na raznih o rien tac ijsk ih  tekm o
vanjih , in  pa t is ti, k i so jih  p re je li 
na raznih nogom etnih tu rn ir jih . 
Ob tem  ve lja  dodati, da so b ili t r i 
leta zapovrstjo  prvaki občinske 
lige  za p laninsko o rien tac ijo , ki 
pa je  sedaj že vrsto  le t n i več, da 
so b ili p rvaki občinske lige  v ma
lem  nogom etu in  še bi lahko na
števa li. B ili pa so tud i pobudniki 
in  o rgan iza to rji repub lišk ih  ja» 
m arskih  o rien tac ij. Nadvse boga
ta  pa je  tud i njihova zbirka film ov 
in  diapozitivov, k i p rikazu je jo  ce 
lo tno razvojno pot jam arskega 
kluba in  so neprecen ljiv  doku
m ent nekega časa in prostora.

Razlogov, da so ob svo ji 20-le- 
tn ic i lahko zadovoljn i, je  tako več 
ko t dovo lj. Tudi zategadelj so 
obe lež ili svoj ju b ile j na slavno
stn i način. P ripravili so nogome
tn i tu rn ir, sodelovali so na taboru 
Ljudske fron te  na M rz lic i, p rip ra 
v ili razstavo skozi 20-letno ob
dobje, im e li so večer lastn ih ja 
m arskih  film ov, jam arsk i mnogo
bo j, p rikaz  veščin jam arske teh 
n ike  in reševanja. Svoj ju b ile j so 
zaokrož ili s svečano sejo in d ru 
žabnim  srečanjem  na Goljavi nad 
Preboldom . V nedeljo  pa so po
pe lja li k ra jane  in udeležence 
svečane se je  v Snežno jam o na 
Raduhi, ka r je  b ilo  svojstveno do
ž ivetje .

N. D.

Odlični
strelci

w

iz Šempetra

Med zelo dobre strelce v obči
ni sodijo tudi člani SD Slavko 
Šlander iz Šempetra. Na nedav
nem tekmovanju z malokalibrsko 
puško 600 — leže so namreč na 
strelišču na Griču pri Celju, kjer 
so tekmovale najboljše ekipe Slo
venije za Titov pokal, šempetrski 
strelci zasedli odlično peto mesto 
z 2061 krogi, kar je tudi nov ob
činski rekord. Na sliki ekipa strel-

pokal maršala Tita je prav tako 
zmagala ekipa Šempetra pred 
Polzelo itd. Med posamezniki je 
bil najboljši Alojz Zagoričnik 
(Šempeter) s 522 krogi.

Tekst in foto: T. T.

cev SD Slavko Šlander iz Šempe
tra, od leve proti desni so Franc 
Kotnik, Dani in Alojz Zagoričnik in 
Štefan Ošep.

Na občinskem prvenstvu za

Orientacija:

Brez tradicije zelo dobri
Znano je, da so tekmovalci v 

orientacijskem teku v planinskem 
društvu Zabukovica med najbolj
šimi, kar potrjujejo tudi rezultati, 
doseženi v času od julija do sep
tembra letos. Nuša Hribar se je v 
poletnem času udeležila kot čla
nica jugoslovanske reprezentan
ce dveh mednarodnih tekmovanj 
in svetovnega prvenstva na Šved
skem. Tako je bila na mednarod
nem tekmovanju na Češkem 29., 
na svetovnem prvenstvu pa tri
najsta, medtem ko je bila na med
narodnem tekmovanju na Mad

žarskem šesta. V predtekmova
nju svetovnega prvenstva je do
segla 38. mesto in je le za las 
zgrešila skupino A, v B finalu pa 
je dosegla 23. mesto, kar je v pri
merjavi s tem, da so se tekmova
nja udeležili izurjeni Skandinavci, 
Sovjeti in Čehi, vsekakor zelo raz
veseljivo.

Da so tekmovalci PD Zabukovi
ca med najboljšimi, potrjujejo tu
di rezultati z republiškega prven
stva v Kranju, kjer je bil Bojan Je- 
vševar zopet prvi in je že petič 
zapored prvak republike. V žen

ski konkurenci je bila Nuša Hribar 
druga, medaljo za tretje mesto pa 
je prejel tudi pionir Jurij Prašni
kar, sicer pa so bili tudi vsi ostali 
udeleženci iz PD Zabukovica med 
prvimi desetimi; Damjan Čulk je 
bil šesti, Boris Dolinšek sedmi, 
Mito Kot in Srečko Mohorko pa 
sta bila v svojih kategorijah četr
ta.

Letos jih čaka še tekmovanje v 
Cerknem, nato pa se bodo prese
lili v učilnice, kjer bodo s preda
vanji o orientaciji in v meddru
štvenih tekmah skušali še razširiti 
svoje vrste.

F. Ješovnik

Prejeli priznanja 

SSŠ Slovenije
Tudi na letošnji osemnajsti 

podelitvi priznanj centra ŠŠD 
Slovenije v Ljubljani šo se šol
ska športna društva iz Žalske 
občine odlično uvrstila. Med 
dvestopetdesetimi ŠŠD iz vse 
Slovenije so za svoje športno 
organiziranost in športne re
zultate prejeli zlate plakete: 
ŠŠD osnovne šole Peter 
šprajc-Jur iz Žalca, ŠŠD os
novne šole Nade Cilenšek 
Griže in ŠŠD osnovne šole 
Slavka Šlandra iz Prebolda 
Med posamezniki pa je to vi
soko priznanje prejel učenec 
osnovne šole Žalec Tomi Vaš. 
Lepo priznanje za športne pe
dagoge iz naše občine, ki s 
svojo ljubeznijo do poklica in 
športa skrbijo za športni utrip 
mladega rodu v naši občini

L. Korber

Taborniki TEMNI ROVI iz Griž so v avgustu s tab o rn ik i POLDE EBRL 
JAMSKI iz  Zagorja ta b o rili v Karigadorju  p ri Novem gradu.
.Sonce, m orje , taborn iške  veščine, k rs t, zaobljube, taborn iška  poro
ka . . .  Kda j bo ponovno avgust? Na posnetku tabo rn išk i k rs t.

Jano Šmon



LEVEC

8 0  let gasilskega društva
Malo je krajev, ki se lahko po

hvalijo, da ima vaka hiša člana ga
silskega društva. V Levcu je na
mreč 85 gospodinjstev in prav to
liko članov društva, ki je pred 
kratkim proslavilo 80 let uspešne
ga delovanja. Leta 1909 so na
predni vaščani ustanovili društvo, 
ki je bilo vseskozi nosilec razvoja 
kraja. Tako je tudi danes, saj so 
poleg gasilnega doma zgradili še

orodjarno za požarno vozilo Tudi 
tega so z večino lastnih sredstev 
predali namenu na svečanosti ob 
80-letnici. Predsednik društva Jo
že Kuder se je na svečanosti vaš
čanom zahvalil za pomoč, Rena
ult servisu za brezplačno barva
nje avtomobila, delovnim organi
zacijam, obrtnikom in občinski 
gasilski zvezi pa za finančna 
sredstva. jk

Gasilsko društvo Levec ima sedaj sodobno opremo, ki je  po
leg orodjarne najpomembnejša pridobitev ob 80-letnici dru
štva

Gasilski dom pod streho
Gasilci v Andražu so v zadnjem času zelo delovni. Že od same 

ustanovitve pred osmimi leti so si želeli, da bi imeli svoje prostore ozi
roma svoj dom gasilcev. Z urejanjem dokumentacije in zemljišča so 
pričeli pred tremi leti, lani pa z gradnjo doma. V avgusta so opravili več 
delovnih akcij pri gradnji doma. Sedaj je dom že pod streho in Tone 
Rebernik, predsednik gradbenega odbora, nam je povedal: »Do sedaj 
smo opravili več kot dva tisoč prostovoljnih delovnih ur, za kar gre za
hvala našim članom in tudi drugim krajanom, ki so nam priskočili na 
pomoč pri gradnji novega doma. Tudi pri občinski interesni skupnosti 
požarnega varstva nam pomagajo. Ves denar, ki se bo letos zbral iz 
krajevnega samoprispevka, bomo namenili za gradnjo doma.«

T. TAVČAR

Antonija Antloga

Naša radost, bolečina, vera, 
strah, obup, odločnost, naša 
borba za bodočnost, nade, v 
mraku nam prižgane, sanje v 
srcih pokopane — vse nekoč 
bo zgodovina: blažen, komur 
ni se bati, da ga kdaj sram je 
brati. . .

Brati življenjepis v 76. letu 
umrle učiteljice, Tončke Antlo
ga iz Gotovelj, pedagoške en- 
tuziastinje, nekajkrat odliko
vane, skromne, delavne kot 
mravlja, čebele, ki se z niko
mer ni prepirala, ampak je ra
je zavila pogovor na pedago
ško in psihološko polje, na 
delo v razredu.

Rojena je bila 1913. Izhajala 
je iz zavedne Bezgetalove 
družine v Gotovljah. Učiteljiš
če je dokončala v Mariboru, 
službovala v Solčavi, Grižah, 
najdlje pa v domačih Goto
vljah, kjer je bila nekaj časa 
upraviteljica. Razgledana, kot 
je bila, je bila srčno dobra in 
vzorna mentorica mlajšim, pri
pravljena prisluhniti in sveto
vati.

Delo v šoli je prepletala z 
delom v društvih in organiza
cijah, si z veseljem ogledala 
dobro predstavo, rada segla 
po dobri knjigi, ostala pa ved
no življenjsko povezana z 
zemljo in kmetijo. Tej se je 
predajala vse do konca ter ti
ho in pokončno kljubovala bo
lezni in bolečinam. Vse do 
konca.. *

Sledovi njenega razdajanja 
mladim in zemlji pa so vidni in 
ostanejo.

Sodelavci 
z OŠ Peter Šprajc-Jur Žalec 

in Gotovlje

Franc Glavač
So stvari, na svetu, v katere ne verjamemo, čeprav jih doži

vljamo. Doživljamo jih, ko se poslavljamo od prijatelja, s katerim 
smo še pred časom delili iste trenutke; ko spoznamo, da smo 
nemočni v boju z močnejšim.

Živel je v Andražu, razdajal pa se je za vse in vsakogar, 
kdor je nosil v sebi vonj po gledaliških šminkah. Pred dolgimi le
ti je bilo, ko sem slišala za »Glavača, ki v Andražu pripravlja 
igro . . .«, bila sem še skoraj ctrok. Ko sem ga spoznala, je ta 
isti Glavač stal pred mano kot mogočen, brkat mož, z gromkim 
glasom, nasmejan, izpod košatih obrvi pa je gledalo dvoje pri
jaznih iskrivih oči, ki nikakor niso sodile k navidezni robatosti 
moža. Kmalu sem v njem spoznala blagost duše, željo po 
ustvarjanju, učenju, nenehnemu iskanju in prilagajanju. Na se
stankih odbora za gledališko dejavnost ali pa ob njegovih prilož
nostnih obiskih na ZKO sva izmenjavala mišljenja, z veseljem 
sem prihajala na njegove premiere. Vedno je hotel slišati odkri
to besedo: »Povej tako kot je, kaj bi olepševala, saj vemo, da 
smo ga lomili,« je imel navado reči.

Pred letom dni je postal član Gledališča Žarek Žalec, da bi 
pod profesionalnim vodstvom spoznal nove in boljše metode 
režijskega dela, ki bi jih s pridom uporabil v svoji skupini. Nič 
mu ni moglo preprečiti poti na žalske vaje. Bil je najstarejši član 
Žarka, vsi so ga imeli resnično radi in zato je neverjetnost še to
liko bolj udarila med vse, ki jim je 26. junija po zadnji predpoči- 
tniški vaji za Desetega brata v pozdrav dvignil roko z obljubo, 
da se vidimo 21. avgusta. Obljube ni mogel držati, pot na žalske 
vaje mu je zastavila bolezen.

Cenjen prijatelj, zvesti sodelavec in nepozabna osebnost 
Fra «ca Glavača bo ostala za vedno v srcih vseh, ki smo ga po
zna; in imeli radi.

Za gledališče ŽAREK: Jožica Ocvirk

Protipožarno usposabljanje
V DO Tovarna nogavic Polzela so za vse zaposlene pripravili v 

okviru rednega protipožarnega izobraževanja kratka predavanja s 
praktičnim prikazom gašenja začetnih požarov. V predavanju sta bila 
predstavljena način in delovanje osnovnih gasilskih aparatov na prah in 
plin. Prikaz pa je vseboval gašenje začetnega požara na nogavicah in 
plinski jeklenki. T. TAVČAR

PDG Šešče

Na republiško tekmovanje 
s tremi ekipami

V soboto, 16. septembra, se jev Komendi pri Kranju odvijalo repu
bliško tekmovanje gasilskih desetin. Področje, ki zajema mozirsko, ve
lenjsko in žalsko občino, so zastopali gasilci PGD iz Šešč pri Preboldu 
in gasilska desetina mladincev iz Grajske vasi.

Uvrstiti se na takšno tekmovanje s tremi ekipami je resnično pod
vig, ki mu težko najdemo primerjavo. Potrebno je bilo zmagati na ob
činskem prvenstvu, še enkrat ponoviti enak uspeh na področnem tek
movanju in poizkušati narediti čimveč na republiškem. Poleg znanja in 
usposobljenosti pa je pri tem prisotna tudi športna sreča. Gasilci iz 
Šešč so jo imeli v dokajšnji meri. Le za las pa jim je spodletelo, da bi 
postali republiški prvaki. Sicer pa so kar z dvema ekipama stali na zma
govalnem odru. Pionirke B skupine, v starosti od 11 — 14 let, so osvoji
le drugo mesto, člani A skupine so bili tretji, pionirji B skupine pa so 
zaradi smole zasedli sedmo mesto, kar je še vedno zelo visoka uvrsti
tev.

Za vse dosedanje dosežke, vključno republiške, jim lahko samo 
čestitamo in jim zaželimo, naj še naprej posegajo po vidnih mestih. Ju
bilej, ki ga bodo praznovali prihodnje leto, pa jih bo prav gotovo še ka
ko motiviral. Priznanje pa je nedvomno potrebno dati mentorjem Fran
cu Hermanu, Marjanu Sitarju in Antonu Hermanu, ki so požrtvovalno in 
z vso resnostjo pripravljali ekipe. Brez njih, ustrezne discipline in želje 
po uspehu vseh teh zavidljivih rezultatov ne bi bilo. D. Naraglav

K r o s  b o  v  P r e b o l d u
V sklopu sindikalnih športnih iger bo kros v torek,

3. oktobra, ob 15.30 pri smučišču v Preboldu. Če bo sla* 
bo vreme, bo kros naslednji dan lepega vremena.

HIŠNI SVET
F. Pohlina 1, 2 in 3, 4
ŽALEC
išče
kurjača
v dveh kurilnicah na trdo gorivo za kurilno sezono 
89/90.
Podrobnejše informacije na telefon 713-497 ali osebno pri pred
sednikih hišnih svetov: BAUER ali VERSTOVŠEK

SERVIS CENTRALNIH KURJAV
FRANC ČADEJ 
Migojnice 53, GRIŽE, 
Telefon: 713*884

Se priporočamo!

ZAHVALA

Ob izgubi našega očeta, brata, starega 
ata in strica

KARLA GOLOBA
elektrikarja iz Žalca

se iskreno zahvaljujemo za darovane vence, cvetje in izraze so
žalja.

Žalujoči: vsi njegovi

ZAHVALA

Ob boleči in nenadomestljivi izgubi 
dragega moža, očeta, dedka in brata

RAFKA ŠTORMANA
iz Kal pri Šempetru

se isKreno zanvaijujemo vsem, ki ste darovali cvetje in ga v tako 
velikem številu pospremili k zadnjemu počitku.

Iskrena hvala za izrečeno sožalje, duhovniku za opravljen 
obred, govornikom za poslovilne besede, sosedom, prijateljem, 
znancem in vsem, ki ste nam pomagali in bili z nami v najtežjih 

trenutkih.

Žalujoči: žena Fani, hčerke Mira, Breda in Nevenka z 
družinami te r ostalo sorodstvo

Dežurstvo na vodovodu
Dežurni monter za popravilo okvar na glavnih vodih v obči

ni Žalec:
od 25. 9. do 2. 10. 1989 -  Vlado ŠUPER, Vel. Pirešica 5/e. 
od 2. 10. do 9. 10. 1989 — Bogdan PANTNER, Polzela 209 
od 9. 10. do 16. 10. 1989 — Jakob OLIP, Pongrac 21 
od 16. 10. do 23. 10. 1989 — Tone JAGER, Prebold 62/A, 

tel.: 723-097

Opomba: dežurni se nahaja v DO Komunala Žalec od 12. do 
12.30 le v času prostih dni (sobota, nedelja, praznik), ob delav
nikih popoldne pa je doma. Vaša sporočila lahko oddate v nabi
ralnik pri sedežu DO.

ZAHVALA

Ob smrti našega dragega moža, očeta 
in starega ata

TONČKA CUKA

se zahvaljujemo vsem, ki ste sočustvovali z nami in ga pospre
mili na njegovi zadnji poti.

Posebna hvala obema duhovnikoma in dr. Janezu Cukjatiju za 
nesebično pomoč.

Polzela, 15. 9. 1989

Vsi njegovi

20. septembra sta minili dve leti, odkar počivaš v grobu, a med 
nami si živ, kot si bil, saj ljubezen in dobroto si za nas izlil. 

Radi smo te imeli ati in še te imamo, zato hvala vsem, ki mu pri
žgete svečko, na grob položite cvetje ali pa vam korak zastane 

ob njegovem grobu.

Žalujoča žena in sinovi

ZAHVALA

i  l l
Ob boleči izgubi moje drage žene

\ r v ROMANE VEBER
iz Migojnic

se iskreno zahvaljujem sorodnikom, prijateljem in znancem za 
izrečeno sožalje, darovano cvetje in vsem, ki so jo v tako veli

kem številu pospremili na njeni zadnji poti.
Posebna zahvala vsem, ki so ji v času njene težke bolezni ka

korkoli pomagali.
Zahvala kolektivu Hmezad DO Kmetijstvo Žalec, govornikoma: 
Valčki Gnus in Srečku Čatru, članom GD Griže, pevkam iz Griž, 

godbi iz Zabukovice in duhovniku za opravljen obred.

Žalujoči: mož Poldi

ZAHVALA

Ob izgubi naše drage mame, stare ma
me in babice

FRANČIŠKE ZLICAR
iz Šešč pri Preboldu

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom in znan
cem za izrečeno sožalje in vsem, ki ste jo pospremili na njeni 

zadnji poti in ji darovali cvetje.
Posebna hvala dr. Rizmalu za lajšanje bolečin, govorniku tov. 
Herodežu za poslovilne besede in g. župniku za lep govor in 

opravljen obred.

Žalujoči: vsi njeni

ZAHVALA

Ob boleči izgubi dragega moža, očeta 
in starega očeta

IVANA RAZGORŠKA
z Ločice pri Polzeli

se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, prijateljem in 
znancem, ki so nam kakorkoli pomagali, darovali vence in cve
tje, izrazili sožalje in ga v tako velikem številu pospremili na nje

govi zadnji poti.
Posebna hvala avto šoli ZŠAM Žalec, članom ZŠAM Žalec in 

Gasilskemu društvu Ločica.

Žalujoči: vsi njegovi
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z miličnikove beležnice
Prometne nezgode

•  Dne 12. avgusta se je ob 17.40 v Letušu zgodila prometna ne
zgoda zaradi neprimerne hitrosti voznika kolesa z motorjem Mirana Ci
zeja Pri nezgodi sta bila voznik in sopotnica poškodovana, tako da so 
ju odpeljali v celjsko bolnišnico.

•  Dne 18. avgusta se je ob 15. uri na magistralni cesti v Črnovi 
zaradi neprimerne hitrosti voznika osebnega avtomobila Andreja Pod
pečana zgodila prometna nezgoda, v kateri se je voznik huje poškodo
val. dva sopotnika pa laže.

•  Dne 20. avgusta je ob 20.20 neprimerna hitrost terjala življenje 
voznika osebnega vozila Dušana Tamšeta. ki se je s svojim vozilom za
letel v stanovanjsko hišo in na kraju nezgode umrl.

•  Dne 22. avgusta ob 18.10 sta bila v prometni nezgodi udeleže
na deklica Mojca Sedminek in voznik kombija Jože Benetek. Otrok je 
bil v nezgodi hudo poškodovan, tako da so ga odpeljali v celjsko bol
nišnico.

•  Dne 30. avgusta se je ob 15.25 na lokalni cesti Žalec—Griže 
zgodila huda prometna nezgoda zaradi neprimerne hitrosti in vinjenosti 
voznika Zlatka Cizerla iz Dobriše vasi. Pod kolesi vozila je umrl otrok 
Boštjan Kolar.

Kazniva dejanja
•  V noči na 20. avgust je neznani storilec v Šempetru ukradel ve

trobransko steklo z osebnega avtomobila zastava 126/P Petra Huša. 
Storilca še iščejo.

•  Dne 18. avgusta je mladoletni J. V. iz Žalca vlomil v skladišče 
alkoholnih pijač pri Jami Pekel, last TD Šempeter.

•  Dne 20. avgusta je bila Postaja Milice Žalec obvečena, da je 
neznani storilec vlomil v prostore ZŠAM Žalec v Šempetru in iz garaže 
ukradel osebni avto R-5. Miličniki so ugotovili, da je storilec kaznivega 
dejanja že njihov stari znanec D. K.

•  Dne 2. septembra so bila iz kolesarnice TT Prebold ukradena 
tri kolesa, s katerimi se sedaj vozijo neznani storilci, vendar si miličniki 
prizadevajo, da bi jih vrnili lastnikom.

•  V začetku meseca sta mladoletna M. Š. in B. S. v Preboldu za
grešila več kaznivih dejanj, med njimi tudi vlom v stanovanje. Miličniki 
bodo zoper njiju zapisali kazensko ovadbo.

MANJŠI BANKOVCI IN KOVANCI ZAKONITO PLAČILNO SRED
STVO do 31. decembra 1989

Po odloku Narodne banke Jugoslavije bodo do konca leta 
1989 potegnili iz obtoka bankovce in kovance za 10, 20 in 50 di
narjev.

Do 31. decembra 1989 so ti bankovci in kovanci zakonito 
plačilno sredstvo.

Vse do 30. aprila 1990 pa bodo enote Službe družbenega 
knjigovodstva zamenjevale omenjene bankovce in kovance, kot 
so to storile doslej v primeru poškodovanega denarja.

r  x \ \u /
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N O V O !
/  ... Ekspres izdelava 

vseh vrst ključev

U R A R S T V O  -  P O L A J Z E R
Šlandrov trg 19 Žalec

— prodaja ur
— velika izbira pasov za ure
— popravila vseh vrst ur

Tradicija
treh
generacij

•  predelava starega  
zlata

•  izdelava po 
naročilu

•  graviranje
•  odkup starega  

zlata

SERVIS 
ZA IZOLACIJE 
Tel. : (062) 305-150

VIKTOR PAJEK
VAM SKRINJA TOČI, ROSI, LEDENI, SE NE IZKLAPLJA? -
Pokličite servis za izolacije!
Tel.: (062) 305-150, 413-606

Generalno popravljamo in obnavljamo ohišja zamrzovalnikov. 
Tudi če se vašemu aparatu življenjska doba izteka, ga bomo 
usposobili, da bo deloval kot nov.
Prihranite 50 % elektrike!
Za opravljeno delo dobite garancijo!

IZLETNIKOVA TURISTIČNA AGENCIJA

Mariborska 1, CELJE 
Poslovalnica Žalec 
Tel.:711-114

Vabi na ogled JESENSKEGA GRAŠKEGA VELESEJMA, 
ki bo letos od 30. sept. do 0. oktobra!
Za posameznike organiziramo ogled v soboto, dne 6.' okto
bra, z odhodom ob 6. uri iz Celja. Če bo dovolj prijav iz Žalca, 
pridemo po vas v Žalec!
Zaključenim skupinam z najmanj 50 prijavami nudimo posebno 
ugodne pogoje.
Pridružite se nam na tej veliki sejemski prireditvi, ki je prava pa
ša za oči!

Prijave in informacije v poslovalnici IZLETNIKOVE TURISTIČNE 
AGENCIJE vsak dan od 7. do 15. ure, tel.: 711-114!
Priporoča se

IZLETNIKOVA TURISTIČNA AGENCIJA 
Poslovalnica ŽALEC

N O V O . .  . N O V O . .  . N O V O
vabimo vas na cenejši nakup v DISKONT na Can
karjevi v ŽALCU!
Poleg diskontnih cen vam nudimo tudi dodatne količin
ske popuste, in sicer:
od 2.000.000 do 3.000.000 din 2 %
od 3.000.000 do 4.000.000 din 3 %
od 4.000.000 do 5.000.000 din 4 %
nad 5.000.000 din 5 %

V Diskontu vas pričakujemo vsak dan od 8. do 19. ure, 
ob sobotah od 8. do 13. ure, ob nedeljah od 8. do 11. 
ure!

Kupujte ceneje — kupujte v DISKONTU Cankarje
va v ŽALCU!

DUŠAN ZAJC
Šempeter 152 
te l.: 701-038

S E R V IS
malih gospodinjskih aparatov
•  sesalcev, fenov, kavnih mlinčkov, mikserjev. kaioriferjev . . .
•  štedilnikov
•  čiščenje in popravilo bojlerjev

Se priporočam!

DUŠAN ZIMŠEK 
ŽALEC,
Ivanke URANJEK 6
(v stari osnovni šoli)

POPRAVLJALNICA DEŽNIKOV IN BRUSILNICA
•  popravilo vseh vrst dežnikov
•  brušenje nožev. Škarij in orodja
Odprto vsak torek in četrtek od 16. do 18. ure

Se priporočam!

DISKONT
Levec in Žalec za gostiščem Hm eljar: 
do 20 %  ceneje

•  trajni in poltrajni mesni izdelki 29. novem ber 
Subotica

•  siri, pasterizirano mleko, med, sadni sokovi.. .
Hm ezad Celeia

NA ODDELKU TEKSTILA
v Levcu in Žalcu

ugoden nakup otroških oblačil

•  smučarski komplet — bunda 
in hlače

•  bombažne joging trenirke

•  puloverji iz bombaža

990.000 din

295.000 din

190.000 din

F0T0KR0M KA

Ena od dejavnosti Planinskega društva Polzela je  tu d i organ izacija  
in  udeležba na raznih pohodih. P re jšn ji m esec so b ili tako  na A vs trij- 
skem -Koroškem  na O sojskem  jeze ru  in na vrhu  Geblitze (1911 m). Ob 
dnevu p lanincev pa se je  25 n jihovih  č lanov povzpelo iz  Bohin jske Bi
s trice  na Vogar. Erika Pa lir je  b ila med n jim i na jm lajša p laninka in  ta- 

' ko le j i  je  Janez Stanovnik čestita l za prem agano pot in  vzpon na Vo
gar.

Foto: Avgust Palir

Čas je , da s i moramo p risk rb e ti ozim nico. P ri tem  se zna jde jo  vsak po 
svoje. V Tovarni nogavic na Polzeli so tu d i le tos  poskrbe li za k rom p ir 
in tud i za njegov prevoz do tovarne. S tem  so delavcem  p rih ra n ili m ar
s ika te ro  pot, pa še neko liko  cene jš i, je  b il k rom pir.

T. TAVČAR

IZLETNIKOVA TURISTIČNA AGENCIJA
Poslovalnica Žalec
Tel.: 711-114

vabi na jesenske izlete in potovanja po ugodnih cenah:
•  München — obisk zabavne prireditve »OKTOBERFEST«, 1. oktober, 

enodnevni izlet
•  CARIGRAD z avtobusom 12,—15. oktober
•  »ZLATA PRAGA«, 5.—8. oktober
•  ZERMATT in CHAMONIX — alpski izlet, 11.—14. oktober
•  KAPADOKIJA in PAMUKKALE — Maloazijska tura, 14,—23. oktober
•  ŠPANSKA TURA (Andaluzija), 24. nov. — 4. december

Priporočam o:
Še je nekaj prostih mest za potovanje »OD BERLINA DO VARŠAVE« z 
ogledom Prage, Dresdena, Vzhodnega in Zahodnega Beriina. Varšave in 
Krakowa!
Ugodna cena, ki velja samo še tokrat!

Nudimo vam tudi informacije o avtobusnem prometu, dijaške mesečne 
vozovnice in vozovnice za lokalni promet!
Priporoča se

IZLETNIKOVA TURISTIČNA AGENCIJA 
Poslovalnica Žalec 

Vsak dan od 7. do 15. Ure

tej
H M E Z A D  A G R IN A
TOZD MALOPRODAJA ŽALEC
te l.: 063/713-211
BLAGOVNICA AGRINA ŽALEC

—  O K T O B E R  —  

m e s e c  b la g o v n ic e

Hiša
namenjena dobrim gospodarjem


